
Broumovské              
noviny
 broumovske.noviny@seznam.cz              www.broumov-mesto.cz

Z obsahu:   Co je nového v Broumově?  •  Víte, že  • Z jednání  Zastupitelstva a Rady města 
Broumova • Rozklikávací rozpočet • Rozhovor se starostou města •  Jak konkrétně byla 
narušena bezpečnost v Broumově v roce 2014 • Bezpečnost v Broumově • Některé problémy 
nemají snadná řešení • Společně pro bezpečnost v Broumově • Z činnosti Policie ČR   
a Městské policie • Od našich čtenářů • Školicí středisko a nová textilka Veby • Z broumov-
ského sportu •  21. srpen 1968 •  Společenská kronika • Rozhovor s Martinem Dusíkem • 
Global Radio v Broumově •  Tipy Městské knihovny  • Rady bylinkáře Másláka •  Malé letní 
divadlení • Křinická pouť  • Přijede Hollandová točit k nám do Sudet? • První česká škola  
v Broumově •  O vojenském hřbitově v Martínkovicích •  Koncert Police Symphony Orchest-
ra • Zprávy z broumovského útulku • Memoriál Slávky Streubelové • Kulečníkový turnaj  
a další •  

Tradičního volejbalového turnaje - 36. ročníku Memoriálu Slávky Streubelové -  
se letos zúčastnilo šest družstev, včetně dvou zahraničních - z polské Nové Rudy  
a německého Cottbusu

 

9 (září 2014)
cena 10 Kč

  
Broumovské noviny 

pro Město  Broumov vydává 
Občanské sdružení Evropa  Union 
Broumov,  předseda: Z. Streubel  
•  Redakce, grafická  úprava   
    a sazba:   M. Otte   
•  Evidenční číslo: MK ČR E 15452  
•  Tisk: Tiskárny BNB, spol. s r. o.  
•  Náklad: 1200 výtisků 
•  Uzávěrka: 18. každého měsíce   
•  Vychází každý měsíc
•  Příspěvky  a objednávky 
    inzerátů je možné odevzdat 
    v podatelně Městského úřadu 
    v Broumově  



broumovské noviny 9 (2014), strana  2

Co je nového v Broumově?

•  Cyklostezka podél Stěnavy
•  Můstek v Cihlářské ulici  v Olivětíně
•  Obnova vozovky v ulici Na Příkopech
•  Obnova chodníků na Malém náměstí
•  Rekonstrukce chodníků v Křinické 

 ulici
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Víte, že
-  pokračují úpravy prostoru u klubu 

ROK, kde byl vybudován betonový podstavec 
a na něho instalována strojovna pro kluziště? 
Celá plocha byla vyrovnána a zaválcována 
štěrkem a drtí. Není dořešeno odklizení kupy 
škváry, navezené ke zdi a zakrývající kanál.  
V současné době by se měla začít budovat síta, 
ale pozdější odvoz škváry by je zničil. Mimo 
jiné bude třeba i opravit schodiště.

-   byla dokončena oprava fasády staré rad-
nice?

-  svody ze střech na Malém náměstí byly 
příčinou podmáčení podezdívky, na které 
je chodník? Dlaždice 30 x 30 cm praskaly  
a nadzvedávaly se. Byly příčinou stížností, 
a tak se chodník nově vydláždil a to žulovou 
mozaikou. Získal tím i hezčí vzhled.

-  po nátěrech zábradlí V Kopečku a u 
schodiště nad Střelnicí bylo nově natřeno  
i zábradlí v zatáčce u Střelnice?

-  na konci Hesseliovy ulice u fotbalového 

hřiště vybudovaly TS dlážděnou základovou 
desku jako stání pro nádoby na tříděný od-
pad? Zbývá jen nainstalovat ochranný plůtek.

-  byla zahájena rekonstrukce chodníků  
v Křinické ulici?

-  také na křižovatce U Dolní brány,  na-
proti prodejně Verner se buduje nové stání pro 
kontejnery? Vydlážděný prostor bude možno 
lépe udržovat v čistotě, a zmizí tak jeden ne-
vábný kout v centru města.

-   22. srpna byla prováděna montáž zá-
bradlí na rekonstruovaném mostě v Cihlářské 
ulici v Olivětíně? Opravený most bude možno 
opět používat bez obav o bezpečnost.

-  také chodník od pivovaru k Benešovu je 
hotov? Také u něho je nově vybudováno stání 
pro kontejnery.  I v této části města se zlepší 
bezpečnost chodců.

-  na sídlišti v Olivětíně byly vysázeny nové 
stromky?

-  minulý týden bylo zahájeno frézování   
v ul. Na Příkopech? Cílem je vybudování no-
vého povrchu vozovky.

- v Broumově žije přes 1900 lidí starších 
šedesáti let? V kategorii občanů ve věku 80 
až 89 let je jich téměř 240 a od 90 do 99 let 
jich je 36. Řada těch starších, kteří potře-
bují pochopení a pomoc, si často stěžuje 
na nevšímavé okolí  a dokonce naschvály,  
a to nejen na ulici, ale dokonce i v domě, kde 
bydlí. Sousedské vztahy už dávno nejsou ta-
kové, jaké bývaly dříve. Zdánlivé maličkosti 
jim působí i velké problémy. Z nejčastějších 
připomínek: zablokované výtahy, otevřená 
okna a dveře ve společných prostorách- prů-
van, bouchání  dveří a  oken, boty na scho-
dech, přes které se těžko přechází, křik, hla-
sitá radia nebo televizory, auta parkující před 
garáží, štěkající psi, špína i zápach (kouření 
na chodbách) apod. Neříká vám to něco? 
Nebuďte nevšímaví. Vždyť – pokud se toho 
dožijete- budete i vy jednou staří, příp. staří a 
nemocní a podaná ruka nebo vlídné slovo vám 
jistě přijdou vhod. 

 A. O.  

S obvyklou otázkou jsem se obrátil na 
starostu p. Milana Kotrnce a místostarosty  
p. Kamila Slezáka.

P. Slezák: Slib instalování a zprovoznění 
kamerového systému na hřbitově je splněn. 
Do provozu bylo dáno 6 kamer spolu se zá-
znamovým zařízením, které je součástí sys-
tému a umožní i zpětné dohledávání. Vedení 
města věří, že díky tomuto opatření dojde ke 
snížení počtu stížností na krádeže květinové 
výzdoby a k dodržování hřbitovního řádu.

Připravuje se instalace nového oplocení  
v ulici Máchově - nad Alejkou. Stávající zábra-
dlí kvůli narušeným základům přestává plnit 
svou funkci a hrozí jeho zborcení.

P. Kotrnec: Zpracovává se projektová 
dokumentace na družinu pro ZŠ Hradební. 
Družina by měla vzniknout nad dnešní jídel-
nou v ul. Opočenského. Prostory bývalé měst-
ské ubytovny (a předtím internátu) nebyly  
a nejsou využívány a po úpravách by družině 
mohly vyhovovat.

P. Slezák: Projektová dokumentace se při-
pravuje i na kanalizaci v Benešově. Jedná se  
o úsek od bývalého pionýrského tábora  
k „otočce“ v Benešově.

1. září bylo předáno staveniště pro výstav-
bu víceúčelového sportoviště u „Tužme se“. 
Stavba by měla být hotova ještě v letošním 
roce.

P. Kotrnec: Připravuje se výběrové řízení 
na dodavatele stavby „Zateplení objektu ZŠ 
Masarykova“. Na tuto akci jsme získali dotaci 
ze SFŽP. Očekáváme, že náklady na tuto akci 
se budou pohybovat v částce okolo 8,5 mi-
lionu. Z toho dotace bude činit přibližně 7,5 
milionu Kč.

Pracuje se na opravě střechy kostela sv. 
Petra a Pavla. Na této akci se naše město rov-
něž finančně podílí.

P. Slezák: Zpracovává se projektová do-
kumentace na výstavbu haly pro tenis. Vysta-
věna by měla být vedle stávajících tenisových 
kurtů ve Velké Vsi.

Probíhá rovněž opakované výběrové říze-
ní na dodavatele stavby „Rekonstrukce teplo-
vodů“ - a to na sídlišti Spořilov. Současně se 
bude napojovat i objekt klubu ROK.

V současné době se zahajuje oprava spod-
ní části mariánského sloupu na Mírovém ná-
městí. Po rozebrání podesty včetně schodiště 
bude probíhat průzkum točitého sloupu a dle 
výsledků bude stanoven další postup.

Byly také zahájeny opravy parkoviště  
u MěÚ. Po jejich dokončení bude provedeno 
vodorovné dopravní značení včetně vjezdu  

a výjezdu z parkoviště, aby nedocházelo  
k zablokování parkoviště neukázněnými řidi-
či.

Obst: Všiml jsem si, že obrubníky u nově 
vybudovaného chodníku od MěÚ směrem  
k Horní bráně jsou poškozeny. Někteří řidiči 
najížděli až na obrubníky, které jsou vyštípané 
a popraskané. Co s tím?

P. Slezák: Počítá se s tím, že tyto obrubní-
ky budou vyměněny.

Chtěl bych ještě dodat, že byla dokončena 
výměna oken u MŠ na Masarykově tř. Školka 
byla také vymalována. Celá akce přišla na 300 
tisíc korun.

P. Kotrnec: Jako poslední informaci k ak-
cím, které v Broumově probíhaly, probíhají 
a budou probíhat sděluji, že byla dokončena 
rekonstrukce ZUŠ V Kopečku. Celková část-
ka za tuto akci činila přes 1 milion korun čes-
kých.

Obst: Děkuji vám oběma za podané infor-
mace a těším se příští měsíc na shledanou.

Co nového v Broumově?
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Usnesení č. 29 ze zasedání Zastupitelstva města 
Broumova ze dne 25. čer vna 2014

ZM VOlí

1/1 Návrhovou komisi ve složení: pan Arnold Vodochodský, Mgr. 
Jiří Ringel, paní Jitka Nigrinová (zapisovatelka).

2/1 Za ověřovatele zápisu pana Josefa Grunera a pana Arnošta 
Obsta.

ZM SCHValUJe

3/1 Program zasedání zastupitelstva města dle návrhu starosty.
5/1
5/1/2
Rozpočtové změny roku 2014 dle předlohy.

Příspěvek Římskokatolické farnosti - děkanství Broumov ve 
výši 100.000,- Kč dle předlohy.

6/1 Uzavření úvěrové smlouvy na financování projektu „Ví-
ceúčelové školní hřiště v areálu Tužme se v Broumově“ 6/ve výši 
20mil. Kč, a to s Komerční bankou, a.s. ve variantě s pevnou úroko-
vou sazbou dle předlohy.

7/1 Uzavření úvěrové smlouvy na financování projektu 
„Rekonstrukce teplovodů sídliště Spořilov - napojení objektu č.p. 
249 na teplovod“ ve výši 7 mil. Kč, a to s Komerční bankou, a.s. ve 
variantě s pohyblivou úrokovou sazbou dle předlohy.

9/1 Prodej st. p. č. 936/1 o výměře 21 m 2 v k.ú. Broumov ---------
-------, za cenu 3.875,- Kč do ----- výlučného vlastnictví.

10/1 Prodej st. p. č. 855/18 - zahrada o výměře 225 m2 v k.ú. 
Velká Ves u Broumova takto: podíl o velikosti ¼ k p.p.č. 855/18 -----
-------------za cenu 3.801,- Kč do ------ výlučného vlastnictví; podíl o 
velikosti ¼ k p.p.č. 855/18 ------------------ za cenu 3.801,- Kč do ------- 
výlučného vlastnictví; podíl o velikosti ¼ k p.p.č. 855/18 -------- --------
-- za cenu 3.801,- Kč do ------ výlučného vlastnictví; podíl o velikosti ¼ 
k p.p.č. 855/18 ----------- za cenu 3.801,- Kč do SJM.

11/1 Směnu p. p. č. 922/12 o výměře 10 m2 a p.p.č. 794/15 o 
výměře 1 m 2 – (odměřená část z p. p. č. 794/1) vše v k.ú. Broumov a 
ve vlastnictví města za p. p. č. 900/24 o výměře 25 m2, p.p.č. 900/26 o 
výměře 2 m2 a p. p. č. 900/25 o výměře 3 m2 (odměřeno z p.p.č. 900/5 
a st.p. 1907), vše v k.ú. Broumov a ve vlastnictví (SJM) ---

--------------, s doplatkem za 19 m2 ve výši 19.000,- Kč -----------.
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12/1 Prodej st. p.  č. 1496 o výměře 19 m2 v k.ú. Broumov ---------
------, za cenu 4.176,- Kč do ---------- výlučného vlastnictví.

13/1 Prodej st. p. č. 1138/4 o výměře 23 m2 v k.ú. Broumov -------
----------- za cenu 4.930,- Kč do SJM.

14/1 Prodej st. p. č. 1138/3 o výměře 23 m2 v k.ú. Broumov -------
-------------, za cenu 4.930,- Kč do --------- výlučného vlastnictví.

15/1 Prodej podílu o velikosti ½ k p. p. č. 489/9 – zahrada o vý-
měře 1466 m2 v k.ú. Broumov ------------------------ za cenu 256.550,- 
Kč a prodej podílu o téže velikosti k p.p.č. 489/9 – zahrada o výměře 
1466 m2 v k.ú. Broumov ------------------ za cenu 256.550,- Kč.

16/1 Záměr směny p. p. č. 779/1 díl „a“ o výměře 118 m2 – k.ú. 
Velká Ves u Broumova, ve vlastnictví města za p. p. č. 1197 (dříve st. 
p.  č. 336) o výměře 118 m2 – k.ú. Velká Ves u Broumova ve vlastnictví 
společnosti P-transport s.r.o., se sídlem Dvořákova č.p. 339, Brou-
mov, IČ 25947249.

17/1 Prominutí nedobytné pohledávky ---------------- ve výši 
45.315,- Kč na nájemném a službách z důvodu úmrtí dlužníka a nee-
xistence dědiců dle předlohy.

18/1 Smlouvu o zřízení věcného břemene - služebnosti č.- 
IV-12-2010030/VB-002 za úplatu ve výši 5.000,- Kč bez DPH se 
společností ČEZ Distribuce, a.s., se sídlem Děčín, Teplická 874/8, IČ 
24729035 dle předlohy.

19/1 Zřízení věcného břemene – služebnosti inženýrské sítě na 
služebném pozemku st. p. č. 472 a p. p. č. 557/4 v k.ú. Broumov dle 
geometrického plánu č. 1199-18/2014, spočívající v právu zřízení, 
vedení, provozu, údržby a úprav a práva vstupu a vjezdu v souvislosti 
se zřízením, provozováním, údržbou a opravami kabelových rozvo-
dů mezi povinným - Českou republikou – Krajské ředitelství Policie 
Královéhradeckého kraje, se sídlem Ulrichovo náměstí 810, Hradec 
Králové, IČO 75151545 a oprávněným - městem Broumov, a to za 
úplatu 8.700,- Kč pro povinného.

20/1 Prodej pozemkové parcely č. 1095/66 - zahrada o výměře 
232 m2 v k.ú. Broumov --- --------------- za cenu 14.438,- Kč do SJM.

21/1 Prodej p. p. č. 370/2 o výměře 115 m2 v k.ú. Broumov man-
želům ------------------------ ------- za cenu 8.769,- Kč do SJM.

22/1 Prodej p. p. č. 370/1 o výměře 360 m2 v k.ú. Broumov -------
----------, za ---- nabídnutou cenu 40.001,- Kč do SJM.

23/1 Prodej p. p. č. 361/1 – zahrada o výměře 950 m2 a p.p.č. 
370/3 o výměře 7 m2 v k.ú. Broumov -------------------- za cenu 52.113,- 
Kč do jejího výlučného vlastnictví.
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24/1 Třetí vstup pana Miroslava Netíka a MUDr. Jiřího Veselé-
ho k tématu „Výsledek hospodaření TH Broumov s.r.o. za rok 2013“.

25/1
25/1/2

Poskytnutí dotace z rozpočtu města v částce 30.000,- Kč Centru 
sociální pomoci a služeb, o.p.s., Hradec Králové, na spolufinancování 
projektu Síť rodinných poraden Královéhradeckého kraje v roce 2014.

Smlouvu o poskytnutí dotace z rozpočtu města Centru sociální 
pomoci a služeb, o.p.s., Hradec Králové, na spolufinancování projek-
tu Síť rodinných poraden Královéhradeckého kraje v roce 2014 dle 
předlohy.

27/1 Harmonogram zasedání zastupitelstva města pro 2. 
pololetí roku 2014.

ZM BeRe Na VěDOMí

4/1 Rozbor hospodaření města Broumov k 31.05.2014 dle 
předlohy.

8/1 Přílohu zápisu č. 21/14 z jednání finančního výboru dne 16. 
června 2014.

ZM VyJaDŘUJe PODPORU

26/1 TJ Slovan Broumov při realizaci projektu výstavby hygie-
nického zázemí fotbalového hřiště na st. p. č. 911 a p. p. č. 921 v k.ú. 
Broumov.

ZM STaNOVí

28/1 V souladu se zákonem č. 128/2000 Sb. v platném znění 
počet členů zastupitelstva města Broumov v dalším volebním 
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období zastupitelstev obcí tak, že zastupitelstvo města bude složeno z 
23 členů.

ZM UKláDá

26/1/2 Vedoucí odboru finančního a školství zapracovat do 
rozpočtových změn roku 2014 spoluúčast města ve výši 500 tis. 
Kč.

Termín: zářijové ZM
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Přítomni: Milan Kotrnec, Kamil Slezák, Pavel Fröde, Arnold 
Vodochodský, Mgr. Jiří Ringel, MUDr. Jiří Veselý, Ing. Eva Blažková, 
MPA - tajemnice

Omluveni: Arnošt Obst
Pozdější příchod: ----------------------
Dřívější odchod: ----------------------
Hosté: Ing. Marie Mikulenková – vedoucí odboru Správy majetku 

města, Bc. Iveta Pírová – vedoucí odboru stavebního a rozvoje města, 
Radek Havelka – vedoucí strážník MP Broumov

Ověřovatel: pan Pavel Fröde (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)
Začátek jednání: 14:15 hod.

Starosta konstatoval, že jednání je přítomna nadpoloviční většina 
členů rady města. Poté předložil návrh programu:

1. Majetkové záležitosti
2. Výběrové řízení
3. Investiční záležitosti
4. Finanční příspěvky
5. Činnost MP Broumov za 2. čtvrtletí roku 2014
6. Různé
Návrh programu byl schválen. (pro: 6, proti: 0, zdržel se: 0)

Průběh jednání a přijatá usnesení

0 1 / 9 8 / 1 4  M a j e t k o v é  z á l e ž i t o s t i
Předkladatelka: vedoucí odboru Správy majetku města

1. Smlouva o právu k provedení stavby
RM schvaluje smlouvu o právu k provedení stavby „Změna zdroje 

vytápění panelového domu Broumov - Spořilov č. p. 371-372 umís-
těných na pozemku st. p. č. 1514 a 1515“, mezi Městem Broumov a 
SBD Náchod, Parkány 311, Náchod, IČ 00044865, dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Předkladatel: starosta
2. Žádost o bezúplatnou výpůjčku stanů, laviček a objektu 

šaten a WC na Dětském hřišti v Broumově
RM schvaluje bezúplatnou výpůjčku stanů, 15 ks laviček a objektu 

šaten a WC na Dětském hřišti v Broumově, na volejbalový turnaj 
„XXXVI. ročník memoriálu Slávky Streubelové“, který se bude konat 
dne 23.08.2014. Provozní náklady na tuto akci budou hrazeny z pro-
středků organizační složky Kultura a infocentrum.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

3. Žádost o pronájem elektocentrály – o.s. Bigboš
RM schvaluje žádost o pronájem elektrocentrály (za podmínky 

dodržení stanovených pravidel) o.s. Bigboš, U Větrolamu 272, 550 
01 Broumov, na akci „Bigboš Křinice 2014“, která se bude konat dne 
16.08.2014 v Křinicích.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Jednání Rady města Broumova č. 98
ze dne 30. čer vence 2014 

4. Bytová komise
RM bere na vědomí zápis z jednání bytové komise č. 41/2014 ze 

dne 08.07.2014.
Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

5. Právní systém aSPI – Dodatek smlouvy č. 3
Předkladatelka: tajemnice MěÚ
RM schvaluje Dodatek smlouvy č. 3 mezi Městem Broumov a 

a.s. Wolters Kluwer, se sídlem U Nákladového nádraží 6, Praha 3, k 
poskytnutí užívacích práv k Systému ASPI dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

6. Žádost o snížení nájmu – TH Broumov s.r.o.
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje s účinností od 01.08.2014 Dodatek č. 9 k nájemní 

smlouvě o pronájmu zařízení pro výrobu, rozvod a dodávku tepla s 
Tepelným hospodářstvím Broumov s.r.o. ve znění dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 2 / 9 8 / 1 4  V ý b ě r o v é  ř í z e n í

Předkladatelka: vedoucí odboru stavebního a rozvoje města
1. Výběr zhotovitele zakázky „Rekonstrukce střešního pláště 

sportovní haly V Broumově“
RM schvaluje jako vítěze poptávkového řízení na akci „Rekon-

strukce střešního pláště sportovní haly v Broumově “ firmu Tesmen, 
spol. s.r.o., Olešnice 191, 549 41 Červený Kostelec, na základě dopo-
ručení hodnotící komise.

RM schvaluje smlouvu s firmou Tesmen, spol. s.r.o., Olešnice 
191, 549 41 Červený Kostelec na realizaci zakázky „Rekonstrukce 
střešního pláště sportovní haly v Broumově“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 3 /98/14  I n v e s t i č n í  z á l e ž i t o s t i

Předkladatel: místostarosta
1. „Rekonstrukce teplovodů sídliště Spořilov – napojení objek-

tu čp. 249 na teplovod“
RM bere na vědomí informace k investiční akci „Rekonstrukce 

teplovodů sídliště Spořilov – napojení objektu čp. 249 na teplovod“ 
dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

2. „Rekonstrukce Domu dětí a mládeže - Oprava fasád, sanace 
suterénu a přístavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita Broumov“ 
– schválení Dohody o splátkách

RM schvaluje Dohodu o splátkách s firmou F-STAV Poříčí s.r.o., 
K Letišti 350, 549 32 Velké Poříčí, vztahující se k zakázce „Rekon-
strukce Domu dětí a mládeže – Oprava fasád, sanace suterénu a 
přístavba vstupu Domu dětí a mládeže Ulita Broumov“ dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Materiály projednané zastupitelstvem bez přijatého usnesení:

24/1/2 ZM bere na vědomí výsledek hospodaření Tepelného 
hospodářství Broumov s.r.o. za rok 2013 dle předlohy.

Milan Kotrnec                         Kamil Slezák
starosta                                       místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění.
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0 4 / 9 8 / 1 4  F i n a n č n í  p ř í s p ě v k y

1. Souhlas s přijetím peněžního daru
Předkladatelka: vedoucí odboru finančního a školství
RM schvaluje Centru sociálních služeb Naděje Broumov přijetí 

peněžního daru ve výši 3 000 Kč od společnosti Sodexo Pass ČR a.s. 
dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

2. Žádost o finanční příspěvek a záštitu nad koncertem
Předkladatel: starosta
RM schvaluje záštitu města nad festivalovým koncertem „AVE 

MARIA – VÁNOCE 2014“ a finanční podporu tohoto koncertu ve 
výši 5 000 Kč z prostředků RM, na základě předložené žádosti.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 5 / 9 8/14  Č i n n o s t  M P  B r o u m o v  z a  2 . č t v r t l e t í   
r o k u  2 0 1 4

Předkladatel: vedoucí strážník MP Broumov
RM bere na vědomí zprávu o činnosti MP Broumov za 2. čtvrtletí 

roku 2014.
Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

0 6 / 9 8 / 1 4  R ů z n é

Předkladatel: starosta
1. Komise SPOZ
RM bere na vědomí zápis z jednání komise SPOZ č. 6 ze dne 

23.06.2014.
Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

 

Projekt na zkvalitnění výkonu 
sociálně právní ochrany dětí 
v ORP Broumov
Dne 18.06.2014 bylo podepsáno řídícím orgánem (MPSV) roz-

hodnutí o poskytnutí dotace Městu Broumov na realizaci projektu 
„Systémová a efektivní opatření agendy SPOD ORP Broumov“, reg. 
č. CZ.1.04/3.1.03/D1.00020. Veškeré aktivity projektu jsou financo-
vány z prostředků ESF prostřednictvím Operačního programu Lidské 
zdroje a zaměstnanost a státního rozpočtu ČR.

Projekt je zaměřen na zkvalitnění výkonu sociálně právní ochrany 
dětí v ORP Broumov. Stávající zaměstnanci oddělení sociálně-právní 
ochrany dětí (dále jen OSPOD) se budou podílet na zavádění nových 
standardů, prohlubovat si znalosti, ověřovat nové metodiky a metody 
práce v praxi a sdílet výměnu zkušeností s dalšími subjekty působícími 
v oblasti ochrany dětí (základní školy, neziskové organizace, městská 
policie). Vzdělávání pracovnic přispěje k jejich profesnímu rozvoji 
a inovaci v jejich práci. Zároveň bude dovybavena jednací místnost, 
která slouží pro jednání pracovnic OSPOD a ve které budou v rámci 
projektu probíhat kulaté stoly a workshopy. Projekt přinese pracov-
nicím možnost zvýšit si svou odbornou způsobilost prostřednic-
tvím účasti na školení a samostudiem odborné literatury, která bude  
v projektu zakoupena. Vzhledem k náročné pozici pracovnic OS-
POD, které pracují s ohroženými skupinami osob, bude v rámci pro-
jektu poskytováno odborné poradenství a supervize. Již je vytvořena 
nová sekce na webových stránkách (Město Broumov – úřad – odbory  
a útvary – oddělení sociálních věcí a zdravotnictví – oddělení sociál-
ně-právní ochrany dětí) s uvedením kontaktů a obvodů pracovnic. Na 
webových stránkách budou zveřejňovány další dokumenty a infor-
mace k projektu. V následujícím období bude na webových stránkách 
vytvořen odkaz pro anonymní oznámení občanů a odkaz pro veřejné 

Rozklikávací rozpočet
Na webových stránkách města Broumova můžete již dlouho na-

lézt rozpočet města i přehled veřejných zakázek. Od září zde naleznete 
i takzvaný rozklikávací rozpočet, který umožní detailní přehled až po 
úroveň jednotlivých faktur. Je to po úplném zveřejňování veřejných za-
kázek další doklad naprosté otevřenosti města vůči občanům v oblasti 
hospodaření s městskými prostředky.

U každé veřejné zakázky je na webu města uveřejněna výzva, zápis 
z jednání komise s uvedením nabízených cen i text uzavřené smlouvy 
s vítězným dodavatelem. V řadě případů jsou uvedeny ještě další dopl-
ňující informace, včetně informace o konečné ceně zakázky. Každý si 
tak může zkontrolovat férový průběh výběru dodavatele. Jen od října 
2013 to je 12 zakázek na služby a 22 zakázek na stavební práce, od úno-
ra 2012 je to již 70 záznamů.

Rozklikávací rozpočet umožní zájemci získat přehledné a podrob-
né informace o hospodaření města v posledních dvou letech i o jeho ak-
tuálním stavu. Rozpočet je členěn na výdaje a příjmy dle jednotlivých 
skupin, například bezpečnost, bydlení, sociální služby, školství, tělový-
chova, veřejná správa. Pro usnadnění vyhledávání jsou v části nazvané 
detail zařazeny například položky vývoj rozpočtu, čerpání akcí, ukaza-
tel dluhové služby, výdaje dle oblastí i dodavatelů dle skupin. 

Data v rozklikávacím rozpočtu jsou získávána průběžně přímo  
z účetnictví města, proto jsou vždy aktuální a spolehlivá. Finanční vý-
bor na konci minulého roku doporučil zastupitelstvu města schválit 
pořízení rozklikávacího rozpočtu jako účinného kontrolního i infor-
mačního nástroje pro všechny, kteří mají o podrobnosti hospodaření 
města zájem. Vyzkoušejte sami.

Jiří Ringel, předseda Finančního výboru

2. Žádost o výjimku z OZV č. 3/2004 - povolení hudební pro-
dukce p. --------  RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 panu ---------
-------------, na pořádání hudební produkce dne 08.08.2014, a to do 
24:00 hod.    Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

3. Žádost o výjimku z OZV č. 3/2004 - povolení hudební pro-
dukce p. ---------     RM uděluje výjimku z OZV č. 3/2004 panu ----------
--------------------, na pořádání hudební produkce dne 22.08.2014, a to 
do 24:00 hod. Akce (veřejná výstava hub – kiosek u nemocnice).

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

4. Problematika podomního prodeje
Předkladatel: vedoucí odboru sociálních věcí a zdravotnictví
RM bere na vědomí informace vedoucího odboru sociálních věcí a 

zdravotnictví k problematice podomního prodeje a možnostech řešení 
dle předlohy.

Hlasování: pro: 6 proti: 0 zdržel se: 0

Ukončení jednání: 16:55 hod.
Termín následujícího jednání RM: 27. srpna 2014 od 13:00 hod.
Zapsala: Jitka Nigrinová ………………………………….
Ověřovatel: Pavel Fröde …………………………………
Ověřeno dne: .……………..…..
Milan Kotrnec                                Kamil Slezák
starosta                                               místostarosta

Pozn.: Zveřejněna je upravená verze dokumentu z důvodu dodržení 
přiměřenosti rozsahu  zveřejňovaných osobních údajů podle zákona č. 
101/2000 Sb., o ochraně osobních údajů v platném znění.

fórum. O jeho využití a dalších klíčových aktivitách projektu budou 
průběžně poskytovány informace na webových stránkách i v tisku.

Bc. Jiřina Trnovská, manažer projektu
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Pane starosto, jedna aktuální otázka: 
Jaký máte názor na volební téma - nulová 
tolerance?

Kdybyste se mě zeptal, co na to říkám, 
tak bych odpověděl „nic“. Názor bych ale měl 
mít. Nulová tolerance není v Broumově nikte-
rak nový výraz. Znají jej především současní  
i bývalí zaměstnanci firmy Veba. Firma ve své 
době hledala možnosti, jak zvýšit efektivitu  
a kvalitu výroby. Mimo strojní a technolo-
gické rezervy byly pojmenovány i personální 
rezervy, které se řešily změnou návyků na 
pracovištích. Proto dnes poznáte zaměstnan-
ce provozů podle montérek, kuřáky kouřící 
výhradně mimo areál firmy po „odpíchnutí“  
a další změny, které umí pojmenovat sami za-
městnanci. Když to přeženu, tak byl ve firmě 
nastolen řád, který dával na výběr, chci praco-
vat ve firmě, nebo nechci.

Z pohledu firmy to byl správný krok, po-
kud nastoupíte do Škodovky nebo k Haukovi, 
tak vás ani nenapadne diskutovat o tom, na 
co jste zvyklí – ani na to nemáte čas. V komu-
nální politice si nejsem jistý, zda to může až 
tak fungovat bez toho, abychom narazili na 
legislativu. Samozřejmě, vytěsnit problém za 
brány města je z pohledu Broumováka OK. 
Já se ptám, co dál? Tady chybí koncepce řeše-
ní problému, která by měla být jednotná pro 
stát, abychom si jej nepřetlačovali z místa na 
místo. Na jednu stranu lijeme do sociálního 
systému spoustu peněz (a nezbývá nám na 
ty, kteří si to zaslouží a rodiny se zaměstna-
nými rodiči), na druhou omlouváme to, že se 
některé věci nedělají  (a měl by je kdo udělat), 
nedostatkem peněz – někde asi udělali „bratři 
v triku“ chybu.

Jsem si vědom toho, že „nulová tolerance“  
je zaměřena na jasný cíl a společenská aro-
gance a jistota cílové skupiny je mnohdy zará-
žející. Rozumím tomu, že znepokojený občan 
si klade otázku: „Má nějaká skupina lidí ná-
rok se navěky cítit obětí sociálního vyloučení  
a chovat se ve městě tak, jako, že pro ně ne-
platí žádná pravidla? A to zejména ve společ-
nosti, která nabízí šance, aby se z toho vyma-
nila, a hodně často tuto skupinu lidí nezdravě 
zvýhodňuje.“ Něco je špatně – sociální systém 
není sám o sobě receptem na štěstí, mohu  
v něm zůstat vyděděncem nebo se snažit do-
stat se výš a potřebovat jej pouze jako jistotu.  
To je obrovské téma a je potřeba je rozkrýt….

Odbočme od Broumova. Vnímáte to jako 
volání společnosti po vládě pevné ruky?

Možná. Dle mého si s tím nikdo neví moc 
rady. Nevíme si po letech s demokracií rady, 
oháníme se právy a povinnosti jsou nám cizí,  
o toleranci ani nechci hovořit. Chceme-li tu-

šit, co může přijít v budoucnu, je dobré hledat 
poučení v historii. Poněvadž situace se opaku-
jí. Dovolte, abych citoval:

„Rozšiřuje se zvůle, narůstá nespokoje-
nost lidí, a když už to nikdo nemá sílu uřídit, 
tak se to zhroutí. Příkladem může být fran-
couzská revoluce. Vynalezne se gilotina a pár 
tisíc lidí se o hlavu zkrátí, nebo přijde nový 
Hitler a ten zabije svojí ideologií miliony lidí, 
svět se přeskupí a jede se dál.“

Ptám se, je toto naše cesta? Chceme tudy 
jít? Kdo to takto uchopí v touze o moc?

Z mého pohledu je největší problém ne-
dostatek tolerance a vzájemné úcty mezi spo-
luobčany, sousedy, spolupracovníky a lidmi,  
s kterými přicházím do styku. Ze zkušeností 
a stížností z období, které proběhlo, mohu 
říci, že až nastane plošná nulová tolerance, 
platící bezezbytku pro všechny, tak se bude 
spousta lidí divit, kde všude žijeme na úkor 
ostatních. Mnohé překvapí chování dospí-
vajících potomků, které nechceme vidět ani 
slyšet, natož řešit, dodržování  rychlosti, pra-
vidla parkování, venčení psů, hluku ve večer-
ních hodinách, pořádek ve městě, nakládání  
s odpady a mohl bych v pojmenování běžných 
netolerancí dále pokračovat. Nejsem si jistý, 
zda jsme připraveni to slyšet. 

Realita je taková, že jsme si pravidla, zá-
kony a výklady utvořili sami, budeme si muset 
změnu prosadit a odůvodnit.  

Nejste na kandidátce ČSSD, založil jste 
novou stranu?

Vlastní stranu mne ani ve snu nenapad-
lo zakládat a ani se necítím jako přeběhlík. 
Naše kandidátka byla a je naprosto otevřená 
k respektování názorů všech zúčastněných – 
takový kulatý stůl, každý má právo se vyjádřit  
a naopak máme snahu respektovat názor dru-
hého. Samozřejmě, hendikepem může být to, 
že nemáme v zádech stranický aparát, který se 
obvykle účastní „porcování medvěda“. 

Proč ne ČSSD? Nebyl jsem osloven  
a nejspíše jsme v minulosti nenašli společnou 
cestu. Já nemám zásadní problém s politikou 
a myšlenkami ČSSD. Mám problém s tím, co 
pojmenoval předseda ČSSD Sobotka. „Stra-
na se utápí ve vlastních strukturách a vnitř-
ních bojích, nemá důvěru u nestraníků…“. Já 
jsem nestraník a cítím to stejně u všech stran. 

V očích veřejnosti politické strany připomína-
jí kluby kamarádů a známých,  přitom podle 
Ústavy mají zásadní význam v politickém 
systému právě jako zprostředkovatelky dife-
rencovaných zájmů. Lidé jsou zklamáni, že 
strany nedokáží tuto funkci dobře plnit. To je 
o snaze hledat kompromisní řešení a ne o mo-
cenských uskupeních. V době čerpání dotací 
EU je to o to průhlednější.

Co bylo v posledních letech nejtěžší?

Vždy je těžké se postavit proti něčemu 
velkému, může to být názor, funkce, moc, ka-
pitál…. Před čtyřmi lety jsme stáli před jasně 
specifikovaným jiným názorem a obhájili si 
svou pravdu nebo chcete-li názor. Za tu dobu 
mne nepřesvědčilo nic, že bychom se rozhodli 
špatně. Šli jsme do toho, že není třeba, aby po 
nás zůstal pomník, ale spokojený občan, jeli to 
splnitelné. Nikdo jsme neměli osobní užitek  
z toho, co jsme dělali. Hodnocení nemohu dě-
lat já ani mí kolegové – je to na VÁS občanech.

V případě neúspěchu ve volbách plánujete 
návrat do odborů?

To není asi přesně položená otázka. Čle-
nem odborů doufám stále jsem , ale má 
předešlá činnost v odborech firmy Veba byla 
volená funkce – to znamená, že mě musel 
někdo navrhnout a následně zvolit. Není to 
tedy  v mých rukou. Mám za sebou z těch let 
zkušenosti i kontakty, řešily se nelehké situace 
a výsledky byly. Porovnání jednotlivých ob-
dobí, kdy jsem byl ve funkci je na lidech, kteří   
o tom budou rozhodovat. Za zvážení by to ur-
čitě stálo.

Čeho si vážíte?

Vážím si toho, že žiji s rodinou v Broumo-
vě, v části, kde máme dobré sousedské vztahy, 
kde máme důvěru u sousedů a když například 
jedou na dovolenou, nebojí se nám svěřit klí-
če od domu, případně svěřit psa, abychom se  
o něj postarali. Úplně stejně to cítíme my  
k nim, když odjíždíme. Je to o důvěře a tole-
ranci. Vážím si toho, že mi lidé odpovídají na 
pozdrav, zastaví se a ptají se a mnozí z nich mě 
stále oslovují Milane. Pro mne to není málo…

S Milanem Kotrncem  
diskutoval  Petr Cirkl  

Rozhovor se starostou města před komunálními volbami
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Ohledně bezpečnostní situace v roce 
2014 v Broumově, mohu uvést, že se vý-
znamně neliší od předchozích let. V Brou-
mově, ale i v některých okolních obcích, 
které pod OOP Broumov rovněž patří, je 
pácháno poměrně dost bagatelní trestné 
činnosti, která samozřejmě obtěžuje obča-
ny. Co do počtu spáchaných trestných činů  
v náchodském okrese se Broumov dlouho-
době řadí na třetí místo za Náchod a Jaroměř 
(pokud se budeme ptát, proč má Broumov 
více spáchaných trestných činů než větší 
města jako například Nové Město nad Metují  
a Červený Kostelec, je asi pravděpodobné, že 
to bude skladbou obyvatelstva, které v těchto 
městech žije, ale tento stav zde byl ještě před-
tím, než byla vymyšlena dnes tak módní slovní 
spojení jako sociálně znevýhodněné lokality, 
nepřizpůsobiví atd.). 

V prvním pololetí roku byl na terito-
riu OOP Broumov markantní nárůst vlou-
pání do zahradních chatek, garáží, sklepů  
a obdobných objektů. Podařilo se zjistit  
a usvědčit pachatele významné většiny těchto 
krádeží a ten skončil ve vazební věznici, dal-
ší pak ve výkonu trestu, kam putoval za svoji 
předchozí trestnou činnost.

Od počátku roku do poloviny měsíce 
srpna bylo na Broumovsku spácháno 24 
skutků násilné povahy, tím se má na mys-
li ublížení na zdraví, krádeží věcí při sobě  
a loupeží. U 16 trestných činů byl zjištěn pa-
chatel. Z tohoto počtu byly tři loupeže. Pacha-
telé ve všech třech případech byli odhaleni. 
Objasněnost těchto závažných skutků je o 15 
% vyšší, než je okresní průměr. Jen na dokres-
lení, na okrese Náchod bylo spácháno celkem 
111 trestných činů násilné povahy. Podle po-
čtu spáchaných skutků je i zde Broumov na 
třetím místě.

Broumovsko nemohlo zůstat pozadu ani 
v rozmachu zneužívání omamných a psy-
chotropních látek (dále jen OPL), zejména 
mezi mládeží a také mezi osobami dlouho-
době pobírajícími různé sociální dávky. Ve 
spolupráci se Službou kriminální policie  
a vyšetřování Náchod bylo trestně stíháno ně-
kolik osob za výrobu a prodej OPL. Další pro-
tiprávní činnost na tomto úseku byla řešena  
v přestupkovém řízení. Zadrželi jsme 3 řidiče 
řídící pod vlivem OPL a dalších 11 řidičů řídi-
lo automobil pod vlivem alkoholu.

OOP Broumov jsou pravidelně prová-
děny kontroly v hernách na celém teritoriu. 
Při těchto kontrolách nebyly zjištěny žádné 
významné přestupky ze strany provozova-
telů, ani návštěvníků heren. Seznam hráčů 
byl předáván sociálnímu odboru Městského 
úřadu Broumov k provedení dalších opatření. 

Po změně zákona byla navázána spolupráce  
s Úřadem práce, pracoviště Broumov a prová-
děné kontroly pokračují. 

Takto by se dalo rozebírat celé spektrum 
trestné činnosti, kterou se policisté muse-
jí při své práci zabývat. OOP Broumov má 
na starosti nejen město Broumov, ale i další 
obce, které cítí problémy jiné a i na ty musí 
policisté reagovat. Jde například o dopravu  
v obci, krádeže dřeva, problémy s parková-
ním a další. Chtěl bych poděkovat redakci 

Odpověď na otázku  Jak konkrétně byla 
narušena bezpečnost v Broumově v roce 2014

Broumovských novin, protože v těchto no-
vinách alespoň v některých případech lze 
sloupkem Z činnosti policie ČR korigovat 
fámy, které ve městě vznikají. Vím, že se 
tak děje pouhým výčtem spáchané trestné 
činnosti bez podrobností a komentářů, ale  
k tomu nás vede nejen ve většině případů 
ještě probíhající vyšetřování, ale také růz-
ná omezení vyplývající ze zákonů, např.  
o ochraně osobních údajů, o ochraně obětí  
a dalších.

Na závěr bych si dovolil předložit několik 
tabulek a graf, které podle oficiálních statis-
tik Policie ČR, Ředitelství Královéhradec-
kého kraje, dokladují vývoj trestné činnosti 
na Broumovsku za poslední čtyři roky. Pro 
zachování objektivnosti jsou data vždy k 15. 
srpnu jednotlivých roků.

Celkový nápad trestných činů na OOP Broumov

                               2011                   2012                      2013                      2014
Počet  TČ         181            226    216                         275
Objasněno v %       61,33            53,1                      55,56               56,00

Nápad násilné trestné činnosti

Rok   2011 2012 2013 2014
Počet skutků    14 21   9                       24
Objasněno v %     64,3  71,43       66,67            66,7
         

Nápad majetkové trestné činnosti

Rok                  2011 2012 2013 2014
Počet skutků                  86  112  98   137
Objasněno v %                  31,4  23  20,4            31,4    
  

Celkové počty přestupků řešených policisty OOP Broumov         
 
Rok:                         201           2012 2013   2014 
Počet přestupků          630 622               624              704    
  

Celkový počet přestupků týkající se veřejného pořádku, 
občanského soužití a drobných krádeží                                                                            

 2011                   2012                   2013                     2014                                                                                                                                             
 30                        48                          77                          46

Přeji čtenářům Broumovských novin pěkný, přiměřeně horký  volební podzim.

npor. Vladimír Sliš
vedoucí OOP Broumov
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Pocit bezpečí je u každého člověka spojen s představou domova. 
Usilujeme-li o to, aby naše město bylo pro nás opravdovým domovem, 
chceme, aby bylo i bezpečnější. A to je důvod, proč je právě zlepšení 
bezpečnosti v našem městě jedním z hlavních pilířů programu soci-
ální demokracie v Broumově. Je však potřebné, aby volební sliby byly 
realistické – ne pouze populistické a tím i nesplnitelné. Nutno říci, že 
situaci v Broumově nemůžeme přirovnávat k situaci v jiných velmi 
problematických lokalitách severních Čech, např. k Litvínovu. Pokud 
chceme řešit problematiku v Broumově, podívejme se, jak ji řeší sa-
mosprávy v našem regionu tj. v Náchodě, Jaroměři, Novém Bydžově 
apod. Postup náchodské radnice v čele se starostou Birkem je hotovým 
návodem na postup města v otázkách bezpečnosti. Občané Náchoda 
velmi pozitivně vnímají realistické kroky radnice a podporují dlouho-
dobou a systematickou práci starosty v této oblasti. Poučme se tedy  
u našich sousedů, podnikejme konkrétní kroky a neslibujme nesplni-
telná (i když líbivá) opatření.

Jak postupovat v Broumově? Co převzít pozitivního od našich 
sousedů? Kromě zvýšeného dohledu nad bezpečností ve městě (spo-
lupráce státní a městské policie, kamerový systém apod.) je nutné se 
zaměřit na samotné příčiny kriminality a porušování veřejného po-
řádku. Stručně řečeno, sankce zde musí vždy kooperovat s prevencí. 
V Broumově je nutné jasně popsat a určit lokality, kde dochází ke zjev-
nému či skrytému vzniku sociálně vyloučených lokalit. Charakteristika 
takových lokalit je zřejmá: krátkodobé bydlení, lichva, dluhové pasti, 
problémy s nezaměstnaností a uplatněním na trhu práce, nízké vzdě-
lání, závislost na alkoholu či jiných látkách, trestná činnost. Pokud 
jsou v takové oblasti hlavními obyvateli Romové, mluvme potom zce-
la jasně o romské vyloučené lokalitě a zaměřme na ni naši pozornost. 
Směřujme tam objektivy bezpečnostních kamer i dohled posílených 
policejních hlídek. Zaměřme tam i účinné preventivní programy – od 
terénních pracovníků až po programy cílené na problematickou mlá-

dež. Nezapomeňme ale ani na prevenci v oblasti komunální zaměst-
nanosti. Pokud není pracovní uplatnění na standardním trhu práce, ať 
je to město, kdo vytvoří místa spojená s úklidem města a jeho údržbou 
(např. po roce 2006 fungovala v Broumově u TS dlaždičská parta z ne-
zaměstnaných).

 Příklady z jiných měst hovoří jasně. Souborem nekompromisně 
vyžadovaných represivních a preventivních opatření se začne měnit 
struktura obyvatel těchto lokalit ve prospěch slušných a bezproblémo-
vých občanů. 

Prevenci a podporu změny sociálně vyloučených lokalit směrem 
k bezpečnějším oblastem je nutno doplnit i důsledným dodržováním 
zákonů a norem. Příslušnost jedince k vyloučené lokalitě jej nijak 
neomlouvá při porušení zákonů či norem stanovených místní samo-
správou. Například ve sféře bytové politiky musíme uplatňovat vždy 
„stejný metr“ na plnění povinností při placení nájemného za užívá-
ní městských bytů. Náchodské pravidlo „dvakrát a dost“ uplatněné  
v Broumově by mohlo jasně naznačit míru tolerance, kterou mohou 
chroničtí neplatiči nájemného od samosprávy očekávat.

Shrnutí - zvýšení bezpečnosti v Broumově: 
1. Jasné určení a pojmenování sociálně vyloučených lokalit
2. Pravidlo „dvakrát a dost“ v bytové politice města
3. Podstatné rozšíření bezpečnostního kamerového systému
4. Vytvoření městských pracovních míst pro úklid a údržbu 
            města
5. Efektivní uplatnění terénních pracovníků v problémových  
             lokalitách 
6. Zvýšení spolupráce městské policie s Policií ČR
7. Využití nové legislativy – razantní snížení finančních pod
             por nájemnímu bydlení v ohrožených lokalitách  
8. Proměna problémových lokalit za pomoci zdrojů z EU
9. Kombinace represe a prevence   

Lubomír Franc
zastupitel města Broumova, hejtman KHKBezpečnost v Broumově 
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V posledních několika měsících se v Brou-
mově významně zintenzivnila diskuze o so-
ciálně vyloučených a o bezpečnosti ve městě. 
Diskuze, která se sice věnuje relevantnímu 
problému, ale jejíž načasování dává tušit, že 
se tato problematika stane jedním z témat blí-
žících se komunálních voleb. 

Přitom se nejedná o pro Broumov nový 
problém a občané při volbě do zastupitelstva 
města budou moci  hodnotit nejen lákavost  
a potenciální uskutečnitelnost předvolebních 
slibů, ale i to, co jejich autoři v dané proble-
matice udělali dosud. I to nemusí být snadné, 
protože žijeme v mediální době a mnohdy po-
měrně snadno uvěříme tomu, co si přečteme 
v novinách či na internetu, ač to má s realitou 
jen málo společného.

 Z dvanáctileté zkušenosti městského za-
stupitele musím říci, že problematika sociálně 
vyloučených nemá snadné jednoduché řešení 
a za podmínky dodržování lidských práv jej 
ani mít nebude. Je iluzí, že toto řešení našli  
v Litvínově – pro mě litvínovské sídliště Ja-
nov opravdu nepředstavuje ideální místo pro 
život. To neznamená, že nemáme pečlivě stu-
dovat dopady postupů tamní radnice, stejně 
jako té v Náchodě – ale ani tam se podstatně 
méně rozsáhlý problém nepodařilo zcela vyře-
šit. Neslibujme proto, že se podíváme do okolí 
a problém snadno vyřešíme – v některých po-
stupech jsme totiž podstatně dále než oni. Za 
mnohé bych uvedl již léta městem realizované 
exekuce movitého majetku (které byli inspira-
cí i pro náchodskou radnici)  nebo bytovou ko-
misí a radou města uplatňované pravidlo „jed-
nou a dost“  u neplatičů  v bytech v majetku 
města  - navrhování pravidla „dvakrát a dost“ 
by v Broumově znamenalo pouze krok zpátky. 

Není pochyb o tom, že řešení této složité 
problematiky je možné pouze při kombinaci 
represivních a preventivních opatření. V po-
sledních letech přitom došlo k výrazné reduk-
ci počtu příslušníků Policie ČR v našem regio-
nu bez ohledu na bezpečnostní situaci. Město 
proto pro udržení bezpečnosti a pořádku ve 
městě reagovalo opakovaným navýšením po-
čtu strážníků městské policie a rozšířením 
kamerového systému.  Spolupráce městské 
policie a Policie ČR běží již mnoho let a její 
největší limitaci, kterou je počet příslušníků 
Policie ČR v regionu, je nutno řešit na úrovni 
celostátní a na úrovni kraje (i ten v posledních 
letech Policii ČR finančně podporoval). Ještě 
naléhavěji je však potřebné řešit nevyhovují-
cí legislativu, která činí při nedostatku peněz 
pachatele přestupků prakticky beztrestné – a i 
toto je zatím nenaplněnou výzvou pro naše zá-
stupce v celostátním patře politiky. Nicméně 
i v oblasti legislativy se může blýskat na lepší 
časy – nová právní úprava v oblasti sociálních 
dávek na bydlení umožní, aby se na příjemcích 
dávek nepřiživovali stanovením neúměrně vy-

sokého nájmu  majitelé domů v problémových 
lokalitách. 

Největším problémem z mého pohledu 
zůstává neefektivita preventivních programů. 
Těch běží celá řada v oblasti školství (s tím, že 
vzdělání je podmínka k uplatnění na trhu prá-
ce samozřejmě nemůže nikdo nesouhlasit), 
stanovit jejich skutečný přínos je ale obtížné. 

Zcela zatím chybí efektivní tlak na za-
městnávání obtížně zaměstnatelných. Tohoto 
úkolu se obdobně jako v jiných zemích ujal 
stát – zejména v posledních letech se mu však 
v této oblasti vůbec nedaří. Výsledkem je to, 
že v Broumově pobírají sociální dávky stovky 
mladých lidí, kteří by mohli pracovat.  Jed-
ná se bohužel z velké části o lidi, kteří nikdy 
nepracovali. Díky neschopnosti vykonávat 
kvalifikovanou práci a zejména díky chybění 
pracovních návyků o ně není na pracovním 
trhu prakticky žádný zájem – kdo by chtěl 
zaměstnávat člověka, který za měsíc vykoná 
práci v hodnotě 5 tisíc korun, přičemž mzdo-
vé náklady a odvody  při stanovené minimální 
mzdě jsou dvojnásobné, nemluvě o potřebě 
dalšího člověka, který  na něj musí dohlížet  
a do práce ho pobízet.  Pokud má takováto čin-
nost být trvale udržitelná, musí být dotačně 
podporována. O efektivitě podpory v našem 
regionu pak nejlépe vypovídá počet dlouho-
době nezaměstnaných -  ten se bohužel zvy-
šuje. Pro soukromé firmy není až na nečetné 
výjimky zaměstnávání těchto lidí atraktivní  
a je otázkou, zda si má tento úkol vzít na svá 
bedra město.

Musíme se rozhodnout, zda například při 
úklidu města máme dbát na efektivitu práce 
nebo zda budeme zohledňovat i sociální as-
pekty a budeme akceptovat, že nás takováto 
činnost bude stát o něco více. Podle mého ná-
zoru to může být smysluplná cesta za podmín-
ky, že se na takovouto činnosti bude přispívat 
stát a že budou vytvořeny takové podmínky, 
kdy se více vyplatí pracovat nežli pobírat dáv-
ky. I to je úkol pro naše politické zástupce na 
celostátní úrovni. 
Na závěr se chci vrátit ke „Strategickému 
rozvojovému plánu města Broumova do roku 
2029“, který přijalo současné městské zastu-
pitelstvo. Plán začíná vizí města – vyjádřením 
toho, jaký bychom Broumov chtěli mít. Po 
dlouhých diskuzích bylo radou města vybráno 
„Broumov – město s historií i budoucností, 
příjemné místo pro život, příjemné místo pro 
návštěvu“. K naplňování této vize je nutné  
i efektivní řešení problematiky vyloučených 
lokalit, nezaměstnanosti a bezpečnosti ve 
městě. Přímo navrhovat konkrétní opatření 
má možnost každý zastupitel a prostřednic-
tvím volených zastupitelů i každý občan měs-
ta. Všichni tak neseme za vývoj této oblasti 
svůj díl odpovědnosti. 

MUDr. Jiří Veselý, člen rady města 

SVATOVÁCLAVSKÉ 
SLAVNOSTI

27. 9. 2014
Mírové náměstí v Broumově

9:00 Jarmark
9:30 Slavnostní průvod od kostela 
             sv. Václava
10:00  Broumovanka
13:30  ZUŠ Broumov
15:00  Pohádky o mašinkách
15:00  Varhanní koncert na staré 
               radnici 
16:00  Koncert hudební skupiny 
               České srdce 

SKÁKACÍ HRAD PRO DĚTI 
ZDARMA !!!

NEDĚLE 28. 9. 2014
10:00  Mše v kostele sv. Petra a Pavla 

Pořádá: Město Broumov, 
ZUŠ Broumov 
a Římskokatolická farnost Broumov

Některé problémy nemají snadná řešení



broumovské noviny 9 (2014), strana 11

Naše předchozí články na téma  „Nulové 
tolerance“  v Broumově vzbudily mezi občany 
i představiteli našeho města poměrně velký 
ohlas. 

Ozývají se nám sousedé, známí i neznámí 
Broumováci, kteří jsou stejně jako my nespo-
kojeni se současným stavem bezpečnosti  ve 
městě.  Ukázalo se, co jsme tušili. Totiž, že 
(ne)řešení bezpečnosti v Broumově je silným 
tématem, které bude bezpochyby i jedním  
z hlavních témat předvolebního komunálního 
klání. 

Samozřejmě, že se objevily i hlasy, že 
toto „populistické“ téma jsme si vybrali před 
komunálními volbami a také hlasy, že město 
dělá pro bezpečnost občanů v Broumově ma-
ximum.  Náhle aktivizovaní zastupitelé volají 
nyní po „nepopulistických“ řešeních.  Škoda, 
že na prosazování „nepopulistických“ řešení 
neměli čas během svého mandátu stávajícího 
či minulých (asi měli jiné „politické priority“).

Jednejme společně
Chceme-li dosáhnout toho,  aby se lidé ne-

strachovali při cestě domů nebo při procházce 
městem po setmění, či aby jim kolo nezmi-
zelo, než si koupí v obchodě rohlíky, musíme 
přestat hovořit, musíme efektivně konat.  Slo-
va jako: „není to tak jednoduché“, „nejde to“, 
„na to nemáme peníze“, „špatné zákony“ slý-
cháváme několik let. Samozřejmě, že to není 
jednoduché, samozřejmě, že nám současná 
legislativa moc nepomáhá a že problematika 
je složitá. My jsme  ale  přesvědčeni, že to jde. 

V předchozích článcích (najdete je na 
www.volbaprobroumov.cz) jsme se zmíni-
li o naší návštěvě v Litvínově, kde před lety 
eskalovalo napětí mezi obyvateli města a ne-
přizpůsobivými občany tak, že situaci musely 
řešit stovky policistů. Představitelé města vy-
hlásili program nulové tolerance, který dnes 
sklízí úspěchy  - snížila se kriminalita, počet 
násilných trestných činů, přestupková čin-
nost, ale i počet nepřizpůsobivých občanů. 
Řešení lze najít, jen pro ně musíme udělat 
všichni maximum.

V případě, že dostaneme od voličů v říjno-
vých komunálních volbách mandát k tomu, 
abychom rozhodovali o věcech veřejných, 
chceme okamžitě jednat se všemi zaintere-
sovanými subjekty o tom, jak bezpečnost  
v Broumově řešit. Na těchto jednáních musí 
být také zástupci městské, státní i cizinecké 
policie, úřadu práce, kraje, sociálního odbo-
ru radnice, ale i hasičů, hygieny apod. Jedi-
ně společný zájem a společný systematický  
a důsledný postup všech institucí a orgánů, 
důsledné využívání všech zákonných pro-
středků může přinést očekávaný výsledek – 
bezpečný Broumov!

Navrhujeme:
O tom, že nehovoříme do větru a nemá-

cháme populistickými gesty, Vás můžeme 
skutečně přesvědčit až po případném úspěchu 
v komunálních volbách. Už nyní vám však 
můžeme představit několik našich návrhů:

-  Zavedeme program „Nulové tolerance“ 

Společně pro bezpečnost Broumova
inspirovaný severočeským Litvínovem.  Jde 
o program nadstranický, pro jehož plnění se 
pokusíme získat zastupitele napříč spektrem.

- Ve spolupráci s úřadem práce vstoupíme 
do jednání s majiteli nemovitostí, kteří vydělá-
vají na ubytovávání nepřizpůsobivých. 

- Budeme žádat úřad práce o důslednou 
systematickou kontrolu výplat sociálních dá-
vek.

-  Budeme tlačit na změnu standardu by-
dlení a celkového přístupu majitelů soukro-
mých bytových domů vůči městu, ve kterém 
společně žijeme.

-  Zesílíme kontrolu heren a preventivní 
akce ve spolupráci s Policií ČR. Nebudeme 
trpět opilost na veřejnosti ani rušení nočního 
klidu. 

-  Budeme usilovat o zavedení 24 hodino-
vé služby u městského kamerového systému 
za pomoci zaměstnání osob se změněnou 
pracovní schopností a uvolníme tak městské 
strážníky pro přímý dohled nad bezpečností  
a veřejným pořádkem v ulicích Broumova.

 
To je jen část našeho volebního programu 

(celý program Volby pro Broumov najdete na 
www.volbaprobroumov.cz), s nímž se bude-
me ucházet o Vaše hlasy v říjnových volbách 
do městského zastupitelstva.  Jsme připraveni 
pracovat pro Broumov tak, aby byl dobrým 
místem pro práci i pro život.

Za VpB  Ing. Jiří Myšák, 
Ing. Jaroslav Bitnar, 
JUDr. Tomáš Blažek

Mezinárodně uznávané ocenění Top Ra-
ting D&B již řadu let potvrzuje stabilitu spo-
lečností a jejich kvalitní výhled do budoucna. 
Certifikát zvyšuje prestiž firmy na podnikatel-
ském trhu nejen v České a Slovenské republi-
ce. Oceňuje její stabilitu, solventnost a důvě-
ryhodnost a vydává doporučení, že obchod 
s touto společností je na minimální úrovni 
rizika.

D & B Rating se skládá se dvou částí: fi-
nanční síly firmy a rizikového faktoru. První 
část – finanční síla – je vypočtena z vlastního 
či základního kapitálu. Druhá část – rizikový 
faktor – je hodnocením ve stupnici „1“ až „4“, 
kde „1“ znamená minimální riziko. Celkové 
hodnocení pak poskytuje souhrnný pohled na 
rizika na základě finančních i nefinančních in-
formací o vybrané společnosti. 

 Ocenění Top Rating D & B mohou obdr-
žet pouze firmy, které získaly hodnocení rizi-
kového faktoru na nejvyšší možné hodnotě 
„1“ a udržely si jej nepřetržitě po dobu mini-
málně 12 měsíců.  VEBA a. s. se do této elitní 
skupiny oficiálně zařadila v červenci letošního 
roku.

„Po získání Certifikátu CZECH Stabi-
lity Award AAA Excelentní od společnosti 
Bisnode v červnu 2014 je i Top Rating od 
společnosti Dun & Bradstreet potvrzením 
skutečnosti, že VEBA patří dlouhodobě mezi 
podnikatelskou elitu v ČR a že její hodnocení 
snese i ta nejnáročnější mezinárodní kritéria.

Je to i znamení pro pracovní týmy a. s. 
VEBA, že se nám v často nepřehledné a pro-
měnlivé „podnikatelské krajině“ daří nachá-
zet ty správné cesty,“ komentuje získání oce-

nění Top Rating generální ředitel a. s. VEBA, 
Josef Novák.

Dun & Bradstreet je světově uznávanou 
kapacitou v oblasti poskytování kreditních  
a marketingových informací o podnikatel-
ských subjektech, které již od roku 1841 po-
máhají zákazníkům „rozhodovat se s jisto-
tou“. Databáze D & B, největší svého druhu 
na světě, obsahuje záznamy o více než 220 
milionech firem z celého světa.

VEBA získala certifikát Top Rating od Dun & Bradstreet,  
     potvrzující  příslušnost do skupiny 2% nejkvalitnějších firem
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VeBa je první 
textilkou, která vydá 

osvědčení o kvalifikaci
Veba se v polovině července 2014 stala 

takzvanou autorizovanou osobou, což zna-
mená, že může vydávat pracovníkům celo-
státně platná osvědčení o profesní kvalifikaci 
i bez toho, aby absolvovali školní docházku 
například na učilišti. Je přitom první firmou  
s touto pravomocí mezi českými textilními pr-
vovýrobci.

Stát zákonem z roku 2006 umožnil, aby 
bylo možné získat osvědčení o dosažené kva-
lifikaci i mimo vzdělávací zařízení. Aniž by 
musel někdo chodit několik let do školy, může  
u zkoušek prokázat, že má dostatečné znalos-
ti a dovednosti, získané předešlou rekvalifi-
kací či praxí, aby profesi mohl kvalifikovaně 
vykonávat. Takzvané autorizované osoby, 
mezi kterými je nově nyní i Veba, mohou tyto 
zkoušky provádět podle přesně dané metodi-
ky. V případě Veby se jedná konkrétně o pro-
fese Úpravář textilií, Tkadlec a Textilní mistr. 

Veba, jako dlouholetý aktivní člen Sekto-
rové rady TOK, se  podílela na všech přípra-
vách, které se zavedením nového systému 
kvalifikací souvisely, a napomáhala aktivně 
státním a dalším institucím. „Toto naše ně-
kolikaleté úsilí se nyní zúročilo a můžeme po-
moci všem, kteří stojí o plnohodnotnou kvali-
fikaci, lepší práci a širší pracovní uplatnění,“ 
říká Jiří Myšák, personální ředitel společnosti 
Veba.

V současné době se Veba dále podílí na 
vypracování  kvalifikačních a hodnotících 
standardů pro pracovní kvalifikace  Textilní 
technik jakosti, Textilní technik technolog, 
Textilní technik desinatér, Textilní technik mi-
str, Textilní technik dispečer, Operátor textilní 
výroby, Dělník v textilní výrobě, Tiskař na di-
gitálních tiskacích strojích nebo Přadlák.

Občané, kteří budou chtít získat někte-
rou dílčí kvalifikaci, budou přezkoušeni po-
dle požadavků jejího hodnoticího standardu  
a pokud uspějí, získají celostátně platné 
osvědčení o této dílčí kvalifikaci. Seznam 
všech dostupných kvalifikací, které je možné 
mimo vzdělávací zařízení získat, najdete na 
internetu na adrese http://www.narodnikva-
lifikace.cz/. Základním smyslem Národní 
soustavy kvalifikací a příslušného zákona, 
který vydávání osvědčení umožňuje, je, že 
občanům mohou být uznávány jejich skuteč-
né znalosti, dovednosti a kompetence, bez 
ohledu na to, zda je získali ve škole, v kurzu,  
v praxi nebo samostudiem. Díky takto získané 
kvalifikaci se posílí jejich pozice na trhu prá-
ce – najdou snáze zaměstnání nebo mohou 
zastávat pozice, které vyžadují danou kvalifi-
kaci.

Ing. Jiří Myšák, personální ředitel

Zdenku, v letošním roce slaví Tvoje fir-
ma Global Radio 20 let od založení. Jak 
vlastně došlo k založení Tvé firmy?

V roce 1994 jsem v nemocnici Broumov 
pracoval jako ústavní elektronik, elektro-
technik. V této době jsem od bývalého vede-
ní nemocnice dostal nabídku na zpracování 
podnikatelského záměru a na vytvoření samo-
statného technického servisu pro zabezpečení 
provozu nemocnice, její údržby a zabezpečení 
jejího bezproblémového provozu. Po vzájem-
ných jednáních vzniklo soukromé servisní 
středisko ústavní údržby a technického zabez-
pečení broumovské nemocnice.

Činnost firmy spočívá hlavně v montáž-
ních pracích, údržbě a servisu silnoproudých  
a slaboproudých zařízeních, počítačových 
sítí, obsluze kyslíkové stanice a technické 
údržbě movitého a nemovitého majetku ne-
mocnice Broumov.  V této činnosti poskytuje-
me nemocnici tzv. 24 hodinový servis.

Mimo této činnosti, o které jsi již mluvil, 
občany zajímá, co poskytujete ještě mimo 
výše uvedených služeb?

 
Pokud jsi mi položil tuto otázku, tak nemo-

hu zapomenout na doby, kdy v Broumově vzni-
kalo středisko Zdravotnické záchranné služ-
by, což bylo zhruba kolem roku 1994, tedy též  
v roce vzniku firmy. Zde jsme realizovali prv-
ní rádiovou síť pro bezdrátovou komunika-
ci vozů RZP s broumovským dispečinkem. 
Zde jsme poměrně intenzivně spolupracovali  
s lékaři RZP, MUDr. Šváblem a MUDr. Kout-
kem. Na základě jejich návrhů a podnětů byl 
pro personál nemocnice a potažmo posádky 
RZP vytvořen  první bezdrátový svolávací 
systém tzv. Paging, který koordinoval práci 
nemocničního personálu a svolával k výjezdu 
sloužící posádku RZP. To ještě nebyly mobilní 
telefony. Na rádiové síti jsme též poskytovali 
servis 24 hod. denně až do roku 2004, kdy byla 
radiová síť kompletně převedena pod Králo-
véhradecký kraj. 

V současné době poskytujeme své služ-
by např. Centru sociálních služeb Naděje, 
firmě Etic Broumov, soukromým lékařům,  
a to hlavně v servisních pracích na silnoprou-
dých, slaboproudých, televizních rozvodech  
a na údržbě zařízení.

Pro občany Broumova a Broumovska též 
realizujeme montáže technologií televizního  
a satelitního přijmu.

 Na výše zmíněné aktivity v žádném pří-
padě nejsem sám.  Při této příležitosti chci 
poděkovat bývalým zaměstnancům a mým 
současným kolegům za jejich obětavou  
a kvalitní práci. V neposlední řadě i svému 
švagrovi, který mi byl v začátcích velkým po-

mocníkem při pronikání do tajů účetnictví, 
vedení skladových zásob apod.

     
Z vlastních zkušeností vím, že také za-

jišťuješ pro město a spolky na Broumovsku 
ozvučení na kulturních a společenských ak-
cích. S kým v této oblasti spolupracuješ?      

K této otázce bych se rád trochu vrá-
til do minulosti. Ozvučování byla a je moje 
velká záliba. Vážně jsem se o ozvučení zají-
mal již v 70. letech minulého století. Prošel 
jsem  zvučením folkové a country scény na 
Hradecku, ale i v Praze, kde jsem působil  
s country kapelami na jejich koncertech až 
do roku 1989, kdy jsem se přistěhoval do 
Broumova. Vzhledem k tomu, že jsem se stal 
zaměstnancem broumovské nemocnice, na 
dojíždění do Hradce Králové nebylo dost 
času, zvláště v době budování již zmíněných 
radiových sítí. Na krátký čas jsem „zvukaři-
nu“ přerušil.

 V současné době, jak sám víš, se zvučení 
věnuji s Tebou a Tvým synem. S vámi obě-
ma je skvělá spolupráce. Zabezpečujeme  
v podstatě akce, které jsou pro broumovské 
spolky, pro město Broumov, školy a pro akce 
veřejného charakteru, které zde každým ro-
kem probíhají.

Moje poslední otázka se týká Tvých nej-
bližších cílů, cílů Tvé firmy. Můžeš nám  
o tom něco říci? 

Vzhledem k tomu, že služby a servis 
pro zdravotnictví a výše zmíněné aktivity,  
o kterých jsem mluvil, jsou poměrně dost 
rozmanité, chtěl bych zachovat alespoň tako-
vou úroveň, na jaké naše služby dodáváme, 
i když vím, že ne vždy se vše podaří na 100%.

Takže to je hlavní cíl Tvé další činnosti  
v této firmě a vlastně v této oblasti.  Moc Ti 
děkuji, že jsi mi věnoval svůj volný čas, aby-
chom mohli připravit tuto reportáž pro čte-
náře Broumovských novin. Aby se konečně 
občané mohli trochu více dozvědět o Vaší fir-
mě. Děkuji moc a dovol mi, abych Ti jménem 
našich novin popřál hodně úspěchů a spoko-
jenosti v další práci, ale také Ti popřál hodně 
zdraví, které všichni potřebujeme.

Se Zdenkem Hajpišlem rozmlouval 
Petr Cirkl 

Rozhovor s panem Zdeňkem Hajpišlem 
z Global Radia v Broumově
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Ještě něco  
k nakupování  

v polském příhraničí
Nedá mi, abych nereagoval na článek 

paní J. Šulákové a pana J. Rajchla „Kytička 
díků broumovským podavačům“, otištěný 
 v posledním čísle BN. Nikdy jsem netvrdil, že 
se mi v broumovských obchodech nakupuje 
špatně a že je vše lepší v polských obchodech. 
Jen jsem ocenil práci prodavačů a prodavaček 
v Polsku.

Velmi bych chtěl ocenit pěkný přístup 
prodavačů a prodavaček například v obchodě 
pana Šafáře v Opočenského ulici. Obdivuji 
se, jak pan Šafář čelí velké konkurenci super-
marketů, když se svým zákazníkům snaží na-
bízet pěkné zboží a za dobré ceny, Právě zde 
si člověk uvědomuje, jak nám v Broumově 
chybí stálá prodejna ovoce a zeleniny, Velmi 
oceňuji i práci prodejny ELMON ve Školní 
ulici. Zde se člověk vždy setká s ochotným 
prodavačem, který nejen prodává, ale umí 
také zákazníkovi poradit. Stejně tomu je na-
příklad v autodílně pana Špreňara v Souke-
nické ulici, kde vám vždy dobře opraví vaše 
auto a také Vám ho připraví na technickou 
kontrolu, případně vám technickou kontrolu 
kompletně zajistí sami. Chválit musím také 
dobrou práci a ochotu v opravně šicích strojů 
a výroby klíčů u pana Jindřicha Sokola, Velmi 
dobrou práci také odvádí personál všech pro-
dejen Servis Černý v Broumově. Mohl bych 
určitě jmenovat i další prodejny a služby, které  
v našem městě působí, ale bylo by to na dlouhý 
seznam. Takž ještě jednou – i já oceňuji dob-
rou práci prodavačů a podavaček, kteří nás  
v Broumově obsluhují a dobře se k nám cho-
vají.

A ještě pár slov k mému „účelovému“ 
nakupování v polském příhraničí, především  
v Nowé Rudě: Ano, rád tam jezdím a byl jsem 
spokojen, když jsem tam nacházel dobré  
a levnější zboží než u nás. Nakupuji ho tam, 
protože zboží je úplně jiné a je vždy čerstvé. 
Nechci zde vyjmenovávat druhý zboží, to by 
bylo bezpředmětné. Prostě jejich zboží je jiné. 
Kolik let jsme čekali, až budeme moci jezdit 
do Polska bez toho, že na hranicích budeme 
vystaveni kontrolám celníků, kteří zkoumali, 

co jsme koupili a co nám mají proclít. Ta doba 
skončila a my jezdíme bez kontrol nakupovat 
skoro po celé Evropě, do všech států, které 
jsou v Schengenské zóně. Mnoho lidí to však 
nevyužívá, a přestože to máme do Nowé Rudy 
blíže než do Náchoda (do obchodního cent-
ra), tak raději zajedou třeba až do Hradce Krá-
lové, kde se to supermarkety jen hemži.

Určitě k omezení nakupování v polském 
příhraničí přispělo omezení České národní 
banky a zmrazení české koruny na minimum. 
Takže si za českou korunku toho můžeme 
koupit v zahraničí míň a míň. Dnes již v Pol-
sku musíme zaplatit za 1 PLZ 6,80 Kč místo 
dřívějších 6 korun. Už se těším na to, až celá 
Evropská unie bude mít jednotnou měnu - 
eura. Poté už nebude moci ČNB spekulovat  
o tom, zda je naše koruna slabá, či silná.

Na závěr bych ještě jednou chtěl poděko-
vat všem broumovským prodavačům a proda-
vačkám, kteří svoji práci dělají dobře a s lás-
kou.                                                  Petr Cirkl          

21. srpen 1968
Hodně vody za těch 46 let proteklo Stěna-

vou, a protože je všechno kolem nás relativní, 
 i ta voda je už jiná – odplula i s našimi naivní-
mi a důvěřivými ideály.

Prožívali jsme jaro roku 1968 s pocity 
naděje na svobodu. Vždyť byla zrušena cen-
zura tisku, lidé se začali spontánně vyjadřovat  
k věcem správy své země, dávali své úspory 
na zlatý fond republiky, počítali s nutností 
utahování opasků. Poprvé se KSČ podařilo, 
že převážná část národa stála za svým prezi-
dentem, vládou, za Dubčekem, Smrkovským, 
Císařem, Černíkem – představiteli obrodného 
procesu. Jen předvídavým mozkům napadlo, 
zdali nás ruský medvěd pustí ze svého sevření, 
abychom byli opět státem samostatným a svo-
bodným. A pak přišel osudný den 21. srpna. 
Tanky a ozbrojení vojáci vtrhli do nic netušící 
země a naše naděje vzaly za své!

A s normalizací se rozjelo donašečství, 
cenzura, odchod inteligence za hranice, ko-
munistické prověřovací komise, školení ve 
VUMLU, lži, strach a nesvoboda. Co lidí mu-
selo opustit své povolání, protože neuměli 
lhát a přizpůsobovat se novým pořádkům! To 
všechno všichni víme. Ale jen my, kteří jsme 
tuto dobu žili, nemůžeme zapomenout.

Nikdy jsme neprožili silněji to stmelení 
broumovských lidí, jako ve dnech okupace 
naší země sovětskými a bratrskými vojsky. 
Denně chodili občané k nám do kanceláří 
městského úřadu, chtěli si popovídat o osudu 
země, fandili Dubčekovi a náměstí bylo až do 
večera plné lidí, sedících na chodnících. Oče-
kávali jsme s nadějí, že nás nezaprodají! Ale 
asi jsme národ, který se neumí poučit z his-
torie, která se už po staletí opakuje – mění se 
pouze kulisy doby.

Vezmeme-li počátek 17. století v Če-
chách, zjistíme, že metody používané vlád-
noucí mocí, jsou zcela identické. V 17. století 
po 21. červnu 1621, po popravě 27 českých 
pánů nastala v nekatolických Čechách reka-
tolizace. Připomeňme si, že tehdy na jednoho 
katolíka bylo v Čechách devět protestantů! 
Za vlády císaře Ferdinanda II. – oddaného 
katolíka – došlo k několika vlnám konfiskací  
a tři čtvrtiny půdy byly nekatolíkům odebrány. 
Němčina se stala druhou úřední řečí a v dosud 
protestantských Čechách bylo za jediné povo-
lené náboženství prohlášeno katolictví. Kdo  
z jinověrců přistoupil ke katolictví, reformač-
ní komise mu prominula všechny tresty a po-
kuty.

Těm, kteří nepřistoupili, byly odňaty živ-
nosti. Císařský mandát vypověděl ze země 
každého, kdo k víře katolické nepřistoupil. 
Několik tisíc evangelických a bratrských 
rodin a všichni evangeličtí kněží odešli za 
hranice do Saska. Ale i konvertité museli je-
denkrát ročně ke zpovědi a tam dostali lístek  

s potvrzením o účasti, který museli předkládat 
u městských úřadů. Nepřipomínají vám tyto 
události v 17. století rok 1968 a následující 
normalizaci? Odchody do emigrace, prověr-
kové komise, uzavřené hranice, ztráty za-
městnání, lidoví soudci, domovní důvěrnice, 
lepší místa pro členy strany?

Tyto myšlenky mi táhly hlavou při vzpo-
mínce na ten osudný den, který se neblaze 
zapsal do našich dějin a na dlouhá léta ovliv-
nil naše životy. Budeme se vůbec někdy umět 
poučit?                                               Dana Jarošová  

Koho volit ?
 
Blíží se říjnové komunální volby a také 

občané našeho města půjdou k volbám, aby 
vybrali z navržených kandidátů pro nové 
městské zastupitelstvo ty, kteří by nám měli 
„vládnout“ v příštích čtyřech letech.

Již v minulém čísle Broumovských novin 
se objevily příspěvky nových seskupení, kte-
rá mají zájem dostat se na radnici, a konečně 
naplňovat tužby našich občanů, aby v našem 
městě vše bylo v pořádku a ještě lepší, než to 
je nyní.

Volební sliby jsou před každými volba-
mi velkolepé. Realizovat je je však už trochu 
těžší. Vyhovět všem je velmi těžké a dá se říci  
i neuskutečnitelné. Ale to snad všichni víme, 
vždyť jsme to již zažili.

Proto by bylo třeba, aby se každý, kdo pů-
jde k volbám, nejdříve pořádně rozhlédl ko-
lem sebe. Aby objektivně posoudil, co všechno 
bylo v tomto městě za poslední čtyři roky udě-
láno, nebo se nestačilo udělat. Kdo ze zastu-
pitelů jen vyprávěl a snažil se sbírat politické 
body pro svoji stranu nebo seskupení. Všech-
no to je třeba posoudit, než začnete vybírat  
z volebních lístků.

A ještě jedna věc – nebraňte se kroužkovat 
na volebním lístku. Zkuste vybrat je ty, o kte-
rých jste přesvědčeni, že ve městě něco udělali 
nebo že by v příštím období ještě udělat mohli. 
Jen tak se dostanou na radnici a do zastupi-
telstva ti lidé, kteří Vám ve městě budou něco 
platní.  A hlavně – nezapomeňte přijít k vol-
bám, abyste rozhodli o dalším dění ve městě. 
Když nepřijdete a budete jen někde něco vy-
právět a  kritizovat, tak ničemu nepomůžete.

Takže, těším se na setkání s Vámi u voleb-
ních uren  v říjnu.                    Petr Cirkl
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Martine, řadu let pořádáte zde  
v Ruprechticích letní tábory pro děti. Kolik 
let již Váš tábor existuje?

Je to až k nevíře,  jak to utíká, letos jsme 
v Ruprechticích 17. rok a to jsme pořádali 
tábory i dříve, ale jezdili jsme na různá mís-
ta. Většinou do stanů. Já tábory pořádám 
pod hlavičkou dětského tábornického oddílu 
Greenhorns 27 let. Za tu dobu jsme odtáboro-
vali přes 11 000 dětí! To je šílené číslo. 

Odkud přijíždějí děti na tento tábor? Jed-
ná se o děti z blízkého okolí, nebo jsou zde děti 
také ze vzdálenějších míst?

Většina dětí je přirozeně z Královéhradec-
kého kraje. Přibývá dětí, které jsou dokonce 
přímo odsud, z Meziměstí, Broumova z Poli-
ce nad Metují. Jezdí k nám děti ze zahraničí 
i přes celou republiku, z Ústí nad Labem, ze 

Slovenska z Německa. Je hezké, že i když to 
nemají blízko, jezdí opakovaně a vrací se. 

Co se dětem v táboře nejvíce líbí? A jak 
jim chutnají jídla z Vaší kuchyně? Která jídla 
jsou nejoblíbenější?

Když vynechám to, že jsou bez dohledu 
rodičů, tak nejvíce se líbí určitě koupaliště  
v Meziměstí s klouzačkou a toboganem. Pak 
večerní diskotéky, na kterých zde občas hra-
ješ. Úspěch měl kouzelník i Ohňová show 
od skupiny Vita Eques na zakončení tábo-
ráku. To bylo moc pěkné, Připadal jsem si 
jako ve filmu. Děcka taky moc ráda spí pod 
„širákem“. To ve školním roce nemají. Akč-
nější děti rády chodí na výlety do skal. Na 
Broumovské stěny, Supí skály i do Adršpa-
chu. Hodně dětí maluje obrázky a diplomy  
a předávají je mojí ženě Helence za dobré jíd-
lo. Jsem na ni pyšný. To víš, vařit různě starým 

Rozhovor s Martinem Dusíkem z dětského 
tábora oddílu Greenhorns v Ruprechticích

 Začátkem srpna se v prostoru u restaura-
ce Amerika v Křinicích uskutečnila již 8. Kři-
nická pouť. Pouť se již stala tradiční akcí, na 
kterou se těší nejen děti, ale i dospělí. Pouť na-
vštěvují nejen místní občané, ale také občané 
z Broumova. Nejinak tomu bylo i letos.

Přinášíme záznam projevu paní starostky 
obce – Libuše Rosové:

„Milí poutníci, vážení spoluobčané, vá-
žení hosté. Dovolte mi, abych Vás srdečně 
přivítala na 8. Křinické pouti, kterou konáme 
za účelem oživení a návratu tradičního se-
tkávání spoluobčanů – sousedů  a všech lidí. 
Zvlášť upřímně vítám mezi námi pana faráře 
broumovské farnosti, pana Martina Lanži-
ho. Dále mezi námi vítám všechny starosty  
z okolních měst a obcí.

Křinická pouť souvisí s poutním místem, 
kde byla již od nepaměti kaple Panny Marie 
Sněžné, na vrcholu v bezprostřední blízkosti 
hranice katastru naší obce „kaple na Hvězdě“.

Každá pouť měla a jistě bude mít i v bu-
doucnu velký význam v životě lidském. Pouť 
začíná tím, že hospodyně pečou pouťové kolá-
če a pak pokračuje setkání všech spoluobčanů 
při jídle a pití, zakončené společnou zábavou. 

 To ale není hlavní náplní poutě… Hlav-
ním posláním poutí je významné setkávání 
sousedů a celé vesnice. Říci si mezi sebou, co 
se děje, co je v obci nového a také si při této 
komunikaci umět odpouštět a neztrpčovat 
si život závistí a zlobou, která ústí mnohdy v 
nenávist. Posláním naší Křinické pouti je tuto 
tradici stále více obnovovat a zvláště ve slo-

dětem není tak jednoduché. Jeden nejí to, jiný 
zase ono. Hodně dětí některé jídla ani nezná. 
Nejoblíbenější jsou řízky s bramborovou kaší, 
langoše, špagety. Hitem je již tradičně svíčko-
vá na smetaně a čokoládové máslo. 

Co chystáte pro děti do budoucna?

Na prázdniny v létě 2015 opět čtyři dvou-
týdenní tábory a jeden týdenní. Program co 
nejvíce různorodý, víceaktivitový. Táborové 
hry, sportovní hry, míčové hry i dobrodružné 
bojovky typu „o vlajky“ a pod. Kluci rádi staví 
chýše v lese a hráze na zdejší bystřině. Děvča-
ta se ráda předvádějí v různých pohádkových 
kostýmech. Nacvičují různé tance. Zkrátka 
tradiční táborový program, ten nezklame. 
Velké změny nikdo ani nechce. Představ si, že 
přijíždějí rodiče se svými dětmi a hlásí se, že 
jsou to dřívější táborníci. Do teď znají náš tá-
borový pokřik, pamatují si, že ve čtvrtek jsou 
diskotéky, v pátek táboráky. Vzpomínají na 
své výsadky, bojovky, výlety a zážitky. 

S Martinem Dusíkem  rozmlouval 
Petr Cirkl   

žitých podmínkách světa udržet pospolitost 
občanů.

Na dnešní pouti se všichni dobře bavte, 
plně využijte bohaté občerstveni zde v pro-
storu i ve zdejší restauraci, výrobků a ručních 
prací Cechu panen rukodělných a všech těch, 
kteří se na přípravě pouti podíleli.

Nyní se odebereme procesím ke kapli 
Panny Marie Sněžné pod Hvězdou v doprovo-
du pěveckého sboru Stěnavan. Poté sejdeme 
zpět k restauraci Amerika, kde bude pokračo-
vat stánkový prodej, kde si posedíte u dobrého 
jídla a pití (křinické dobroty – koláče s kávou  
a opečené selátko a další dobroty). 

Závěrem děkuji Vám všem za účast a pře-
dávám slovo našemu panu faráři!“.

Účastníky poutě poté přivítal broumovský 
pan farář – Martin Lanži. Připomněl přítom-
ným význam konání pouti v historii našeho 
národa a popřál všem pěkné odpoledne a dob-
rou zábavu v podvečer.

Součástí poutě byl také řemeslný jarmark 
Cechu panen rukodělných, které již tradičně 
předváděly různé ukázky řemeslné práce – 
předení vlny, výrobu různých ozdob z drátů 
a dalších materiálů, ale také prodávaly své vý-
robky a také různé dobroty, které k pouti patří.

K dobré pohodě pouti také přispěla účast 
děvčat z výstavy PLAY BROUMOVSKO, kte-
ré zde měly své místo. Tvořily se zde vlastní 
pohlednice, které si děti mohly z pouti odnést 
domů. Moc populární pro děti bylo malová-
ní na obličeje, které děvčata bravurně ovlá-
dala. Zaujaly i další hry, které byly pro děti 
připraveny. Akce byla  součástí putovní vý-

stavy PLAY BROUMOVSKO, která probíhá  
v areálu firmy VEBA Broumov. Výstava byla 
zahájena v březnu 2014 a bude ukončena až 
v únoru příštího roku. Poděkování za účinko-
vání na této pouti patří všem děvčatům, která 
zde strávila dlouhé odpoledne. Svoji práci zde 
děvčata dělala skutečně dobře.

Oblíbenou atrakcí na pouti byla i střel-
nice, kterou zde připravili členové místního 
honebního společenstva. O jejich papírové 
růže byl skutečně velký zájem. Každý muž či 
chlapec chtěl vystřelit růžičku pro svoji přítel-
kyni. Jejich akce se vydařila a pořadatelé věří, 
že střelnici připraví i pro příští pouť.

Již tradičně také zde fungoval koňský po-
voz, který vozil děti okolo areálu restaurace. 
Koně se asi pěkně zadýchali, protože projížď-
ky probíhaly až do podvečera. Díky.

Pěkně se asi také proběhl personál restau-
race Amerika, který zajišťoval po celou dobu 
pouti občerstvení pro několik stovek návštěv-
níků. Každý si zde mohl koupit, co hrdlo ráči-
lo, včetně grilovaného prasátka. Personál re-
staurace Amerika to opět zvládl beze zbytků.

Během celé pouti měli účastnici možnost 
si poslechnout reprodukovanou hudbu všech 
žánrů.V podvečer si také někteří i zatančili.

Co říci na závěr: poděkování patří všem, 
kteří se na organizaci akce podíleli – Obci Kři-
nice, místním hasičům, členům Honebního 
společenstva, ale také římsko-katolické far-
nosti – děkanství Broumov. Všichni odvedli 
dobrou práci a ti, kteří sem přišli, přijdou ur-
čitě i v příštím roce na pouť znovu

Petr Cirkl 

Již 8. Křinická pouť se vydařila
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Festival Malé letní divadlení 
zaplnil Kostelní náměstí
Devátý ročník festivalu, nabitého  nejen profesionálními divadelními soubory, ale  

i amatérskými je za námi. Rekonstrukce benediktinského opatství nás zaved-
la na Kostelní náměstí. Troufám si říci, že i zde bylo vytvořeno příjemné pro-
středí pro strávení teplého letního večera se sklenkou vína a pobavením se  
u některé z divadelních her. K většímu pohodlí nepochybně přispělo i sezení na 
polstrovaných židlích a zastřešené hlediště. Broumováky přijeli pobavit herci 
se „zvučnými“ jmény např. Vladimír Kratina, Michaela Dolinová, Dana Homo-
lová, Filip Tomsa, Michaela Kuklová, Miluše Bittnerová, Milan Pitkin a další. 
Skvělé výkony podali i naši „domácí“ s hrou Pod Keltským dubem a „přespolní“  
s komedií Peklo v hotelu Westminster, které se spolu s  představením Z Louže pod 
okap dělí  o nejvyšší příčku v návštěvnosti. Celkový počet prodaných vstupenek 
přesahuje 1100 ks, což je oproti loňskému roku nárůst o 35 %. Všem návštěvníkům 
děkujeme za projevenou přízeň a těšíme se na vás zase za rok na jubilejním 10. roč-
níku. Hezký zbytek léta a v září v Městském divadle při hře „Na správné adrese“ na 
viděnou.

Jitka Exnerová, DiS. , Org. složka Kultura a infocentrum

Výstava originálních 
zobrazení 
ze sbírek Petra Bergmanna  Broumovsko 

na historických zobrazeních, probíhající po 
celé léto v prostorách Muzea Broumovska, je 
prodloužena až do pátku 5. 9. 2014. V tento 
den v 16.30 proběhne také poslední komen-
tovaná prohlídka s autorem výstavy p. Berg-
mannem.
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Od našich čtenářů

Broumov dnes, 
Broumov zítra
je článek zastupitele pana Lubomíra 

France v Broumovských novinách č. 8 (srpen 
2014). V článku zdůrazňuje podporu Brou-
movska Královéhradeckým krajem a uvádí 
různé projekty. Mne zaujala pasáž mluvící  
o investici v částce 60 miliónů do Broumovské 
nemocnice.

 Investovaná částka je na nemocnici jistě 
vidět. Modernizované interiéry a vybavení by 
mělo sloužit komfortu pacientů k rychlému 
návratu zdraví, nebo alespoň zmírnění potíží 
a utrpení. Je tomu tak vždy?

V současnosti jsem byla hospitalizová-
na na interním oddělení nemocnice a v krát-
kosti popíši svou zkušenost. Do nemocnice 
mě dopravila dcera ve středu 30.7.2014 cca 
v 15 hodin v kolapsovém stavu. Jsem diabe-
tička, předložila proto nejčerstvější lékařské 
zprávy a seznam užívaných léků. Mladičká 
lékařka pronesla, že jich netřeba a ani na ně 
nepohlédla. Soustavně se zabývala telefono-
váním a řešením přeposílání jakýchsi receptů, 
dotázala se pouze na mé momentální bolesti  
a šestkrát se zeptala na stejnou banalitu týka-
jící se množství jídla. Od první minuty uložení 
na lůžko v ordinaci akutní interní ambulance 
se mé záchraně profesionálně věnovala přede-
vším sestra Lída Dlouhá (EKG, odběry, infu-
ze a další), pomáhala mi po celou dobu až po 
umístění na lůžko interního oddělení a za to ji 
patří mé velké poděkování. Došlo k medikaci 
vedoucí k částečnému zklidnění potíží. Na 
druhý den bylo naordinováno ultrazvukové 
vyšetření, na které jsem byla transportována 
do nemocnice v Náchodě, přestože zde máme 
moderní ultrazvuk, nikoli však lékaře, kte-
rý by jej obsloužil. Hodina strastiplné cesty, 
pět minut výkon. Efektivní? Následoval další 
kolapsový stav a stejný postup jako předešle 
– znovu se vše opakovalo další den. Po inter-
venci dcery a zásahu prim. MUDr. Švábla byla 
nasazena antibiotika a můj stav se po 4 dnech 
zbytečných bolestí začal lepšit. Určování dia-
gnózy se měnilo každý den s nástupem lékaře 
do služby na oddělení. Velmi nepříjemné po-
city z lékařské péče vyvažuje přístup střední-
ho, ošetřovatelského a pomocného personá-
lu, před jejichž prací smekám. Na mé otázky  
i otázky rodiny však často zaznělo „musíte se 
zeptat lékaře“. Otázkou zůstává jakého – na 
oddělení nejsou zavedeny pravidelné ranní 
vizity, lékař vykonávající službu pacienta na-
vštíví často až v pozdních odpoledních hodi-
nách. Primář MUDr. Veselý, zodpovědný za 
chod oddělení, za celou dobu mého pobytu 
nebyl spatřen, což je prý běžný stav. Ptám 

se, proč na interním oddělení pracují mladí, 
nezkušení lékaři, také lotyšské a indické ná-
rodnosti bez soustavného dohledu zkušeného 
odborníka ve všech oborech, pouze kardio je 
zajištěno perfektně MUDr. Alim Assbahim. 
V částce 60 miliónů se skutečně nenašly pro-
středky na personální řešení? Nebylo by tedy 
dobré jmenovat do primářské funkce lékaře, 
který se bude oddělení věnovat denně se sto-
procentním nasazením a své práce si bude 
vážit?

 Změny jsem nezaznamenala ani v dosa-
hu zubařské pohotovosti, kdy se nám pomoci 
dostane až v krajském městě. Skutečně mají 
všichni Broumováci prostředky na toto řeše-
ní? A co děti a chirurgická pohotovost? Ptám 
se tedy, nevytratil se nám z celé kauzy ten hlav-
ní –  p a c i e n t ?

Jsem rodilá Broumovačka, patriotka, pyš-
ná na všechny pozitivní změny ve městě. Pro-
žila jsem zde celý život, vyrostly zde mé děti  
i vnoučata. Po poslední zkušenosti mám tro-
chu obavu z jeho konce. Peníze dnes vládnou 
světem a evidentně i naší nemocnicí, bohužel 
však dle mého názoru ne ku prospěchu našich 
občanů.                                                   H. B.   

Několik postřehů 
ze zasedání 

Zastupitelstva města 
Na úvod zasedání  25. června přivítal 

všechny přítomné pan starosta, poté předal 
slovo panu místostarostovi a pak už je mlčel 
a mlčel, i když se velmi bouřlivě projednávaly 
některé body programu (Ulita a Tepelné hos-
podářství ). 

Pan Mgr. Ringel se opět s urputností pá-
tera Koniáše pustil do boje proti tepelným 
čerpadlům, přiznal se, že si nechal vypracovat 
od zástupců teplárenské lobby několik „ob-
jektivních posudků „ na ekonomiku tepelných 
čerpadel a to zřejmě z prostředků TH. Od  
druhého radního za KDU-ČSL dostal v tomto 
úsilí znatelnou  podporu. Já si do té doby my-
slel, že hlavní úlohou strany KDU-ČSL, dle 
jejich programového prohlášení, je podpo-
rovat život rodin s dětmi a ne boj s tepelnými 
čerpadly. Dále s Mgr. Ringel se ve své obsáhlé 
zprávě věnoval úspěšnému hospodaření Te-
pelného hospodářství v minulém roce, ale za-
pomněl říct že mu město snížilo oproti minu-
lému roku o 520 tis. Kč poplatky za pronájem 
zařízení a dále požadovaný zisk o 500 tis. Kč. 
Dále od TH město odkoupilo dokumentaci  
k výměně rozvodů za 1 094 tis. Kč,, což se opět 
projevilo ve zlepšeném hospodářském výsled-
ku TH. Další snížení poplatku za pronájem 
si Mgr. Ringel vyprosil od 1.srpna 2014 a to 

zřejmě v neprospěch ekonomiky města. Nějak 
se MGR. Ringel zapomněl obšírněji zmínit  
o ztrátách 28 % teplé užitkové vody v rozvo-
dech v posledních 2 letech. A o tom kolik za 
tyto ztráty museli obyvatelé sídlišť zaplatit 
taktně mlčel. Neřekl ani, jak ztráty TUV s Do-
zorčí radou od února až do 25. června řešili, 
asi nijak když Dozorčí rada měla 1. zasedání  
v letošním roce až 28. května. 

Přitom by stačilo si jít v noci, když je všude 
klid, sednout k centrálnímu kotelnímu vodo-
měru a ty ztráty by byly okamžitě patrné, a ne 
to svalovat na nájemníky že mají nefunkční 
vodoměry, či na černé odběry v jednotlivých 
domech .

Dne 9. července pracovníci technických 
služeb při sekání trávy objevili značně pod-
máčené místo těsně vedle silnice – místo 
poruchy. Ptám se jak vedoucí pracovníci TH 
hledali poruchu, že toto místo nenašli sami 
– asi nijak. Na to Mgr. Ringel ve sdělovacích 
prostředcích  vyhlásil  že tato ztráta TUV bude 
jednotlivým zákazníkům kompenzována, od 
té doby je výše kompenzace tajena ( jestli vů-
bec nějaká bude). Pokud ano, tak to asi bude 
velký předvolební trhák Mgr. Ringela.  

Závěrem své prezentace se Mgr. Ringel  
pokusil vysvětlit problémy se stále odkláda-
ným  provozem kogenerace od firmy ČEZ 
ENERGO v kotelně na Křinickém sídlišti. 
Dále obhajoval ekonomickou výhodnost celé 
akce pro jednotlivé odběratele. Zapomněl 
ale říct, že před podepsáním tak „výhodné“ 
smlouvy se ve spěchu nějak zapomnělo na do-
hodu s odběrateli tepla na sídlišti, s tím že se  
v nejbližších 5 až 10 letech od kotelny neod-
pojí. Tomu ale dle současné legislativy nelze 
nijak zabránit. To by ale pro celou akci zname-
nalo jistě značné problémy, a to až k možností 
zmařené investice a dlouhé soudní tahanice  
o náhradu škody.

Ve svém proslovu  předseda Dozorčí rady 
TH obhajoval teorii, že ztráty TUV v potrubí 
přes 25 % jsou normální a prý v normě. Není 
se čemu  divit a stále platí  „koho chleba jíš, 
toho píseň zpívej“, neboť i zápis z jediného 
jednání Dozorčí rady v letošním roce zpra-
coval Mgr. Ringel. O tučné odměně 3 členům 
Dozorčí rady ani nemluvě. Podle jednoho do-
kumentu mělo TH 4 zaměstnance, podle dru-
hého 5, tak nevím. 

Při projednávání bodu rekonstrukce Ulity 
pan místostarosta obhajoval dosavadní kroky 
města jako správné, i když dodavatelská fir-
ma neplní sjednané dílčí termíny, město po 
dodavatelské firmě neuplatňuje sjednané pe-
nále. Město pak různými dodatky, k původně 
sjednaným smlouvám, tyto zneplatňuje, a tím 
ruší možnost vymáhání sjednaného penále 
a ekonomicky poškozuje městský rozpočet. 
Dokonce jsem zaslechl z úst jednoho zastupi-
tele poznámku, že by řešení tohoto  problému 
mělo vyústit v podání trestního oznámení na 
neznámého pachatele pro důvodné podezření 
z poškozování hospodaření města.   

Pan místostarosta sliboval že některé akce 
budou dokončeny do konce června - např. 
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kruhová skla, ale ta byla namontována až po-
čátkem srpna.  Na stavbě se skoro nepracuje 
a neustále se odkládá termín ukončení stavby. 
Rada města na svém zasedání ze dne 9. čer-
vence tomuto neúspěšnému dodavateli stavby 
dalším dodatkem, k původní smlouvě, zadala 
další etapu pokračování této rekonstrukce. 

Ing. Stanislav Kujal   

Podivné probuzení
 
Jedno sobotní ráno, asi tak v půl sedmé, se 

u mé postele objevila manželka  s malým dí-
tětem v náruči. Nevěděl jsem, zda ještě spím 
nebo bdím. „Dědo, stávej, musíme něco dělat, 
našla jsem u samoobsluhy malého kluka“. No 
a to už jsem pochopil, že bdím.

Toto malé dítě bylo v pyžámku, ale s gu-
máky na nohou. Bylo trochu prochladlé, ale 
chovalo se naprosto nevystrašeně. U samoob-
sluhy nikdo nikde. Za ruku došel s moji man-
želkou až k nám do paneláku. Pak už nezbylo 
nic než volat 158. Domluva s policistou byla 
krátká a jasná. Máme počkat doma, než k nám 
přijede místní policie.

Snad během pěti minut byli policisti Čes-
ké republiky u nás. S hošíčkem nebylo možné 
komunikovat, mluvil s námi svým „vlastním“ 
jazykem. Zkoušeli jsme se ho ptát na jméno, 
ale marně. Museli jsme čekat, až přijede so-
ciální pracovnice, abychom se dozvěděli,  co 
budeme s hošíčkem dělat dál.

Po několika minutách policistům volali, 
že se jim ozval tatínek hošíčka a že si k nám na 
Křinické sídliště pro něho jede.  Potom jsme 
se od tatínka dozvěděli, že malý tulák uprchl  
z jejich rodinného domku v Provaznické ulici 
a namířil si to k naší samoobsluze, kam asi ro-
diče chodí občas nakupovat. Tatínek byl šťast-
ný, že opět drží v náručí svého syna.

Chtěl bych touto cestou poděkovat brou-
movským policistům za jejich rychlý zásah  
a profesionální jednání v této neobvyklé situ-
aci. 

Všechno dobře dopadlo. Snad jen dopo-
ručení pro rodiče malých dětí – zabezpečte si 
dveře a branky u svých domků, kudy by se děti 
mohly dostat na veřejnou komunikaci. Hrozí 
jim tam mnohá nebezpečí.              PC

Z činnosti 
Policie ČR
Začneme opět krádežemi, kterých nebylo 

v tomto měsíci tolik:
• Třikrát byly kradeny pohonné hmoty - po 

navrtání nádrže bylo odčerpáno  55 l nafty,
•  V areálu jednoho podniku byly naříznu-

ty přívodní hadice a ukradeno 550 l nafty,
•  Dalším postiženým byl majitel osobního 

auta, kterému byla odčerpána nádrž.
• Byl dopaden muž, který po natankování 

opakovaně ujížděl od čerpacích stanic bez za-
placení.

• Dvakrát bylo ukradeno horské kolo, jed-
nou před restaurací, po druhé před domem, 
kde zůstalo v noci nezajištěné. 

• Ze zahradního domku byla ukradena se-
kačka a křovinořez.

• Stačila chvilka, aby z chodby domku 
zmizela elektrická vrtačka.

• Z lesní oplocenky někdo ukradl 20 m 
pletiva - asi sběratelé kovů.

• Jako trestný čin byla ohodnocena krádež 
v jednom obchodě, protože zloděj byl za ob-
dobný přestupek již trestán.

• V jedné firmě byly ukradeny čtyři elek-
tromotory. 

•  Z chalupy byl odcizen elektroměr.
• Z dětského kočárku byl ukraden mo-

bilní telefon, druhý byl ukraden na lavičce  
v parku.

• Pachatel vybíral opakovaně finanční ho-
tovost z ukradené platební karty.

Nejčastěji v tomto měsíci musela policie 
vyjíždět k řešení domácích a sousedských ne-
shod a výtržnostem:

• Trestného činu výtržnictví se dopustili 
dva muži, kteří se prali na ulici. Potyčka skon-
čila vykloubením ramene a drobným poraně-
ním.

• Muž rozbil skleněnou výplň okna  
a pořezal se natolik, že musel být ošetřen  
v Náchodě v nemocnici.

•  Muž, který opakovaně bouchal v noci na 
dveře, se dopustil rušení nočního klidu.

•  K několika sporům došlo mezi bývalými 
manželi, potyčky skončily fyzickým napade-
ním a poraněním, které muselo být ošetřeno 
v nemocnici..

• Jako výtržnictví je vyšetřován případ po-
tyčky dvou mužů, která skončila dvojnásob-
ným zlomením čelisti a vyraženým zubem.

• V jednom nočním podniku došlo v ran-
ních hodinách k výměně názorů, která skonči-
la zlomeninou očnice levého oka.

• U přestupkové komise skončí několik 
případů  slovního napadení mezi sousedy, 
vniknutí do cizího bytu a vyhrožování  a spory 
bývalých manželů o dítě.

• Žena, která opakovaně napadala souse-
dy, skončila v psychiatrické léčebně.

• Cizinec, který řídil skútr bez oprávnění 
a neměl na pokutu, musí za zabavené vozidlo 
zaplatit kauci.

• Jako přestupek bude řešen případ, kdy 
žena při výslechu uváděla nepravdivé údaje   
a zamlčela důležité okolnosti pro řádné vyšet-
ření případu.

Za informace děkujeme komisaři Slišovi.

Zpráva o činnosti 
Městské policie
Městská policie:
• Ve spolupráci s Policií ČR zajišťovala 

průjezd motorkářů městem.
• Ve večerních hodinách řešila na Malém 

náměstí rušení nočního klidu.
• Asistovala záchranné službě při ošetření 

podnapilého pacienta.
• Zajišťovala dopravní nehodu - střet cyk-

listy s osobním vozidlem pod restaurací Střel-
nice.

• Při hlídkové činnosti nalezla jízdní kolo 
v obci Šonov.

• Ve spolupráci se sociálním odborem  
provedla kontrolu v rodinách s nařízeným do-
hledem.

• Ve spolupráci s hasiči a záchrannou 
službou vytáhla ze srázu pod parkovištěm ve 
Střelnické ulici zraněného muže.

•  Ve spolupráci s Policií ČR zajišťovala ří-
zení dopravy u benzinové čerpací stanice.

• Ve spolupráci s pracovníky správy ma-
jetku města prováděla kontroly v domech  
v majetku města.

• Na základě záznamu kamerového systé-
mu oznámila odboru životního prostředí dvě 
osoby, které si z kontejnerových stání na třídě-
ný odpad dělaly soukromé skládky.

• Opakovaně vyjížděla do místních mar-
ketů k případům drobných krádeží.

• S finančním odborem provedla několik 
exekučních řízení v bytech dlužníků. 

 • Asistovala Policii ČR při domovní pro-
hlídce v ul. Soukenická.

Za  MP R. Havelka



broumovské novin 9 (2014), strana  18

Společenská kronika

„Stačí jen milovat a všechno pak přináší
 radost“

Své ano si řekli:

-  František Kulhánek a Irena Paulovičová
-  Kristián Sloupenský a Adéla Rošková
-  Radek Pleva a Sylvie Netíková
-  Michal Matějovský a Zuzana Ulmanová
-  Martin Nejedlý a Blanka Ferencová

Do manželství přejeme jen samé radosti.

Rozloučili jsme se s:

Bohumilem Šprincem
Věrou Jirkovou
Růženou Kastnerovou
Alfredem Katzerem
Annou Židovou
Vladimírem Francem
Valirií Sitárovou

Za SPOZ N. Burdychová – matrikářka
Platinovou svatbu – 65 let společného života oslavili manželé
Helga a Helmut Letzelovi.    
Do dalších společných let přejeme pevné zdraví.

Pozvánka pro seniory - 
Veselé a aktivní stáří
Vážení, srdečně Vás zveme na obnovenou akci našeho klubu, 

která se uskuteční vždy každý druhý čtvrtek v měsíci. Akci jsme 
nazvali Veselé a aktivní stáří. Jedná se o volnočasovou činnost se-
niorů, buď jednotlivců, nebo skupinek přátel, kteří mají potřebu 
přijít mezi nás a zapojit se do různých programů a aktivit.

Připravíme pro Vás společenské stolové hry, aranžmá květin, 
výrobu různých dekorativních předmětů k Vánocům apod. Sezná-
míme Vás s kulturou, zdravovědou a jinými zajímavostmi.

Bude podávána káva a čaj. První setkání se uskuteční 11. září 
2014 ve 14 hodin ve společenské místnosti Centra sociálních slu-
žeb Naděje Broumov (Domov důchodců v Jiráskově ulici).

9. září 2014 se uskuteční třetí sportovně zdravotní vycházka  
s holemi NORDIC WALKING. Sraz ve 14 hodin před Domem 
seniorů v Jiráskově ulici. Přijďte s vlastními holemi nebo bez nich. 
Trasa: Liščí potok, úvozem k Hejtmánkovicím, Strmou ulicí na 
Spořilov, do polí a zpět do hospůdky GRITZ na malé občerstvení 
(zdarma).

Těšíme se na všechna společná setkání s Vámi a přejeme 
dobré zdraví.

Výbor Klubu seniorů

Setkání zdravotně postižených
Valnou hromadu s besedou s pozvanými hosty pořádá Občan-

ské sdružení – Sdružení zdravotně postižených Broumov ve čtvr-
tek 25. 9. 2014 od 14,30 hod. ve velkém sále restaurace Střelnice.

Mimo jiné bude na programu: Zpráva o hospodaření za 
1. pololetí 2014, zpráva o činnosti za 1. pololetí 2014, zpráva  
o konání zájezdu – posezení při hudbě s přednáškou a ukázkami 
kompenzačních pomůcek. Následovat bude diskuse s pozvanými 
hosty. Budou to jmenovitě: zástupce MěÚ Broumov, zástupce so-
ciálního odboru při MěÚ Broumov, zástupce města Meziměstí, 
zástupci obecních úřadů, vedoucí Domova důchodců „Naděje“ 
paní Ing. Kubalíková, vedoucí Centra pro integraci osob se zdra-
votním postižením v Náchodě paní Vítová. Je zajištěna přednáška 
z oboru zdravotnictví. Schůzi bude řídit již osvědčený pan Hejzlar. 
Ozvučení sálu při programu zajistí pan Cirkl starší.

Občanské sdružení – Sdružení zdravotně postižených Brou-
mov je otevřená organizace pro všechny občany Broumova, Mezi-
městí a okolních obcí, kteří projeví zájem o členství.

Výbor co nejsrdečněji zve členy, pozvané hosty a případné zá-
jemce o členství v naší organizaci. Informace pro těžce postižené: 
vstup na sál bude otevřen vedle Základní školy v Hradební ulici.

Věroslava Jansová
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Dne 13. srpna 2014 společně 
oslavili svá životní jubilea tito 
naši spoluobčané ve společenské 
místnosti CSS Naděje:

paní Ludmila Krčmářová, paní 
Hannelore Černá, paní Eva Šelleiová, 
pan Zdeněk Durčan a pan Ladislav 
Smrček.

Všem srpnovým oslavencům pře-
jeme hodně zdraví, štěstí a rodinné 
spokojenosti .

Za SPOZ R. Chejnová

Jubilantům hráli a příjemně je bavili 
pánové Valeš a Krtička

fotografie Lenky Židové

Hudba seniorům
Od Broumovské pouti, kde svým vystou-

pením přispěl k programu i mladý skladatel 
Lukáš Kotlár a jeho přátelé, uplynula již řada 
dní. Toto seskupení ale zahálelo jenom chvíli.

Po krátkém oddechu následovaly zkoušky 
a poté další hraní. Před necelým týdnem vy-
stoupili v Domově seniorů Justynka Hronov 
a dne 14. 8. zavítal Lukáš Kotlár a společně s 
ním Jakub Šafář- violoncello a saxofon, Klára 
Blümlová - zpěv, Martin Sajfríd - kytara a Pa-
vel Fröde - cajon, do Centra sociálních služeb 
Naděje Broumov.

Původně mělo být vystoupení uskutečně-
no v jednom z altánů v přilehlé zahradě, ale 
vzhledem k tomu, že jim počasí moc nepřálo, 
museli se všichni hudebníci vtěsnat do malé 
přízemní jídelny v Domově. Nepříznivým 
počasím, ani menším prostorem si ale nikdo 
zkazit náladu nenechal a po pečlivém chys-
tání a nazvučení mohlo vše ve čtyři hodiny 
odpoledne začít. Zaznělo zde celkem dvanáct 
převzatých písní od Beatles, Elvise Presleyho, 
Jaroslava Ježka a dalších známých interpretů. 
Dále jsme mohli slyšet čtyři Lukášovi skladby, 
z nich tři otextované a jednu pro saxofon. Ko-
lem páté hodiny publikum odsouhlasilo ještě 

jednu píseň navíc. A tak tedy ukončila vystou-
pení svou dojemnou vietnamskou písní Cho 
Dù Có Đi Ni Đâu (Navzdory bolesti) paní Le 
Thi Huong Giang. 

Vystoupení bylo vydařené a seniorům se 
moc líbilo. Prý by si ho klidně zase někdy zo-

pakovali. Lukáš dále skládá a chtěl by naplá-
novat další podobné akce, například pro han-
dicapované děti.

Přejme tedy jemu i ostatním hudebníkům 
hodně štěstí.

(Adéla Věra Wagnerová)
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2. 8.   - Vernisáž výstavy FOTOGRAFIE 2014 - přehlídky tvorby fotografů náchodského 
regionu, kterou ve výstavní síni Staré radnice  uspořádalo Město Broumov a Městský klub 
Nové Město nad Metují

Fotografie Tomáše Cirkla 
z akce RockStock 23. 8. 2014 
na Dětském hřišti

Z Křinické pouti
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Dne 1. září bude v této nové školicí a kon-
gresové kapacitě zahájen provoz a v pátek 19. 
září VEBA budovu Školicího střediska otevře 
k prohlídce veřejnosti s doprovodným progra-
mem.

Nové Školicí středisko odpovídá kapacit-
ně i technickým vybavením současným i per-
spektivně rostoucím vzdělávacím potřebám 
firmy VEBA. Poskytne široké spektrum akti-
vit koncentrovaných na jednom místě včetně 
stravovacích a ubytovacích služeb. Jde o jedi-
nečnou školicí a doškolovací kapacitu zamě-
řenou na odbornou, profesní a jazykovou pří-
pravu pracovníků v široké kvalifikační škále.

Středisko bude primárně využíváno pro 
trvalou odbornou přípravu, vzdělávání, zvy-
šování dovedností a kompetencí pracovníků 
a. s. VEBA. Jeho kapacita a zázemí bude rov-
něž nabízena externím uživatelům, státním  
a vzdělávacím institucím, průmyslovým pod-
nikům a dalším podnikatelským subjektům 
regionů Broumovska a Policka.

Hotel VEBA pak bude středisko nabí-
zet jako Kongresové centrum pro organiza-
ci firemních aktivů, seminářů, konferencí, 
teambuildingů, workshopů, manažerských 
jednání, tréninkových campů a dalších eventů  
a aktivit pro skupiny do 60 osob. Středisko 
rovněž umožňuje paralelní souběh dvou men-
ších jednání či školení. 

Hostům Hotelu Veba a Manor House  
i veřejnosti poskytne nové školicí a kongreso-
vé středisko i doposud chybějící služby, např. 
fitness sál, golfový indoor simulátor a také 
dodatečnou ubytovací kapacitu tří velkoryse 

prosklených pokojů s výhledem do zeleného 
prostoru volnočasové zóny Alejka.

Zprovoznění Školicího střediska VEBA je 
dalším významným krokem k dosažení cílové 
podoby Hotelového resortu VEBA a velikou 
příležitostí pro zintenzivnění kongresové tu-
ristiky směřující do Broumova. Není to však 
krok poslední. Již nyní je v prostoru bývalých 
zahrádek vidět velký přesun hmot a velká zá-
kladová jáma pro další budovu Wellness, do 
které bude vkomponován bazén s plaveckými 
drahami 25 m, s prostorem pro plavecký vý-
cvik a s několika typy saun. I když Wellness 
tohoto typu nemůže plně suplovat funkce 
veřejného bazénu, bude nabídnut školkám 
a školám prvního stupně v Broumově pro 
výuku plavání, ev. poskytnut sportovcům-
-plavcům pro tréninky. Zprovoznění středis-
ka Wellness předpokládáme na konci roku 
2015 nebo na začátku roku 2016. Zejména 
25ti metrový bazén alespoň částečně odstraní 
chronický deficit města Broumova v možnosti 
výuky plavání.

 O prvním červencovém víkendu byl pro-
pojen areál Hotelu VEBA a Manor House vi-
sutou pěší lávkou tak, aby se hosté mohli po-
hybovat v rámci celého Resortu Hotel VEBA 
bez rizika přecházení hlavní městské komuni-
kace. Souběžně byl výrazně zkultivován pro-
stor přilehlé autobusové zastávky a chodník.

V závěrečné fázi budou rozšířeny par-
kovací plochy pro hosty a obnoven tenisový 
kurt v jižním cípu resortu tak, aby se konečná 
podoba včetně parkových a zahradních úprav 
odehrála před koncem roku 2016.

Školicí středisko v Hotelovém resortu VeBa
Pozornosti broumovské veřejnosti neuniklo, že stavba budovy Školicího střediska 

v areálu Hotelu VeBa je po dvou letech prakticky dokončena v souladu s plánovanými 
termíny jednotlivých realizačních etap. Na splnění termínů i kvality stavby má význam-
nou zásluhu dodavatel stavby, firma Broumovské stavební sdružení, se kterou se nám 
jako investorovi výborně spolupracovalo. Dílo představuje investici přes 40 milionů Kč, 
na kterou VeBa získá dotaci z evropských fondů až 10 milionů Kč. Zbytek firma kryje  
z vlastních zdrojů.

Naším přáním a cílem je, aby se Hotel Re-
sort VEBA stal přitažlivým místem nejen pro 
turisty a hosty Broumova, ale i pro samotné 
občany Broumovska. V kontextu dalších in-
vestičních a programových záměrů v klášteře 
a v klášterní zahradě, v kontextu rozšiřování 
golfového hřiště Grosshoff, hejtmánkovic-
kého multifunkčního ranče, meziměstské 
Walzlovky a jiných připravovaných aktivit  
k zatraktivnění života či pobytu v Broumově 
a na Broumovsku je výstavba kapacity Ho-
tel Resort VEBA příspěvkem k tomu, aby se 
Broumovsko a Broumov staly příjemným 
a přitažlivým místem k životu. Společnost 
VEBA se chce i v dalších obdobích a letech 
ještě významněji angažovat, aby byl Broumov 
i místem bezpečným, prosperujícím a klíčo-
vým pro vývoj a spolupráci všech měst a obcí 
Broumovska. Příležitostí je před námi dlouhá 
řada. 

Josef Novák, 
generální ředitel a. s. VEBA

Nová tkalcovna 
VeBa Olivětín
Trvalý a dlouhodobý růst poptávky po 

atraktivních výrobcích a. s. VEBA vyvolává 
nejenom velké investice společnosti do no-
vých strojů, ale vyžaduje i rekonstrukce dopo-
sud plně nevyužitých budov.

Potřeba výrazně posílit tkalcovské kapa-
city přivedla vedení a. s. VEBA k rozhodnutí 
obnovit tkalcovnu v „horní továrně“ průmys-
lového areálu Olivětín, kde byly zlikvidovány 
staré člunkové stavy už v 80. letech minulého 
století. I když ve třetině přízemního objektu 
byla vybudována moderní přípravna, zbytek 
prostoru byl využíván jen sporadicky, napří-
klad jako sklad režných tkanin, a celkově to-
várna a její okolí působily zanedbaně.
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Celý investiční záměr vznikl v r. 2011. Sta-
vební investice byly zahájeny v r. 2012 a v říjnu 
2013 byl komplexně zrekonstruovaný objekt 
zkolaudován. Uvnitř továrny byl připraven 
velký tkalcovský sál – v Olivětíně již třetí – 
včetně nové klimatizace, elektrorozvodny  
a turbokompresoru. Od konce roku 2012 do 
letošního pololetí bylo v nové tkalcovně po-
stupně nainstalováno 50 nových vzduchových 
tkalcovských stavů s pracovní šíří 360 cm od 
německé firmy Dornier. Stavy jsou vybave-
ny elektronickými žakárskými stroji Stäub-
li francouzské provenience a tato technika 
představuje absolutní světovou špičku v do-
sahované produktivitě a kvalitě výroby. Nová 
tkalcovna pracuje – jako všechny tkalcovské 
kapacity a. s. VEBA – v nepřetržitém provo-
zu, to znamená 7 dní v týdnu, 24 hodin denně. 
Nový sál umožnil zvýšení výkonu tkalcovny 
Olivětín o 50%. 

Do dalšího volného zrekonstruovaného 
sálu „horní továrny“ se rozšířil provoz úprav-
ny, který musí držet krok s rostoucími kapaci-
tami tkalcoven a plynule instalovat nové stroje 
i nové technologie. Celému objektu tak byl 
„vdechnut nový život“ a dlouhodobá perspek-
tiva. Jeho podoba zachovala tradiční indus-
triální architekturu konce 19. století, interiér 
je však „napěchovaný“ tou nejprogresivnější 
technologií textilní výroby 21. století. Zkulti-
vováno bylo i okolí „horní továrny“, která tak 
opravdu lahodí oku.

Vybudování nové tkalcovny a rozsáhlá 
renovace továrny si vyžádala souhrnnou in-
vestici 349 milionů korun. Rozšířením výro-
by bylo v továrním areálu Olivětín vytvořeno 
84 nových pracovních míst. Jestliže v červnu 
2012 zaměstnávala VEBA 1 168 pracovníků, 
pak v červnu 2014 tento počet stoupnul na  
1 268. Role a. s. VEBA jako klíčového zaměst-
navatele na Broumovsku a Policku je tak stále 
výraznější. 

Nová tkalcovna umožňuje společnosti 
VEBA jak expanzi na nové africké i neafric-
ké trhy, tak i získání vyššího tržního podílu 
na stávajících trzích na úkor relevantní ně-
mecké a rakouské konkurence. VEBA v Oli-
větíně překonala všechny dosavadní rekordy  
a vyrábí tam historicky největší objemy tkanin 
od počátků továrny v r. 1856. Za jediný měsíc 
jen olivětínské tkalcovny vyrábějí přes jeden 
milion metrů (= 1000 kilometrů) především 
bavlněných brokátů. To je jen pro představu 
vzdálenost Broumov – Paříž.

Obdobná investice a modernizace aktuál-
ně probíhá v tkalcovně továrny VEBA Police 
nad Metují. Podrobnosti o ní přineseme po 
jejím dokončení.

Trvalá modernizace firmy VEBA, růst 
výrobních kapacit, vývoj nových výrobků  
a rozšiřování obchodů na nové trhy je součástí 
strategie dlouhodobé prosperity firmy a udr-
žitelnosti našeho podnikatelského úspěchu.

Josef Novák, generální ředitel
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Broumovští motýli
Motýli jsou krásnou a křehkou ozdobou 

našich luk. V Čechách je více než 150 druhů 
denních motýlů. Jejich výskyt je vázán na po-
travní nabídku rostlin nejen pro dospělé jedin-
ce, ale i pro jejich housenky.

A tak platí čím rozmanitější druhové slo-
žení rostlin, tím pestřejší zastoupení těchto 
krasavců a nejen jich. Motýli pomáhají také 
udržovat stabilitu prostředí, jsou potravou 
jiných živočichů a zpětně udržují i druhovou 
skladbu rostlin opylováním.

Modrásek jetelový
Jeden z nejhezčích modrásků, ještě ne-

dávno ohrožený druh, je modrásek jetelový  
a vyskytuje se i u nás v Broumově.

Létá ve dvou generacích od května do 
října. Charakteristická je pro něj blankytně 
modrá barva na líci křídel u samečků. Samič-
ka bývá hnědá. Křídla jsou lemována jemnými 
bílými třásničkami a na rubu mají bohatou ba-
revnou kresbu s oranžovými skvrnami. Jejich 
rozpětí je 25-36 mm.

Jejich housenky žijí v symbióze s mraven-
ci. Ti si je nosí na noc do mraveniště.

Živí se čičorkou pestrou, podkovkou  cho-
cholatou nebo kručinkou. Kuklí se  do hed-
vábného zápředku.

Kateřina Kallistová

Melounový keřík - 
Pepino gigant

Je to vytrvalý bylinný keřík, dosahující 
výšky až osmdesáti centimetrů, který patří do 
čeledi lilkovitých rostlin. Vytváří bohatý ke-
řík s modrofialovými květy, které jsou samo-
sprašné. Plodem je krásná bobule vejčitého 
tvaru s lesklou slupkou. Dužnina je po dozrá-
ní šťavnatá, velmi intenzivně voní. Plody jsou 
bohaté na vitamíny, nejvíce obsahují vitamínu 
C. Ve volné půdě dosahuje plod až půl kilogra-
mu váhy. Největšího květenství dosahuje na 
jaře a koncem léta. Rostlina vyžaduje humóz-
ní půdu, pravidelnou zálivku a přihnojování. 
Přes zimní období rostlinu uchováváme na 
stinném místě při minimální zálivce. V únoru 
provedeme hluboký řez a přesadíme do větší-
ho květináče. Jako substrát použijeme jeden 
díl rašeliny, dva díly vyzrálého kompostu nebo 
zahradnického substrátu. Do prvních pod-
zimních mrazíků sklízíme asi polovinu úrody, 
potom rostliny přemístíme do světlé místnos-
ti nebo do skleníku. Zbytek plodu dozrává na 
rostlině postupně až do poloviny listopadu. 

Jaroslav Žid

Rady bylinkáře Másláka 
aneb tradiční čínská medicína

Meduňka lékařská – 
Melissa officinalis

Je to vytrvalá, půl až jeden metr vysoká 
bylina se čtyřhrannou chlupatou olistěnou 
lodyhou. Vstřícné listy mají zašpičatěle vej-
covitou až zaoblenou kosočtverečnou čepel  
s pylovým okrajem a vyniklou žilnatinou. Lis-
ty jsou chlupaté, květy mají proměnlivé zbar-
vení, nejčastěji bílé, růžové nebo i žlutobílé.

Droga z této rostliny obsahuje silici, jejíž 
složení a množství je dosti proměnlivé a záleží 
na stáří a původu rostliny. Silice jsou citrál, ci-
tronelol, hořčiny a další. Mají příznivý účinek 
při nachlazení, při chorobách žlučníku, při 
revmatických bolestech a používá se též jako 
kloktadlo. Meduňka snižuje nadýmání, krevní 
tlak, tiší migrénu, uvolňuje křeče žaludečního 
a střevního traktu. Zevně se používá formou 
obkladu na pohmožděniny, krevní podlitiny, 
revmatické opuchliny, pří nebezpečí ztvrdnu-
tí mléka u kojících matek. Při zánětech nervů  
a revmatismu se meduňka přidává do koupe-
lí. Z čerstvých a sušených listů se připravuje 
výborný a osvěžující čaj, který se může smísit  
s heřmánkem a jinými bylinami.  

Více se můžete dovědět od pana Ant. 
Másláka, broumovského bylinkáře.

Broumovský bylinkář pan Ant. Máslák
ve své zahradě u nádraží
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 Fotografie  
Martina Kábrta
z koncertu Polického 
symfonického orchestru  
s hostem Ondrou Rumlem 
na Hvězdě
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Shrneme-li fakta, pak jestliže: 1) součas-
ná přední polská spisovatelka Tokarczuková 
žije hnedle za „šonovskými kopci“ ve vísce 
Krajanów; 2) dějiště zmíněného „detektiv-
ně-morálního thrilleru“ zasadila právě do 
reálií pohraničního regionu svého bydliště; 
3) románový konspirativní knihkupec Honza 
je dokonce údajně lehce inspirovaný naším 
broumovským panem knihovníkem; 4) v roz-
hovoru padlo, že Hollandová se při natáčení 
filmu „do Česka vrátí, konkrétně do česko-
-polského pohraničí, do Sudet“, dokonce prý 
„se stejným českým týmem, podílejícím se již 
na Hořícím keři“; 5) producentkou Hořícího 
keře byla absolventka broumovského gymná-
zia Pavla Kubečková… - tak by se dle vší logiky 
mohlo něco natočit i na Broumovsku.

Mohlo by, ale taky nemuselo. I když spi-
sovatelka prý režisérce k natáčení nabídla 
přímo svůj vlastní krajanówský dům, od nějž 
je to k nám, coby kamenem dohodil, Hollan-
dová si „české Sudety“ může případně natočit  
i docela někde jinde, filmaři jsou „kouzel-
níci“. Různé zmínky v románu by ji klidně 
mohly nasměrovat i přes celou Kladskou 
kotlinu na Chudobu a Náchodsko. Podle čer-
stvé informace z polského tisku připravovaný 
film již získal podporu PISF (obdoba našeho 
Státního fondu kinematografie), vybrána je  
i hlavní představitelka, rozpočet počítá s 12,5 
miliony zlotých (bezmála 85 milionů korun) 
a v únoru až květnu příštího roku by se mělo 
začít natáčet hlavně v Kladské kotlině, ale 
možná i v tom českém příhraničí. Takže by to 
chtělo učinit paní režisérce takzvanou „filmo-
vou pobídku“, speciální broumovskou. Česká 
vláda totiž obecně na tyto pobídky, které mají 
přilákat filmaře k natáčení v ČR, sice aktu-
álně vyčlenila 800 milionů korun, ale bůhví 
na jaké hloupé střílečky to zase třeba padne. 
Dosud se také ekonomové přeli, zda se něco 
podobného vůbec vyplatí: jedni tvrdili, že je 
to skvělá věc a vynaložené pobídky se vrátí x-
-násobně, druzí opačně, že jde o nesystémový 
nesmysl, a nějací extremisté dokonce spočet-
li, že z jednoho vydaného státního dolaru se 
zpět do rozpočtu vrátí sotva 70 centů. Nově 
však otázku výhodnosti pobídek rozseknul 
náš pan ministr kultury Herman. Dalo mu to 
asi hodně zabrat a připomínaje pak radostné-
ho papouška, jenž se naučil svou první větu, 

pochlubil se svým objevem v různých médiích 
v jednom dni hned třikrát navlas stejnými slo-
vy takto: „Filmaři nám nabízejí plnou ošatku 
jablek a my jim z ní dvě vrátíme zpátky.“ Toho-
to ministerského modelu se podržme: Nabíd-
něme Hollandové, že jestli s těmi svými jablky 
dorazí na Broumovsko, pak jí vrátíme ne dvě, 
nýbrž rovnou tři. A jestli jinde nabídnou čtyři, 
pak my dáme pět, nám na nějakém tom jabku 
nesejde, nejsme troškaři jak Herman. Myslím, 
že broumovská městská rada by to takto měla 
odhlasovat.

... a žijeme v Sudetech?
Že bude točit v Sudetech, uvedla při pří-

pravě rozhovoru pro Události nejspíše sama 
Hollandová a moderátor neznalý literární 
předlohy chystaného filmu se na to pak při 
vysílání chytil. Myslel totiž, že se bude jednat 
opět o nějaké zpracování historického trau-
matizujícího tématu česko-německého sou-
žití, a byl pak trochu zaskočen režisérčinou 
odpovědí, že půjde o příběh ze současného 
Polska. Ano, Poláci a Češi si pod slovem Sude-
ty představují trochu něco rozdílného. Pro Po-
láky jde především o geografický pojem, kdy 
původ názvu má snad kořeny keltské či sta-
rogermánské a poprvé ho písemně podchytil 
Ptolemaios někdy počátkem druhého století. 
Na své mapě jím označil jedno pohoří v tehdy 
ještě nepříliš dokonale probádaném „barbar-
ském“ prostoru dnešní střední Evropy. Pozdě-
ji bylo určeno s nevelkou jistotou, avšak ustá-
lilo se, že tím myslel horstva tvořící dnešním 
pohledem severovýchodní hranici našeho 
státu. Zatímco z makropohledu od rozlehlé 
polské nížiny směrem na jih se skutečně jedná 
prakticky o celistvou horskou soustavu, kte-
rou lze nazvat Sudety (na niž dále na východ 
navazuje další celek Karpat), obyčejný Čech z 
mikropohledu své kotliny tento celek nevnímá 
a vidí místo něj jednotlivě Lužické hory, Krko-
noše, Orlické hory, Jeseníky… Sudety jsou pro 
Čechy naopak termínem geopolitickým a díky 
historii let 1918 - 1945 termínem natolik trau-
matizujícím, že si ho po válce dokonce zaká-
zali používat. Sudety vnímáme jako dobový, 
k politickým účelům Němci uměle vytvořený 
a zneužitý ideologický konstrukt vedoucí  
k válečnému krveprolití. A takto jde zejmé-

na pro většinu starší generace o jednou pro-
vždy uzavřenou, mrtvou záležitost. Dokonce  
i čeští geomorfolologové byli tabuizovaný ter-
mín Sudety časem nuceni nahradit složitým 
názvem Krkonošsko-jesenická subprovincie  
a užívání toho takřka sprostého slova se nešlo 
vyhnout snad jen v historickém diskursu.

Já jsem ale pro jistou rehabilitaci užívání 
pojmu Sudety, nikoli však ve výše uvedeném 
smyslu geografickém či dokonce politickém 
(to je bezesporu uzavřená kapitola), nýbrž  
v současném smyslu kulturně-sociologic-
kém. Oblasti českého pohraničí osídlené do 
roku 1945 německy mluvícím obyvatelstvem 
totiž dodnes vykazují jistá specifika právě 
z hlediska kulturně-sociologického a užití 
charakterizujícího pojmu Sudety zde pak dle 
mého názoru usnadňuje komunikaci. Nahra-
zovat Sudety termínem české pohraničí není 
úplně ideální, protože třeba Policko, Hro-
novsko a Náchodsko leží rovněž v pohraničí,  
a přesto tam díky historickému vývoji panuje 
od Broumovska poněkud odlišná sociokultur-
ní atmosféra. 

Hollandová k dějišti svého budoucího 
filmu uvedla (volně interpretuji): V těch Su-
detech je cítit takové určité odcizení a mys-
lím, že to pramení z toho, že po válce si nové 
obyvatelstvo tuto oblast ne zcela osvojilo, ne-
přilnulo, takže i určité jevy současnosti jsou 
zde vidět vyhraněněji než v ostatních částech 
země. Polský recenzent Tokarczukové romá-
nu nazval jeho dějiště místem s amputova-
nou pamětí. A sama Tokarczuková k tomu  
s lehkou ironií dodává: „Kladská kotlina 
skýtá ohromné možnosti, může být arkádií  
i infernem“ - tedy rájem či nebem na zemi, ale  
i peklem, místem naplnění i beznaděje. Je na 
nás, abychom se ta svá negativní „sudetská 
specifika“ pokoušeli vymýtit a pozitivní na-
opak posílit. Sudety by si krom jiného zaslou-
žily daleko větší a speciální pozornost stran 
ochrany hmotného i nehmotného kulturního 
dědictví. Například nemalá část odborné lite-
ratury tvářící se, že zpracovává nějaký feno-
mén z celostátního hlediska, ve skutečnosti 
své mapování dosud nezřídka ostudně končí 
právě na hranici někdejších Sudet – dříve 
tomu bylo možná i z ideologických příčin, 
dnes z pohodlnosti, neb jsou zde stále „bílá 
místa“, kde nelze jen tak lehce něco opsat ze 
starší české literatury.

V našem muzeu se často setkávám s do-
tazy návštěvníků, z nichž někteří „vnitrozem-
ci“, nejmladší ročníky zejména, jsou někdy až 
neuvěřitelně naivně mimo: „Tady je to všech-
no takový zvláštní, tady žili nějaký Němci? –  
A hodně, víc než Čechů? – Cože, to ale jenom 
za války sem přišli, že?...“ To pak bývá často 
sáhodlouhé objasňování. Jedna mladá slečna 
po mně dokonce chtěla, abych jí dal tip na ně-
jakého místního žijícího sudetského Němce,  
a když jsem se jí zeptal nač to, odvětila naivně, 
že by prostě jen chtěla vidět, „jak vypadaj“ – 
jakoby snad pátrala po nějakém bájném bílém 

Počátkem června byla v ČT24 hostem pořadu Události komentáře nejvýznač-
nější polská režisérka Agnieszka Hollandová, která v Praze převzala cenu Gratias 
agit za šíření dobrého jména České republiky v zahraničí. V rozhovoru padla  
i zmínka o tom, že po úspěšném třídílném televizním filmu Hořící keř pojedná-
vajícím o Janu Palachovi se u nás chystá točit i další svůj film, tentokrát na námět 
románu Olgy Tokarczukové Svůj vůz i pluh veď přes kosti mrtvých (dostupný  
v překladu i v naší městské knihovně).

Přijede Hollandová točit k nám do Sudet?
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jednorožci. Ale z druhé strany, zrovna čers-
tvě se mě jeden pán tázal na původ jednoho 
muzejního předmětu. Začal jsem objasňo-
vat, že to bychom taky rádi věděli, ale že tady 
se to po válce všechno tak přemlelo, že jsme 
rádi, že se nám vůbec dochoval samotný 
předmět, natož pak nějaká legenda k němu. 
A on mě přerušil s tím, že je z Mladějova na 
Moravě. Protože jsem o tom místě nikdy ne-
slyšel, nepochopil jsem, jak jeho poznámka 
souvisí s tím, co mu právě vykládám, a on 
proto rychle doplnil: „To sou taky Sudety,  
u nás to bylo to samý.“ – Stačilo jedno slovo 
a bylo jasno, dál jsme nemuseli mluvit. Pro-
to myslím, že bychom se neměli tvářit, že 
Sudety neexistují či že to slovo nemá nějaký 
současný obsah – má ho, ač ho jistě jeden 
každý budeme interpretovat různě, ale jest-
liže už se kvůli němu na rozdíl od minulosti 
nemusíme vraždit, pak ho můžeme jako 
pomocný termín k usnadnění komunikace 
v klidu užívat. Myslím, obrazně řečeno, že 
takřka sedmdesát let po válce už nazrál čas  
k „definitivnímu osvobození“ Sudet.

...a jsme lepší než Poláci?
Ve zmíněné Tokarczukové próze připra-

vené ke zfilmování je zajímavý i polský po-
hled na Čechy. Je až neskutečně lichotivý, ale 
bohužel idealizující a nepravdivý. Autorka  
v několika pasážích vložila do úst hlavní ro-
mánové hrdince přímo oslavné české ódy ve 
spojení s kritikou polské společnosti. např.: 
„(Polsko) je země neurotických individualis-
tů, z nichž každý, kdo se ocitne mezi jinými 
lidmi, začíná poučovat, kritizovat, urážet  
a okázale dokazovat svou nadřazenost. Mys-
lím, že v Česku je to úplně jiné. Tam lidé do-
vedou klidně diskutovat a nikdo se s nikým 
nehádá. I kdyby chtěli, nemohou, protože je-
jich jazyk se vůbec nehodí k hádkám.“ – No, 
tak o to bych se ale, ku.va, do p...le, s paní 

spisovatelkou docela pohádal. Sama k tomu 
sice v jednom rozhovoru dodala, že jde o li-
cenci a lehce ironický popis fenoménu fasci-
nace Poláků Čechami. V jiném rozhovoru se 
už ale zcela za sebe vyznala takto: „Já sama 
Čechům také hodně věcí závidím, například 
klid a jakousi takovou spontánní přirozenost 
(...) Závidím jim zakořeněnost ve své čes-
kosti. Být Čech je tak přirozené. A být Polák 
znamená mít problém s polskostí, sám se se-
bou, s celou zemí, s historií...“ – No, jestliže 
se prý Čech od Poláka liší větším realismem, 
pak musíme paní Tokarczukové sice poděko-
vat, ovšem s realistickým dodatkem, že my  
o sobě víme své.

Prošel jsem pak při té příležitosti i pár 
polských internetových diskusních fór, abych 
zjistil, jak to tam se zmíněným fenoménem 
polské fascinace Čechami vypadá. A skuteč-
ně je to tam dosti silně patrné, ale jak už to 
(na internetu zvláště) bývá, najdou se naopak 
i zcela dehonestující pohledy na nás. V obou 
případech však značně působí stereotypy  
a mýty. Nejvíce mě překvapilo ve variantách 
vícekrát opakované a v určitých polských šo-
vinistických kruzích tedy asi i relativně zako-
řeněné přesvědčení, že my malí Češi trpíme 
vůči svému velkému polskému sousedovi 
obavou, že nás tento soused i díky jazykové 
příbuznosti časem pohltí, a prý je to obava 
velmi reálná a v budoucnu k tomu nevyhnu-
telně musí dojít. No tak vida, to jsou nám no-
vinky! Sice neznám Čecha, kterému by tako-
vá obava vůbec na mysl přišla, tím spíše aby 
jí trpěl, ale pokud tedy, „tož budeme sedlat!“, 
jak říkával Masaryk.

Karel Franze, Muzeum Broumovska

Čechům nepříliš známé geomorfologické  
vymezení Sudet. (zdroj: Wikipedie)

      Nedělní mše sv. – ZáŘí 2014 
                7. září
Otovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Ruprechtice    17:00 hod
         14. září
Martínkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Vižňov   17:00 hod
      21. září
Heřmánkovice  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Šonov, sv. Markéta 17:00 hod
      28. září
Božanov  08:30 hod
Broumov, P+P  10:00 hod
Broumov, sv. Václav 17:00 hod

   Nanebevzetí Panny Marie
Katolické svatostánky mají vždy svého 

patrona. Klášterní kostel např. sv. Vojtěcha, 
děkanský kostel sv. Petra a Pavla, kostel  
v kopečku sv. Václava, špitální kostel svatého 
Ducha. Dřevěný hřbitovní kostel je zasvěcen 
pak Panně Marii Nanebevzaté. 

Slavnost, která se slaví uprostřed druhé-
ho prázdninového měsíce 15. srpna, má svou 
oficiální dogmatickou kodifikaci až z roku 
1950. Jedná se zatím o poslední dogma, čili 
je i nejmladší. Dogma znamená, že katolic-
ký věřící, pokud to s vírou myslí vážně, věří 
v danou pravdu víry. Když papež Pius XII. 
toto dogma promulgoval, oficiálně potvrdil 
prastarou víru věřících, že Panna Maria byla 
vzata nejenom s duší, ale i s tělem do nebe. 

Vychází přitom z prosté zásady víry, že 
pokud se na někoho nevztahuje tzv. dědičná 
vina – čili první hřích v dějinách lidstva – 
hřích prarodičů Adama a Evy, neplatí pro něj 
ani zákon smrti. A protože Panna Maria jako 
rodička Božího Syna Ježíše Krista, nemohla 
být zasažena žádným hříchem, je logické, že 
podobně jako její Syn o Velikonocích, i ona 
vstoupila i se svým tělem do další dimenze 
věčnosti.

Slavnost odkazuje na to, že křesťan se 
snaží pečovat nejenom o svou duši, ale i o 
tělo. Dogma zároveň připomíná i úctu k lid-
ským ostatkům. A v neposlední řadě posiluje 
naději ve vzkříšení z mrtvých.

P. Martin Lanži  

Mše sv. v týdnu, Broumov – ZáŘí 
Úterý:      klášterní k. 17:00 hod
Středa:     k. sv. Václava 17:00 hod
Čtvrtek:  děkanský k. 07:15 hod  

         Pátek:      děkanský k. 15:00 hod
Sobota:   hřbitovní k. PM 08:00 hod*
Svátost smíření 20 min před každou mší sv.
+ v září poslední pátek v měsíci, P+P 
15:30 – 16:30 hod.
Adorace: středa, sv. Václav, 
17:30 – 18:00 hod.
* 27. 9.  - mše sv. nebude

Z broumovské farnosti
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Tipy Městské knihovny

(Tucet knižních novinek)

Přednáška 
Dr. Jiřího Grygara
V pátek 26. září 2014 pořádá Městská 

knihovna v sále Informačního centra  
v Broumově přednášku RNDr. Jiřího 
Grygara, CSc. Věda a víra. V následné dis-
kusi jistě dojde i na další témata, jež jsou 
známému astrofyzikovi a popularizátoru 
vědy vlastní, včetně jeho působení  
v „protitmářském“ Českém klubu skepti-
ků Sisyfos. Na místě bude možné zakoupit 
i některé jeho publikace. 

Začátek přednášky je v 18 hodin, 
vstupné 20 Kč, vstupenky je možné zakou-
pit v předprodeji v Městské knihovně. 

Wojciech Tochman: Pámbů zaplať
Reportáže plné neobvyklých příběhů po-

dávají poutavý obraz o vztazích mezi lidmi  
a  společenských rozporech současného Pol-
ska. 

Robert young: Bratrstvo - Tažení - 
Rekviem
Trilogie z období křižáckých válek. Po-

slední templářská bašta ve Svaté zemi padla 
a osudy templářských rytířů se roztříštily do 
mnoha koutů Evropy.

Noam Chomsky: Disident Západu
Výbor shrnuje klíčové společenskokritic-

ké texty amerického filozofa a jazykovědce, 
který nedávno navštívil Českou republiku, od 
60. let až po současnost. 

Philip Kerrr: Praha osudová
Napínavému románu dodává atmosféru 

temné prostředí protektorátní Prahy. Na ně-
meckém večírku v Panenských Břežanech je 
nalezena mrtvola. Vyšetřovateli, poslanému 
až z Berlína, při jeho práci dýchá na záda sa-
motný Heydrich. 

Neil young: Hipíkovy sny
Vzpomínky kanadského rockového pí-

sničkáře (1945) proslulého spojením folku  
s moderními rockovými směry. Působil mj. se 
skupinami Buffalo Springfield, Crazy Horse 
či Crosby, Stills, Nash and Young.. 

Miroslav Tomam: České zemědělství – 
Očima těch, kteří u toho byli
Kniha přibližuje vývoj českého zeměděl-

ství od poválečných lat a podává svědectví  
o jeho úpadku po roce 1989. 

edward Gorey: Čerstvě deflorovaná 
dívka a jiné příběhy
Minimalistické příběhy amerického auto-

ra, proslulého svébytným černým humorem, 
v nichž je rovnocenně uplatněna textová i vý-
tvarná složka. 

Michal Babák: Medvědovi stojí pořád
Bývalý poslanec Parlamentu ČR důvěrně 

přibližuje dění v Poslanecké sněmovně. Vě-
nuje se mj. osobnosti M. Kalouska, způsobu, 
jakým byly odhlasovány tzv. církevní restituce 
či skutečné příčině pádu Nečasovy vlády. 

Nikolaus Martin: Pražská zima – Jeden 
docela obyčejný život
Napínavý román je zároveň autobiogra-

fickým svědectvím o životě mezi „zlatou mlá-
deží“ v Praze 30. let, stejně jako o německé 
okupaci a věznění na Pankráci a v Terezíně.

Vladimír Pospíchal: Když dvanáctá 
hodina odbila
Sbírka povídek současného českého auto-

ra se snaží předvést žánr literárního hororu  v 
jeho klasické podobě. 

Jim Wilson: Nacistická kněžna
Biografie Stephanie von Hohenlohe, 

které se podařilo vyšvihnout mezi rakousko-
-uherskou aristokracii. Začala se pohybovat 
ve vysokých kruzích a od 20. let sloužila jako 
spojka mezi britskou šlechtou a německými 
nacistickými pohlaváry. 

Souad: Upálená zaživa
Hrdinka románu vyrůstala v poměrech, 

kde ženy mohly pouze sloužit a být naprosto 
poslušné. Pohled na cizího muže pro ně mohl 
znamenat ortel smrti. Vypravěčka autentické-
ho příběhu však tento řád porušila. 

Internetový katalog knihovny a další infor-
mace, včetně kompletního seznamu měsíčních 
novinek, najdete adrese http://knihovna.
broumov-mesto.cz.

MĚSTSKÁ KNIHOVNA JE OTEVŘENA: 
pondělí až čtvrtek od 8 do 17 hodin,  
v úterý až do 18 hodin, v sobotu od 8.30 do 
10.30. 

Dětské oddělení pondělí, středa a pátek od 
12.30 do 15.30, ve středu až do 16.30.

Tel. 491 523 719, 
e-mail: pujcovna@broumov.net. 

Jitka Balcarová: „Jeden za 
všechny, všichni za jednoho.“ 
– Bund der Deutschen a jeho 
předchůdci v procesu utváření 
sudetoněmecké identity. Praha, 
Karolinum 2013. 471 s. 

 
Problematice českých Němců se v posled-

ní době věnuje řada publicistů i spisovatelů. 
Na rozdíl od prací mnoha z nich je zmíněná 
kniha odborná, hluboce fundovaná – a přitom 
zůstává sdělná a čtivá. Jedná se o zkrácenou 
podobu autorčiny disertační práce obhájené 
na Ústavu hospodářských a sociálních dějin 
Filozofické fakulty UK v Praze. Práce není 
zaujatá, je v ní minimum epizod, své proble-
matice se věnuje v širokém záběru a přitom 
strukturovaně a přehledně. Mladá autorka, ži-
jící v Náchodě, důsledně nepoužívá poněkud 
zavádějící zažitý pojem „sudetští Němci“, ale 
píše o Němcích českých.

V úvodu kniha pojednává o některých po-
jmech souvisejících s německým nacionalis-
mem (např. völklisch, pohraniční němectví, 
životní prostor, jazyková hranice). Některé  
z nich působily až mysticky (krev a půda), 
jejich uplatňování však mělo velmi racio-
nální – a pro české Němce nakonec neblahé 
–  důsledky. O jejich spolcích u nás autorka 
píše v historickém kontextu od jejich počátků  
v habsburské monarchii. Zajímavá je postup-
ná proměna těchto spolků ve vztahu ke státu 
a k menšinové politice. Zatímco za monarchie 
byly hluboce „státotvorné“ a k menšinám ne-
smiřitelné, po vzniku ČSR se proměnily v hla-
sité bojovníky za práva národnostních men-
šin, německé samozřejmě zejména. 

Spolky Němců v českých zemích přitom 
charakterizovala vzájemná podpora a soli-
darita mezi jejich členy. Jejich zaměření bylo 
výchovné, vzdělávací, sociální, zejména však 
hospodářské. Výrazným rysem jejich ideo-
logie bylo zdůrazňování vztahu k venkovu  
a půdě. Reprodukce ilustrace z vesnického 
kalendáře na rok 1936, vydaného v Broumo-
vě, nazvaná „Masový hrob velkoměsto“ zná-
zorňuje, jak venkovská rodina ve městě ve své 
čtvrté generaci vymírá. V činnosti a v zaměření 
spolků postupně – a s čím dál větší akcelerací 
– převládla tendence k národnostnímu, velko-
německému uvědomování českých Němců. 
Autorka upozorňuje, že řada spolků měla ve 
svém názvu slůvko „schutz“ – obranný. Je-
jich činnost přitom zdaleka nebyla defenziv-
ní, naopak postupně, právě v národnostním 
ohledu, čím dál víc dravá. Jednotlivé spolky 
pak postupně vstřebal sjednocující Bund der 
Deutschen. Po německém záboru našeho po-
hraničí v roce 1938 a po okupaci zbytku ČSR 
většina spolků zanikla, resp. povinně splynuly 
s povolenými říšskými organizacemi. 

Krom zmíněného obrázku z oblasti tzv. 
názorné agitace nacházíme v textu knihy  
o Broumovsku řadu zmínek. V závěru práce 
autorka uvádí pod označením „Bojovníci za 
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německý národ“ profily třiceti německých 
aktivistů z českého pohraničí. Najdeme mezi 
nimi i Augusta Ansorgeho ze Starostína, ak-
tivního nacionalistu a později nacistu Hu-
berta Hermanna Birkeho z Heřmánkovic, 
broumovského průmyslníka a vlastivědného 
pracovníka Eduarda Langera a předsedu 
Německého spolku učitelů v Čechách a zem-
ského poslance za Německou radikální stranu 
Friedricha Leglera, pocházejícího z Broumo-
va. 

Dodejme, že zmiňovaná práce konve-
nuje se studií Eduarda Kubů a Jiřího Šouši 
„Německý sedlák z Broumovska mezi pat-
riotismem, nacionalismem a agrarismem“  
o osobnosti novináře, literáta a aktivisty Hugo 
Scholze z Otovic, otištěnou v 7. svazku sbor-
níku Náchodsko od minulosti k dnešku. (Li-
berec, Nakladatelství Bor - Náchod, Regio-
nální muzeum 2012). K problematice knihy 
se vztahuje i monografie Michala Buriana 
Sudetoněmecké nacionalistické tělovýchov-
né organizace a československý stát v letech 
1918 až 1938 (Praha, Karolinum 2012), v níž 
najdeme i zmínku o sjezdu německé národně 
socialistické mládeže v Broumově v roce1930.

Všechny zmiňované knihy jsou ve fondu 
Městské knihovny v Broumově. 
Jan Meier

Irena Rejchrtová: Cestou ne-
cestou s koňským povozem. li-
berec, Nakladatelství Bor 2014.  
235 s. 

Autorka, žijící v Pěkově, pocházející  

z Božanova, přibližuje své cesty s koňským 
potahem, zejména putování kolem republi-
ky v roce 2007. Řada jejích vyjížděk, o nichž  
v knížce vypráví, mířila také na Broumovsko. 
Hned na začátku popisuje svou první cestu 
okolo výběžku ze Křinic přes Martínkovice do 
Božanova, kde žije její bratr, a  dál přes Oto-
vice, Šonov, Rožmitál, Janovičky, Heřmánko-
vice, Meziměstí a Jetřichov zpátky do Pěko-
va. Všude přitom potkávala přátele a známé. 
Cestou na Broumovsko autorka také završila 
svou cestu kolem republiky, na jiných místech 
pak líčí Hubertské jízdy v Martínkovicích či 
Jetřichově. Texty doprovázejí poutavé foto-
grafie, jež ocení zejména příznivci koní, ale 
také krajiny Broumovska a Policka, a protože 
autorku mají novináři v oblibě, čtenáři vedle 
ní na kozlíku spatří i Jiřího Špreňara či Evu 
Zálešákovou.        

Jindřich Žák: S plamenem ko-
lektivizace v zádech – Padesátá 
léta ve Velké vsi na Broumovsku. 
Hradec Králové, Slovanský kul-
turní institut 2013. 134 s. - edice 
z dějin. Sv. 2. 

Knižní podoba bakalářské práce obhájené 
na Ústavu historických věd Fakulty filozo-
fické Univerzity Pardubice. Autor přibližuje 
poválečné osídlení venkova v českém pohra-
ničí, přidělování zdejších usedlostí národním 
správcům, vznik pastvinářských družstev 
ještě před Únorem 1948, následnou, začasté 
násilnou kolektivizaci zemědělského hospo-
daření a vývoj družstevního hospodaření do 

roku 1960. To vše konkretizuje na příkladu 
Velké Vsi a několika zdejších rodin, zejmé-
na rodiny svých rodičů a prarodičů. V těchto 
místech autor často sahá po metodě orální 
historie a cituje výpovědi pamětníků. Jejich 
vzpomínky jsou místy velmi emotivní, záro-
veň se však staly předmětem kritiky někte-
rých, do dění ve Velké Vsi rovněž zasvěcených 
čtenářů. Po formální stránce je práce bohatě 
doplněna odkazy na citované dokumenty  
a literaturu, jejím výrazným handicapem 
(nepochopitelným u vysokoškolské práce 
publikované v nakladatelství, kde je uveden 
i redaktor) je velké množství pravopisných 
chyb. Zajímavá a přínosná je obrazová přílo-
ha, přibližující některé dokumenty vztahující 
se k Velké Vsi a k autorově rodině. 

Jaroslav Soumar: Pírko. li-
berec, Nakladatelství Bor, 2013.  
31 s. 

Půvabný obrázkový příběh pro malé děti 
o ptačím klukovi. Autor textů i ilustrací (nar. 
1970 v Broumově) žije na Slavném u Suchého 
Dolu a maturoval na gymnáziu v Broumově 
(1988). Jeho tvorbu známe i z výstav v Měst-
ské knihovně v Broumově a ve výstavní síni  
v klášterní zahradě, pravidelně se účastní 
prestižní přehlídky umění regionu Náchod-
ský výtvarný podzim a je mj. autorem designu 
propagačních materiálů polického Muzea pa-
pírových modelů či výstavy Play Broumovsko. 
Působí jako učitel ZUŠ v Polici n. Met. 

 (mei)  

Historicky první česká škola 
byla v Broumově otevřena před 95 lety
Letos v září si připomínáme již 95. výročí od otevření historicky první 
české školy v Broumově. Stalo se tak v září 1919. 
Pojďme si proto nyní připomenout okolnosti jejího vzniku.

Za dob Rakouska-Uherska česká škola 
v Broumově neexistovala a tento stav platil 
ještě na počátku roku 1919. Po vzniku Česko-
slovenska ovšem bylo jasné, že ve městě s po-
četnou českou menšinou dříve nebo později 
vznikne. Dne 20. ledna 1919 se broumovský 
Národní výbor rozhodl na své schůzi učinit 
potřebné kroky pro otevření české školy ve 
městě. Dle předchozího soukromého sčítání 
bylo v Broumově napočítáno kolem 80 čes-
kých dětí, což ovšem nemělo být konečné čís-
lo. Také v sousední obci Velká Ves bylo možno 
počítat se 30 až 40 českými dětmi. Národní 
výbor se ve věci zřízení české školy obrátil jak 
na školního inspektora v Náchodě, tak i na 
Zemskou školní radu v Praze, které v dopise 
z 23. ledna 1919 navrhoval, aby česká škola 
prozatím sídlila v budově německé chlapecké 

školy (dům čp. 218, kde dnes sídlí základní 
škola) či v klášteře milosrdných sester řádu 
sv. Karla Borromejského (dům čp. 89) vedle 
kostela sv. Václava. 

Otázka urychleného zřízení české školy ve 
městě se v únoru 1919 dostala i na program 
jednání Národního shromáždění. Skupina 
poslanců České strany národně sociální v čele 
s Fráňou Zemínovou požadovala, aby byla 
česká škola v Broumově otevřena nejpozději 
se zahájením školního roku 1919/20. Mimo 
jiné uváděla: „Škola mohla by býti zatím 
dvojtřídní. České obyvatelstvo broumovské 
doporučuje, aby škola česká byla umístěna 
v opuštěném kostelíku sv. Václava. Kostelík 
tento jest historickou památkou z dob českých 
bratří, nevelkou adaptací dal by se pro vyučo-
vání zříditi a byl by tím zachráněn od zkázy  

a německého vandalismu.“ Kostel sv. Václava 
nakonec pro potřeby české školy adaptován 
nebyl. 

Aby mohla být česká škola v Broumově 
otevřena, muselo se nejdříve zjistit, jestli je 
zde vůbec dostatek dětí, které by do ní chodily. 
Proto 11. června 1919 proběhlo komisionel-
ní řízení, při kterém 88 rodičů přihlásilo do 
české školy 135 dětí. Byl to úspěch, protože 
dle předběžného sčítání se počítalo pouze 
se 110 dětmi. Ještě týž den byly prohlédnuty 
dvě místnosti v budově německé chlapecké 
školy, určené pro českou školu. Zástupcům 
české menšiny se tyto prostory příliš neza-
mlouvaly. Vyjádřili obavu, že by české děti 
byly od německých žáků pronásledovány, do 
školy by chodily se strachem a ztratily by tak 
lásku a chuť k učení. Raději by školu viděli  
v objektu kláštera milosrdných sester řádu sv. 
Karla Borromejského vedle kostela sv. Václa-
va.

Cenné informace k dějinám českého 
školství ve městě přináší Kniha zápisů ze 
schůzí Okresního národního výboru v Brou-
mově, který po roce 1918 na sebe v regionu 
strhl administrativu a kompetence státních 
úřadu Československa. Dle této archiválie 
měla dvoutřídní česká obecná škola v Brou-
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mově zahájit svoji činnost na počátku škol. 
roku 1919/1920. Ještě 14. září 1919 ovšem 
postrádala učitele. Zástupci české menšiny 
(rotmistr Bohumil Zima, Josef Kara a Karel 
Valenta) proto zajeli do Police nad Metují  
a požádali tam narychlo sezvaný učitelský sbor, 
jestli by někdo z nich nebyl ochoten provést  
v Broumově zápis do české školy. Přihlásila 
se jedna učitelka (zřejmě se jednalo o učitel-
ku Sitovou), která vědoma si vážné situace 
se jen narychlo ustrojila a ještě týž den v noci 
odjela do Broumova. Druhý den (15. září) do-
poledne zde dotyčná spolu s kaplanem Vítem 
Rydlem a dvěma dobrovolníky (praktikant 
poštovního úřadu Josef Železo a absolvent 
gymnázia Josef Strauch) začala se zápisem 
dětí, který trval tři dny, a přihlásilo se při 
něm 151 dětí. Jako prozatímní správce ško-
ly byl přidělen učitel Josef Matějka ze školy  
v podkrkonošské vesnici Horní Branná. Pobyl 
tu ovšem jen několik dní, když byl povolán 
nazpět. Během jeho krátkého působení pod-
nikla broumovská česká menšina včetně dětí 
výlet na Hvězdu. Při návratu se výletníci do-
stavili před budovu německé chlapecké školy 
v Broumově, kde sídlilo posádkové velitelství 
čs. vojska. K přítomným zde tehdy promluvil 
učitel Matějka. 

Josef Loucký (1892–1953), ředitel čes-
kých škol v Broumově v letech 1928–1938, 
byl autorem článku o historii českého škol-
ství ve městě, který vyšel v roce 1930 v časo-
pise Naše menšiny. Ředitel Loucký uvádí, že 
broumovská škola zprvu neměla žádného 
řádného učitele, nicméně přesto se vyučova-
lo: „Našli se dva nadšení mladí mužové, kteří 
bez dlouhého uvažování ochotně se nabídli, 
že nahradí zatím dětem učitele. Byli to p. J. 
Železo, poštovní praktikant a pan V. Strauch, 
absolvent gymnasia. Začátky byly těžké.  
V přeplněných lavicích tlačilo se přes půl dru-
hého sta dětí, vpředu na židli opřené o zeď 
místo tabule stálo jakési černé prkno, kdysi 
obchodní firma“. Učitele Josefa Matějku vů-
bec neuvádí.

Dle Louckého měli 15. září 1919 za-
sednout žáci do lavic historicky první české 
dvojtřídní obecné školy v Broumově, která 
získala dvě třídy v levém traktu budovy ně-
mecké chlapecké obecné a měšťanské školy. 
Toto datum zřejmě nebude správné, neboť 
tento den se teprve začalo se zápisem, který 
trval tři dny. Učit se zde tedy pravděpodobně 
začalo někdy v druhé polovině září 1919. 

Josef Loucký uvádí, že provizorium skon-
čilo 1. října 1919, kdy na školu nastoupil řídící 
učitel Jan Šukal z Chrudimi spolu s učitelkou 
Marií Okrouhlickou z Holovous u Jaroměře. 
S řídícím učitelem Janem Šukalem ale česká 
menšina příliš spokojená nebyla. Národní 
výbor v Broumově na počátku roku 1920 po 
Zemské školní radě v Praze požadoval, aby ho 
vyměnila, neboť prý české menšině dělá jen 
ostudu: „Pan řídící učitel společnosti české 
se vyhýbá a ji ignoruje, na to ale navštěvuje 
zdejší vykřičené hostince německé, z kte-

rých musil zpitý vyveden býti, jezdí na výlety  
s děvčaty, ačkoliv je otcem šesti dětí, což za-
jisté nedělá žádnou čest ani jemu, ani české 
menšině.“ Učitelka Okrouhlická byla naopak 
podle výboru zavalena prací a nechce prý dále 
dělat řídícímu učiteli Šukalovi „služku“. V ne-
gativním mínění o řídícím Šukalovi se členové 
výboru utvrdili poté, co o něm získali infor-
mace z jeho předchozího působiště v Nasavr-
kách. Josef Šukal nakonec na škole působil až 
do 20. července 1921.

Česká škola sídlila i v následujících letech 
v objektu německé chlapecké školy. V říjnu 
1922 měla k dispozici již celé přízemí budo-
vy. 24 oken ze tříd a čtyři z bytu správce školy 
směřovalo do dnešní Máchovy ulice, zatímco 

na Kostelní náměstí bylo vidět ze šesti oken 
(čtyři z toho patřily tělocvičně) a z pěti oken 
do parku.

Broumovská česká menšinová obecná 
škola byla zprvu dvojtřídní, později trojtřídní 
a nejpozději od škol. roku 1931/32 pětitřídní. 
Byla historicky první svého druhu v politic-
kém okrese Broumov. Za několik dní po jejím 
otevření školy zahájili výuku i na české obecné 
škole v Meziměstí. Později k nim přibyly ješ-
tě české obecné školy v Teplicích nad Metují, 
Bystrém, Martínkovicích, Stárkově, Adršpa-
chu či Horních Vernéřovicích.

                                 Pokračování příště.
Mgr. Ondřej Vašata, 
Muzeum Podkrkonoší v Trutnově

Foto pro pamětníky 
Reprodukujeme fotografii z biřmování 

chlapců v květnu 1948. Místo: schody ke kláš-
ternímu kostelu.  Fotograf: Hugo Michálek, 
„národní správce Foto-závodu Broumov“ 
(konfiskát fotoateliéru Georg Höppe v dnešní 
Přadlácké ulici). Za zapůjčení fotografie dě-
kujeme Martinu Minaříkovi, ale více k ní už 

říci neumíme. Nežije ještě někdo z tehdejších 
biřmovanců, nepozná benediktinského kněze 
uprostřed, který by nás hlavně zajímal, nebo 
třeba pana a paní učitele po stranách? 

Kontakt: Muzeum Broumovska, 
broumov.muzeum@tiscali.cz, 
tel. 491 522 185 či 604 228 038.
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lUCIe VáClaVKOVá

Broumovské kostely
kresby

TeReZa ŠVáBlOVá

Digitální malba

Výstava místních amatérských 
výtvarnic.

Čítárna Městské knihovny 
v Broumově

1. září – 9. října 2014

Tisíce hvězd na obloze, jeden z turistic-
kých cílů Broumovských stěn Chata Hvězda, 
symbol tohoto místa, nedaleká kaple Panny 
Marie Sněžné ve tvaru hvězdy, a Police Sym-
phony Orchestra s dirigentem Miroslavem 
Srnou a hostem Ondřejem Rumlem. Právě 
oni byli během čtvrtečního koncertu hvězda-
mi nejzářivějšími. A také stovky diváků, kteří 
svým dobrovolným vstupným ve výši více než 
31 tisíc korun podpořili Nadační fond Hospi-
tal Broumov.

Výtěžek z dobrovolného vstupného po-
putuje na podporu nemocnice v Broumově. 
„Již třetím rokem Nadace vynakládá finance 
na pečovatelky, které spolupracují s personá-
lem a s lidmi dlouhodobě nemocnými, řeší 
problémy, které nemá v náplni práce zdravot-
nický ani sociální pracovník. Jsme asi raritou 
v republice a věřím, že vyprovokujeme další,“ 
komentovala rozhodnutí, kam směrovat fi-
nanční podporu starostka Police nad Metují, 
členka správní rady nadačního fondu a jedna 
z hlavních iniciátorek uspořádání koncertu, 
Ida Jenková.

„Byl to skvělý nápad uspořádat akci toho-
to typu. Velký dík patří především polické paní 
starostce Idě Jenkové a jejímu osobnímu na-
sazení,“ ocenila pořádání koncertu předsed-
kyně správní rady fondu Eva Blažková.

„Dalším záměrem bylo setkání. Lidí  
z Broumovska a Policka. Možná i odjinud. 
Setkání všech, kteří vnímají sílu a mocnost 
přírody. Nabídli jsme zastavení s hudbou.  
S mladými lidmi z Polického symfonického 
orchestru a hostem Ondrou Rumlem. Zahřát 
na duši nás teď všechny může vědomí dobrého 
skutku,“ dodala Ida Jenková.

Koncert, který uspořádala města Police 
nad Metují a Broumov, zaštítil starosta města 
Náchoda, poslanec PČR a zastupitel Králo-
vehradeckého kraje Jan Birke, převor břev-
novského kláštera Petr Prokop Siostrzonek  
a generální ředitel společnosti Veba a. s. Josef 
Novák.

„Chtěl bych vás oslovit jako Broumovák, 
který má k Broumovu a samozřejmě k Polici 
hluboký vztah. Regiony Broumovsko a Polic-
ko jsou krásný kraj, oba regiony mají hodně 
společného, historií počínaje. Zde na tomto 
místě, kde můžeme vidět na obě strany, si 
můžeme říci, že se tu děje hodně akcí v kul-
turní oblasti, ve společenské oblasti, děje se 
toho opravdu hodně. Není to tedy ten „zapa-
dákov“, o kterém často mluví ti, kteří odtud 
nevytáhli paty. A udělat takovou akci s účin-
kujícími z „vlastní zahrádky“ je něco úžas-
ného. Nacestoval jsem toho v životě hodně. 
Ten odjezd je vždycky výzva, ale návrat, to je 
naplnění. Proto bych byl rád, kdyby se všichni 
Broumováci a Poličáci vždycky, když do toho 
světa odlétnou, rádi vraceli,“ řekl při zahájení 
koncertu Josef Novák.

Během zahájení koncertu požádal Jan 
Birke o potlesk pro Idu Jenkovou: „Paní sta-
rostka je úžasná dáma. Její pozvání se neod-
mítá a já si toho velmi cením,“ řekl Jan Birke 
a projevil obdiv Polickému symfonickému 
orchestru. „Polici závidím dvě věci. Tu první 
jsem už jmenoval a tou druhou je tento skvělý 
sbor, který jsem měl tu čest přivítat už i v Ná-
chodě a byl jsem tak okouzlen těmito mladými 
umělci, kteří to dělají ve svém volném čase. 
Myslím, že Police má být na co pyšná a hrdá.“

Potom už moderátorka večera Lucie Pe-
terková uvedla téměř padesátičlenný orche-
str, který dirigoval Miroslav Srna a zpěvem 
doprovodila Iveta Suchánková (s hlasem 
Tarji Turunen ze skupiny Nightwish) a Ond-
řej Ruml, který tento den slavil své narozeni-
ny. Během večera zazněly skladby od Paula 
McCartneyho, Jamese Browna, Adele, Petra 
Jandy, Ennia Morriconeho či Ondřeje Br-
zobohatého. Svůj prostor dostali sólisté or-
chestru Martina Jirásková na sopran saxofon, 
Žaneta Obršálová na housle, Martin Misar na 
trubku a „máma“ a zakladatelka orchestru 
Petra Soukupová na housle.

Vděčné publikum bouřlivě aplaudovalo po 
každé skladbě a nerado se s orchestrem louči-
lo. Miroslav Srna nakonec vyhlásil poslední 
skladbu s prosbou, „že nikdo z orchestru ještě 
nemá sbaleno“. Polický symfonický orchestr 
totiž hned v pátek odpoledne odjel na deseti-
denní turné do Dánska.

„Jsem spokojená a nadšená, že to dob-
ře dopadlo. Orchestr se schází po celý rok  
o sobotách, takže místo, aby v sobotu ráno do-
spávali každodenní ranní vstávání, jdou hrát.  
A když mají před koncertem, jsou zkoušky 
častější, takže zkoušejí i v neděli. To mě fakt 
naplňuje obdivem ke všem dětem v orchest-
ru. S tím je spojen i vděk k těm dospělým, co  
s nimi hrají. Stojí to spoustu času a disciplí-
ny,“ řekla po koncertě Jana Pultrová, jejíž dce-
ra Klára v souboru hraje na violoncello.

Koncert ve znamení hvězd skončil. Svůj 
prostor tak dostaly i ty na nebi, k nimž se oči 
rozcházejících se diváků obracely a sdílely  
s nimi hluboký dojem z neobyčejného umělec-
kého zážitku.

René Herzán

Ze všech hvězd na Hvězdě byly nejzářivější 
ty z Police Symphony Orchestra
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 Po otištění posledního článku o dění 
na vojenském hřbitově v Martínkovicích 
se nám ozval pamětník – pan Rudolf Ši-
lhan z Velkého Poříčí. Ten nám poskytl 
tyto informace:

„O tom hřbitovu vím pouze z vyprávění 
mé babičky a dědečka.  Ale vím, že byl   vy-
budován za l. světové války. Hlavní vchod 
na hřbitov byl od letiště, tam stály dva to-
poly, jejich pařezy ještě donedávna obrá-
žely. Tak tam byla hlavní brána. Jak je ten 
nedaleký lesík, proti letišti, tam byly spr-
chy nebo koupele. To bylo všechno zbourá-
no. Z vyprávění vím, že tam bylo obrovské 
množství srbských zajatců. 

Jednoho dne (babička bydlela v těch 
továrních domech v Martínkovicích), ří-
kalo se tomu Amerika, tak ten dům před 
tím, čp. 266. Již se blížilo k večeru a u vy-
líváků na odpad, tam byly vylity  brambo-
rové slupky. Čtyři mladí kluci z tábora se 
dali do vybírání těch slupek a začali je jíst. 
Babička je litovala, když to viděla, tak jim 
uvařila brambory se solí a tvarohem a ti 
kluci se tam začali scházet častěji. Jakmile 
měli malinko „výběh z lágru“, tak se u ba-
bičky stavovali. Babička kvůli tomu měla  
v osmatřicátem po záboru Sudet nepříjem-
nosti. Ti kluci se dostali po válce domů, do 
Srbska a vždycky na Vánoce posílali ba-
bičce pohled. A tu nastaly nepříjemnosti 
kvůli dopisování s cizinou. .Já jsem také 
věděl, že ti Srbové dali babičce upomín-
kový dárek – stříbrný prsten, ručně vyro-
bený, je tam vyryt rok 1914 – 1916, prsten 
byl ručně vyroben v tom lágru. Symbol na 
prstenu značí pět kamarádů (poz.: prsten 
pan Šilhan přinesl ukázat na naše setkání). 
Děda mi také o hřbitovu vyprávěl, že po 
válce pozůstatky Srbů byly exhumovány  
a převezeny do obce Heinrichsgrün. Dlou-
ho jsem si myslet, že to bylo do Jindřicho-
va Hradce, teď jsem se dozvěděl, že to byly 
Jindřichovice u Sokolova. Jejich pozůstat-
ky byly po 1. světové válce uloženy v mau-
zoleu na hřbitově v této obci.

Na ten martínkovický  vojenský hřbitov 
se během 2. světové války nesmělo chodit  
a to jsem osobně zažil. 

Boční oddíl hřbitova byl obehnán ost-
natým drátem, protože tam byli soustře-
děni ruští zajatci. Ubytování byli v budově 
pozdějšího státního statku, další byli uby-
tování pod nádražím, jak byla bednárna. 
Já se na ty zajatce ještě pamatuji – měli na 
sobě ruské mundúry, na zádech oblečení 
velká písmena SU. V lágru, proti bývalé 
mlékárně, který je také již zcela zbourán, 
to nebyl doslova zajatecký tábor, ale tábor 
nucených prací (během 2. světové války). 

Byli tam mimo Rusů také Poláci a Fran-
couzi. Na levé straně srbského památníku 
na tomto vojenském hřbitově jsou právě 
tito ruští zajatci pohřbeni.

V současné době již mnoho pamětníků 
zde není, kolik nás zůstalo v Martínkovi-
cích. Mne v té době bylo kolem deseti let, 
tak si přece ještě z toho něco pamatuji. 

Já pocházím také ze smíšeného man-
želství – maminka byla ze smíšeného 
manželství a tatínek byl Čech. Během 
války tatínkovi Němci sebrali živnost, měl  
v Martínkovicích holičství. Začal tedy cho-
dit stříhat do Meziměstí a dalších obcí. 
Táta měl rodiče v Meziměstí, v Horské vís-
ce, tak tam u nich bydlel a potají se k nám 
do Martínkovic vracel. Mé sestře bylo v té 
době devět měsíců.. Náš horlivý domov-
ník, který bydlel s námi v Martínkovicích, 
v čp. 111, nějaký Josef Pfeifer mu zakázal 
styk s rodinou, protože byl Čech. Byl psy-
chicky dohnán k sebevraždě. Bylo to pro 
naší celou rodinu hrozné neštěstí. Tatínek 
je pochován na martínkovickém  hřbitově.

Po ukončení základní školy jsem začal 
pracovat v sodovkárně v Hejtmánkovicích, 
vedoucím tam byl pan Merta. Velice solidní 
člověk.  A tam jsem pracoval až do  nástupu 
do základní vojenské služby. Sloužil jsem 
v Boru u Tachova, ale jelikož jsem si tam 
udělal velkou nepříjemnost, chytli mne na 
hranicích se bavit německy s Němci, a byl 
jsem přeložen do Trutnova. Odtud jsem to 
měl blízko domů – do Broumova. Jednoho 
dne, ještě v Boru, přišel za mnou dozorčí 
autoparku, že se mám dostavit na tajnou 
spisovnu. Pamatuji se do dnešního dne, že 
mi četl náčelník štábu, že na základě roz-
hodnutí plzeňské divize nejste hoden slou-
žit na západních imperialistických hrani-
cích a z toho důvodu bylo rozhodnuto, že 
budete přemístěn k vojenskému útvaru 
7235 do posádky Trutnov. Vojnu jsem do-
sloužil v Trutnově a po vojně jsem nastou-
pil do ČSAD Broumov. Zde jsem byl pět let 
a potom jsem přešel do ČSAD v Polici nad 
Metují. Tam jsem byl až do důchodu. Stal 
jsem se šoférem napořád, na celý život.  
V roce 1969 jsem se přestěhoval z Martín-
kovic do Velkého Poříčí, kde máme rodin-
ný domek a kde žiji dodnes.

Pane Šilhane, děkuji Vám za vaše za-
jímavé vyprávění. Přeji Vám hlavně hodně 
zdraví a těším se na Vaše další vyprávění.

Petr Cirkl                    

Ještě něco zajímavého o vojenském hřbitově 
v Martínkovicích

Z božanovského 
elektronického 

zpravodaje
Oprava komunikace a stromořadí

Ve středu 4. června 2014 se uskuteč-
nila schůzka se zástupci dotčených obcí, 
Správy chráněné krajinné oblasti Brou-
movsko (dále jen Správa CHKO Broumov-
sko), investora Královéhradeckého kraje  
a zpracovatele projektové dokumentace 
na Správě chráněné krajinné oblasti Brou-
movsko. Cílem bylo nalézt řešení z patové 
situace ohledně odstranění stromořadí  
u komunikace ve směru Božanov – Brou-
mov. Na jednání se nepodařilo najít řešení, 
ani kompromis mezi stanovisky Správy 
chráněné krajinné oblasti Broumovsko  
a Policie ČR. Stanovisko Obce Božanov se 
opíralo o dotazníkové šetření a upřednost-
ňovalo ochranu zdraví a majetku občanů. 
Správa chráněné krajinné oblasti i nadále 
nesouhlasí s vykácením stromořadí u ko-
munikace. Další jednání se uskuteční po 
dendrologickém posouzení stavu jednotli-
vých stromů dne 1. července 2014.

Výsledky dotazníkového šetření

Obec Božanov ve snaze zjistit názory 
obyvatel na případné vykácení stromořadí 
z obce Božanov do Broumova provedla do-
tazníkové šetření. Průzkum mezi občany 
byl proveden v minulém týdnu a zúčastnilo 
se ho 135 občanů starších 18 let. Z výsled-
ků je zřejmé, že občané upřednostňují bez-
pečnost a zdraví před krajinným rázem. 
Pro odstranění stromořadí se vyjádřilo 106 
občanů, 27 občanů bylo proti a 2 hlasy byly 
neplatné. Obec Božanov bude respektovat 
názor občanů a v tomto smyslu pokračovat 
v jednáních.

První místo v okresní soutěži

Naši fotbalisté zakončili fotbalovou 
sezónu vítězstvím 1:4 v Zábrodí, a tím se 
v konečném pořadí okresní soutěže umís-
tili na prvním místě. Své sobotní vítězství 
a celou sezónu oslavili v hostinci „Na Kři-
žovatce“. Blahopřejeme a přejeme do další 
fotbalové sezóny mnoho úspěchů a radosti 
ze hry.

Významné ocenění

Významného ocenění se dostalo Kem-
pu Božanov, který provozují manželé 
Heerkensovi. Na stránkách ZOOVER 
HOLIDAY REVIEWS byl tento kemp vy-
hodnocen opakovaně jako nejlepší v České 
republice. Toto ocenění bylo provozovateli 
uděleno již potřetí v řadě, což svědčí o po-
skytování kvalitních služeb v oblasti ces-
tovního ruchu. Blahopřejeme a přejeme 
další úspěchy v jejich podnikání.
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ní stvořilo svědectví věčných díků: Umírající 
válečník je zosobněním obětavosti, bere smrt 
jako to nejvyšší, co německého vojáka může 
v boji potkat. Jakási tichá samozřejmost na-
chází v jeho umírání svůj výraz. Také žena 
na druhé straně zdi nese ztrátu manžela se 
stejnou samozřejmostí, s jakou muž svůj život 
obětuje. Za smrtí ale stojí život, který byl za-
jištěn mladé generaci bojem a oběťmi otců. Je 
zde zobrazen chlapec jako dědic přicházející 
nové svobody.  (Deutescher Bote 28.10. 1941). 

To jsou slova pronesená na začátku druhé 
světové války nadšeným stoupencem nacistic-
ké ideologie a jejího kultu smrti a oběti. Hugo 
Scholz byl v té době upřímně přesvědčen, že to 
nejvyšší, co může německého vojáka potkat, 
je smrt při dobývání německého životního 
prostoru. 

Pomník se jmény 46 padlých z Božano-
va   postavil v roce 1926 pod kostelem kame-
ník Kube. Na horní hranu kamenného bloku 
umístil Schwandtnerovu plastiku umírající-
ho, na kolena klesajícího vojína.

Součástí pomníku byl uprostřed kruho-
vé nádrže vodotrysk. V dobovém popisu byl 
tomuto vodotrysku přikládán symbolický 
význam: Silněji než kámen promlouvá zde  
k lidem do památníku zabudovaný věčně trys-
kající vodní paprsek.  Nápad pojmout do pa-
mátníku proudící vodu byl v každém případě 
nanejvýš šťastný, neboť voda je něco posvátné-
ho a ve svém věčném toku je symbolem věčné 
síly a věčného života.     

Vodotrysk, schodiště a náročná úprava 
okolí tvoří místo, kterému dominuje památník  
z roku 1924 v Křinicích. Pomník je  výjimečný 
vysokým čtyřbokým sloupem uprostřed mezi 
deskami se jmény padlých. Na jeho vrcholu 
stála až do roku 1945 plastika středověkého 
rytíře, který měl v duchu germánské mystiky 
symbolizovat strážce walhally - síně padlých 
hrdinů.  

Na sloup byla dodatečně 4. 5. 2002 umís-
těna deska se jmény ve 2. světové válce pad-
lých příslušníků wehrmachtu z Křinic. Slav-
nostní stafáž této významné události tvořila 
ostrostřelecká garda z Police nad Metují.

Na Broumovsku mají své pomníky pad-
lých dochovány i další obce, většinou to jsou 
jen drobné kamenné architektury se jmény 
padlých, bez  symbolů a bez ambicí vyjadřovat 
něco víc než jen pietu. 

V Teplicích nad Metují měli památník 
padlých na křižovatce. Dominovala mu velká 
socha trubače v rakouské uniformě. Pravdě-
podobně tato uniforma a hlavně přílba téměř 
totožná s přílbou německého wehrmachtu 
byla příčinou, že plastika byla ještě v roce 
1945 odstraněna a zničena. Také autorem této 
sochy byl Emil Schwandtner. 

M. Otte 
 

ší, můj dědeček, byl donucen nechat doma 
hospodářství, nemocnou, na lůžko upou-
tanou ženu a tři malé děti a obléci se do ra-
kouské uniformy. Rozhodně nechtěl zemřít 
hrdinskou smrtí za císaře pána, a proto se  
v zákopech kdesi v Haliči dohodl se známým 
krajanem, že se navzájem zraní, aby se do-
stali domů. Dědeček svému příteli prostřelil 
ruku, ale ten okamžitě zkolaboval a nebyl mu 
to schopen oplatit. Raněný si tak zachránil 
život a mohl o tom všem po válce vyprávět 
naší babičce.  Dědeček krátce nato onemocněl  
a během ruské ofenzívy uhořel ve stodole vyu-
žité jako nemocniční barák.   

V Broumově byl postaven pomník pad-
lým v podobě jednoho velkého a několika 
menších neopracovaných kamenů, dopra-
vených s velkou námahou a velkou slávou  
v roce 1934 z božanovského lomu ke hřbitov-
ní zdi u kostela Panny Marie. Po roce 1945 
byly z pomníku odstraněny německé nápisy,  
ale v 90. letech němečtí rodáci na největším 
pískovcovém balvanu umístili tabulku s ob-
noveným původním německým nápisem 
Heimatdank. Nápis je možné přeložit jako 
dík domoviny, dík (broumovské?) vlasti, ale 
jeho smysl zůstává, alespoň pro mne, v kaž-
dém případě nepochopitelný.  Za co domo-
vina děkuje padlým ve světové válce? Čím jí 
jejich smrt prospěla? Tím, že byli donuceni 
jít do nesmyslné a nakonec prohrané vál-
ky a že v té válce zbytečně zemřeli? Nikdo 
z nich nezemřel hrdinskou smrtí při obra-
ně vlasti, všichni padli při pokusu dobýt  
a okupovat cizí země. Stejný nápis – Hei-
matdank - měl i pamětní list vydaný při pří-
ležitosti instalace poníku. Také tento čestný 
list (Ehrenblatt) se pokoušel dát smysl smrti  
v nesmyslné válce. Byl vydán „jako dík domo-
viny svým ve světové válce 1914 – 1918 pad-
lým, zemřelým a nezvěstným otcům, synům  
a bratřím. Vydala ho městská obec Broumov 
a přifařené venkovská obce Velká Ves, Hejt-
mánkovice, Rožmitál a Křinice, domov vděčný 
za věrnost svým udatným mrtvým, hrdinům 
povinnosti“.

Umělecky nejhodnotnější památník svým 
padlým si ve dvacátých letech postavila obec 
Otovice. Pomník se až na nápisové desky na-
štěstí dochoval i po roce 1945. Po stranách 
vysoké zdi z hrubě opracovaných kvádrů 
hynčického porfyru stojí dvě pískovcové so-
chy v téměř životní velikosti – smrtelně ra-
něný voják a matka, venkovská žena s malým 
chlapcem. Autorem soch je vynikající trut-
novský sochař Emil Schwandtner. Obě sochy 
přesvědčivě vyjadřují tragédii smrti vojáka  
a smutek pozůstalých nad smrtí mužů – otců. 
Spisovatel a redaktor Hugo Scholz mu však 
na začátku dalšího velkého vraždění dal jiný, 
ideově „vyšší“ smysl v článku  Domácí umě-

Atmosféru prvních dní války, kterou před 
100 lety zahájilo Rakousko-Uhersko útokem 
na Srbsko, a která přerostla ve válku světo-
vou, popsal pamětník prof. P. Vincenc Mai-
wald:

Když volal císař v roce 1914 do zbraně, 
Broumovští tohoto volání ochotně a s radostí 
uposlechli. „O Vánocích se znovu uvidíme“ 
na nás volali rukující vojáci při odjezdu. Mělo 
to však být jinak. Kdo z vojáků táhnoucích do 
pole by si byl pomyslel, že najde místo svého 
posledního odpočinku ve vzdálených zemích!

V neděli 26. července byla v Broumově 
vyhlášena mobilizace a druhý den se již o ½ 
9 ráno společně odpochodovalo z náměstí 
na nádraží. Rukující doprovázeli za zvuků 
ostrostřelecké hudby veteráni s praporem  
a velké množství lidí. Na nádraží měl ke svým 
kamarádům plamenný vlastenecký projev 
Oktav Winter, který rovněž rukoval ke svému 
vojenskému útvaru. Za volání slávy a zdaru  
a za zvuků rakouské hymny odjížděli rukující 
na přikázaná místa.

Další skupinu odvedenců doprovázeli  
v neděli 2. srpna na nádraží opět veteráni ve 
velkém počtu a s praporem a s ostrostřeleckou 
kapelou, když před tím k nim na náměstí pro-
nesl nadšený projev velitel válečných vysloužil-
ců Franz Stumpf a  okresní hejtman rytíř von 
Koristka věnoval táhnoucím do boje pozdravy 
na rozloučenou. Šlo se na Srbsko.

Od konce srpna, kdy Rakousko vyhlásilo 
také válku Rusku, začaly do Broumova při-
cházet zprávy o padlých na východní frontě. 
Prvním broumovský občan padl v bitvě u Lvo-
va 29. srpna a první ranění byli z ruského boji-
ště do Broumova přivezeni již 14. září.

Po skončení války jen v Broumově a čty-
řech přifařených obcích – Velké Vsi, Rožmi-
tálu, Křinicích a Hejtmánkovicích - napočítali 
434 padlých a zemřelých na následky váleč-
ných zranění. Podobně tomu bylo ve všech 
ostatních vesnicích na Broumovsku. Snad 
nejvíce postižené Heřmánkovice ztratily 83 
mužů a v důsledku války se celkový počet oby-
vatel této vsi snížil o 210 osob. První světová 
válka představovala do té doby na Broumov-
sku, snad jen s výjimkou morových epidemi-
ích, největší lidskou katastrofu. To vše svou 
nesmyslnou imperiální politikou způsobila 
monarchie, na kterou bychom podle nových 
trendů ve výkladu dějin měli vzpomínat s nos-
talgií a láskou!

Ve dvacátých letech si téměř každá obec 
postavila svůj pomník padlým. Na jednom 
z těchto kamenných památníků je mezi de-
sítkami jiných vytesáno i jméno mého dě-
dečka. Byl jedním ze dvou bratří, kteří mu-
seli narukovat.  Ten mladší, berlínský občan  
a poddaný německého císaře, padl hned na 
začátku války při útoku na Francii. Ten star-

Velká válka a pomníky padlým
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Na otovickém pomníku padlým v 1. světové válce byly 
ve dvacátých letech umístěny dvě plastiky sochaře 
Emila Schwandtnera, poslední významná, umělecky 
hodnotná sochařská díla v regionu.

Pomník padlým v Broumově tvoří 
skupina neopracovaných kamenů  
z božanovského lomu.

Ke křinickém pomníku jsou jako k jedinému německému pa-
mátníku na Broumovsku při významných místních událostech 
kladeny věnce. 

Na božanovském pomníku byla umístěna Schwandtnrova so-
cha raněného, umírajícího vojáka, po roce 1945 odstraněná  
a pravděpodobně zničená.
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Memoriál Slávky Streubelové, už 36. 
ročník volejbalového turnaje žákyň, doroste-
nek a žen, nejstarší antukový ženský turnaj  
v Královéhradeckém kraji, v sobotu 23. srpna 
vyhrály hráčky z Nového Města nad Metují. 
Na kurtech na Dětském hřišti v Broumově  
v sobotu na druhém místě skončily ženy Slo-
vanu Broumov před třetím týmem z polské 
Nové Rudy a čtvrtým Cottbusem z Německa. 
Soutěž žákyň vyhrála Nová Ruda nad Brou-
movem.

„Na Memoriál do Broumova jezdíme moc 
rády. Je zde vždy přátelská atmosféra a parád-
ní ceny. Letos nác navíc příjemně překvapil 
rockový koncert, který začal hned po turnaji. 
Je to tu fajn, za rok určitě zase přijedeme,“ 
vyjádřila se po turnaji Monika Mrázková  
z vítězného novoměstského týmu.

Jako každoročně přijely hráčky z němec-
kého Cottbusu, které byly ubytované ve spor-
tovní hale. Ty svůj výlet do Broumova spojily  
s nedělním výletem do skal v Teplicích nad 
Metují. Pravidelně také jezdí mladé volejba-
listky z Nové Rudy. Ty vždy postaví mužstvo 
žákyň a dorostenek, které se konkurence čes-
kých ženských týmů nikdy nezaleknou.

Volejbalový Memoriál vždy bývá příle-
žitostí na setkání bývalých hráčů a hráček, 
kterých dorazila celá řada. Někteří si i zasoud-
covali některá utkání. Letos bylo zastoupení 

rozhodčích posíleno Janem Krtičkou mlad-
ším, který píská zápasy na mezinárodní úrov-
ni. Podívat se přišel i broumovský radní a také 
bývalý volejbalista a trenér mládeže Jiří Ringel 
či tajemnice městského úřadu Eva Blažková.

„Město Broumov nás každoročně vý-
znamně podporuje, tak jsem velmi rád, že 
jsem tu zástupce města mohl přivítat,“ rea-
goval na jejich návštěvu ředitel turnaje Zde-
něk Streubel a poděkoval dalším sponzorům 
turnaje: „Vedle Města Broumov turnaj cenami 
podpořily i další firmy. Náš dík patří společ-
nosti Veba Broumov a.s., Česko - německé-
mu fondu budoucnosti, Diakonii Broumov  
a firmám Hobra Školník, TETA Kašparovský, 
Lutoma a Z - Trade.“

„Akci hodnotím velice pozitivně v duchu 
„sobotní volejbalová pohoda v Broumově“. 
Sluníčko, bezvadná organizace a spojení  
s rockovým koncertem přispěly celkovému ve-
lice pozitivnímu dojmu. Účast zahraničních 
týmů tak navázala na partnerskou akci Quatt-
Fo z německého Forchheimu, kde Team Brou-
mov vybojoval senzační 11. místo. Poděková-
ní patří především sponzorům a zástupcům 
Města Broumov včetně kulturního odboru  
a technických služeb,“ zhodnotil turnaj před-
seda volejbalového oddílu Slovan Broumov 
Filip Hašek.                    René Herzán

Mezinárodní volejbalový Memoriál 
Slávky Streubelové 
vyhrály hráčky z Nového Města nad Metují

BOX
  NÁBOR NOVÝCH 

ČLENŮ
Každé úterý v měsíci září 

probíhá nábor nových členů 
oddílu boxu 

TJ Slovan Broumov. 

NOVĚ I TRÉNINKY 
KONDIČNÍHO BOXU

Úterý od 17:00 v Sokolovně 
(Střelnická 81).

S sebou oděv na cvičení, 
sportovní obuv, ručník a nápoj. 

Dospělí, chlapci a dívky 
od 7 let.

Staňte se členy klubu a přijďte si 
vylepšit svojí kondici!!

www.boxingclubbroumov.cz
tel.: 608 935 3450

Z broumovského sportu 

Ostatky režiséra
Milana Vošmika 

v rodné Chrudimi
Režisér Milan Vošmik patřil  

k průkopníkům a také nejlepším tvůr-
cům českého filmu pro děti. Rodák 
z Chrudimi (1930) maturoval v roce 
1949 na broumovském gymnáziu  
a stal se poté jedním z prvních absol-
ventů pražské FAMU. Jeho film Táto,-
sežeň štěně (1964) získal na festivalu  
v Benátkách stříbrnou medaili. V souvis-
losti s blížícím se čtyřicátým pátým výro-
čím jeho úmrtí (23.12.1969 v Praze) se  
v tisku objevila zpráva, že jeho ostatky 
převzalo do péče jeho rodné město a bu-
dou uloženy na tamním hřbitově.          

(mei)
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V kulečníkové herně SK Billiard Clubu 
Broumov na stadiónu Opočenského se kon-
cem května hrál 11. ročník turnaje pro ve-
řejnost ve volné hře. O titul si na vytápěných 
kulečníkových stolech zahrálo devět amatér-
ských hráčů.

„Všichni hráči byli spokojeni s organizací 
a zajištěním celého turnaje i s kvalitou ku-
lečníkových stolů. Všichni přislíbili účast na 
turnaji i v příštím roce. Tímto bych chtěl po-
zvat veřejnost i další hráče na příští rok na 12. 
ročník turnaje pro veřejnost ve volné hře ku-
lečníku,“ komentoval turnaj předseda brou-
movského Billiard Clubu Jiří Nemeš.

V turnaji zvítězil Jan Vojkůvka, který do-
sáhl nejvyšší průměr karambolů 3,18. Na dru-

V Broumově se hrál kulečníkový turnaj 
pro veřejnost na vytápěných stolech

hém místě skončil Pavel Gajdoš s průměrem 
3,13, bronzové umístění vybojoval Martin 
Tlapák, který dosáhl průměru 2,95.

„Touto cestou děkujeme radě Královehra-
deckého kraje za poskytnutý finanční dar

ve výši pět tisíc korun na instalaci vytápě-
ní kulečníkových stolů. Dík patří také městu 
Broumov za poskytnutý grant na pořádání 
turnaje a sponzorům (Pivovar Olivětín, Z - 
Trade, Veba, Lutoma) za ceny do turnaje,“ 
ocenil podporu jednatel klubu Jiří Vít.

Na zdárném průběhu turnaje se jako roz-
hodčí podíleli členové klubu. Ti jen litovali, že 
si cestu do moderně vybavené billiárové herny 
nenašlo víc hráčů.

Zprávy z útulku
Psí útulek v Broumově vydal nové propa-

gační předměty, jejichž prodej by měl pomoci 
financovat náklady vzniklé při provozu psího 
útulku a kvalitní péči o jeho dočasné svěřen-
ce. Vzhledem k blížícímu se začátku nového 
školního roku vznikl nápad vydat školní ROZ-
VRH a PRAVÍTKO s obrázky pejsků. Obě 
tyto praktické  pomůcky pro každého školáka 
nabízí IC Broumov za 10,- Kč. Dalším nově 
prodávaným předmětem je ODZNAK (plac-
ka) s fotografií pejska a logem útulku psíkem 
Pupíkem. Odznak stojí 30,- Kč a udělá radost 
především dětem. V prodeji je také tvůrčí sada 
ÚTULKOVÉ KOSTKY, která obsahuje 3 růz-
ně velké a barevné papírové modely kostky  
s obrázky pejsků (max. 10x10cm) k vystřiže-
ní, lepidlo a provázek na jejich spojení a zavě-
šení. 

A jak se mají svěřenci útulku? V útulku to 
máme tak, že psí kluci kamarádí s „klukama“, 
psí holky s „holkama“ a když se nehárají, 
tak všichni dohromady sdílí společný výběh.  
I mezi pejsky v útulku může vzniknout oprav-
dové přátelství. Například přátelství fenečky 
Leontýnky, která během pobytu v útulku pro-
dělala dvě operace mléčných žláz (úspěšně),  
a fenečky Darsy, nejmenší a nejvíce pozna-
menané fenky týráním z kauzy Poždátky, je až 
dojemné. Větší Leontýnka ochraňuje malou 
Darsy, když si na ni ostatní dovolují, neustále 

jsou si nablízku a něžně 
se vzájemně mazlí. Dar-
sy konečně s pomocí 
Leontýnky poznala, že 
se nemusí všech lidí bát 
a že pohlazení je krásná 
věc. Ale nic netrvá věčně 
a každá pohádka také 
jednou skončí… Leon-
týnka nyní odchází do 
nového domova. Darsy 
už však ztratila všechny 
obavy a je natolik soci-
alizovaná mezi ostatní 
psími spolubydlícími  
i lidmi, že si bude schop-
na najít jinou psí kama-
rádku a v budoucnu  
i přátele lidského dru-
hu, kteří se jí ujmou.

Za útulek 
Jana Slováková
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a N G l I Č T I N a
pro věčné začátečníky.

Zajímavá výuka
a citlivý, individuální přístup.

Máme nenahraditelné zkušenosti
a prokazatelné úspěchy

na tomto poli. 

Mobil 723 162 025

Koupím staré pohlednice.
Nabídněte sběrateli pohlednice, 
kabinetky, vojenské fotografie, 
vše do roku 1945.
Telefon 724 251 357

Realitní kancelář eVROPa  BROUMOV
Protifašistických bojovníků 205, 550 01  Broumov

Vypisuje výběrové řízení na pozice:

•  RealITNí MaKléŘ
•  SaMOSTaTNý ReFeReNT V OBlaSTI RealIT

Požadujeme:
•  SŠ zakončenou maturitní zkouškou
•  Základní dovednosti na PC – Internet, Office Excel, World
•  Řidičský průkaz sk. „B“
•  Chuť do práce a chtít se učit nové věci
•  Komunikativnost s dobrým vystupováním při jednání s lidmi
•  Spolehlivost a odpovědnost 

Nabízíme:
•  Flexibilní pracovní doba
•  Nestereotypní práce s možností zapojit vlastní kreativitu 
    a nápady
o  Administrativní práce
o  Práce na PC
o  Komunikace s klienty
o  Práce v terénu
•  Práci v přátelském kolektivu spojenou s podporou 
    osobnostního růstu
•  Nadstandardní  vzdělání v oboru realit
•  Zajímavé finanční ohodnocení včetně motivačních odměn 
    za kvalitní práci
•  Možnost kariérního růstu

Váš životopis a motivační dopis zasílejte na adresu:

e-mail:  dita.otmanova@rkevropa.cz
telefon: 734 796 292
web:  www.rkevropa.cz/broumov
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ARKÁDA BOŽANOV
.  svatební obřad a oslava na statku
.  zdarma zapůjčení grilu UMG typ D1 
    na  60 kg prasátko
.  možnost hudební produkce

.  celková kapacita cca 60 osob

 www.arkadabozanov.cz     tel. 720 292 880

AutoškolA
Fiedler, s.r.o.

zahajuje kurzy skupin 

řidičského oprávnění a1, a, B, C, T, e, D

Broumov
23. 9. 2014 od 15 hod.

Police nad Metují
25. 9. 2014 od 15 hod.

Informace 
na tel. číslech
491 522 877            
777 621 552

www.autoskolafiedler.cz

nabízí k prodeji ve svých provozech
v Březové a v Meziměstí: 

•   Veškerý sortiment stavebního řeziva
    (prkna, fošny, hranoly) s možností impregnace

•  Hoblované výrobky - obkladové palubky  
            různých profilů, podlahové palubky, širokou
     škálu čtyřstranně hoblovaných latí, prken
     a hranolů, hotové plotovky s rovným nebo     
     obloukovým ukončením, rýgle, terasy 
      a mnoho dalších

•  Spárovky - desky z masivu, určené k výrobě    
     nábytku a ostatních bytových doplňků

Slevy již při odběru v hodnotě 5.000 Kč bez DPH



 

broumovské noviny 9 (2014), strana  42

Ceny inzerce 
v Broumovských novinách:
Inzerát na jednu stranu (18,5 cm x 26,5 cm).  1500 Kč
na polovinu strany (18,5 cm x 13 cm).............. 810 Kč
na čtvrt strany (9 cm x 13 cm)......................... 440 Kč
na 1/8 strany    (9 cm x 6 cm) .......................... 250 Kč
                             (9 cm x 3 cm) ...........................130 Kč

Objednávky inzerce je možné zaslat na adresu 

broumovske.noviny@seznam.cz 
nebo odevzdat v podatelně Městského úřadu Broumov

Prodám družstevní byt a garáž v OV 
klidná část Broumova. Byt: 2+1, 3. patro, 
částečná rekonstrukce, balkon, výtah, sklep. 
Garáž v blízkosti domu. Cena dohodou. 

Volejte 732 258 838 nebo 723 342 629, 
RK nevolat

Prodáme dům v Broumově
2 bytové jednotky, 3 garáže,
přízemí vhodné pro podnikání.
Informace na tel. 737 052 161
                                739 160 981
Cena 999 999 Kč.

Prodám pěkný zrenovovaný byt 3+1
v Broumově na Spořilově.
Bližší info: 733 651 402

Prodám rodinný domek

1+2, garáž, zahrada
na pěkném místě směrem na Janovičky.

Cena dohodou, nutno vidět.

Telefon  604 440 176

P R O N A J M U  byt 1+1,  35 m2.
1. kategorie v panelovém domě v Meziměstí.
Byt  celkově zateplen.
Bližší informace  tel. 607 560 792

Prodám dva pozemky 2000 m2.
Vhodné na zahradu,
cena dohodou.

Telefon 774 855 409

Pronajmeme:
•  moderně zařízený byt 2+1
        s příslušenstvím
•  samostatný nebytový prostor 36 m2

        s příslušenstvím  (vhodné jako kancelář)

Vše na Mírovém náměstí, Broumov
Informace na tel.č. 491 509 570

Prodám rozestavěný RD 4+1 s garáží 

a pozemkem 1186 m2, nacházející se 
v klidné části Broumova, v k.ú Hejtmánkovice, 
navazující přímo na lokalitu Spořilov. 
Dům má jedno nadzemní podlaží a obytné 
podkroví o celkové užitné ploše vč. garáže 
195 m2. Cena 2,39 mil. Kč.
 
Volejte 732 257 957
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